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استاندار هرمزگان:
 هرمزگان آماده برگزاری انتخاباتی 

باشکوه است 

قاتل در کمتر از ۲۴ ساعت دستگیر شد

کرونا ، بیماری پر هزینه
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گذشت از قصاص به حرمت ماه رمضان

منتظر گرانی دوباره مرغ باشیم؟ 

خبر اختصاصی  // مدیر تعاون روســتایی هرمزگان از آمادگی فروشگاه ها و مراکز عرضه تعاون 
روستایی در سطح شهرها و روســتاهای استان جهت توزیع کالاهای اساسی و تنظیم بازار در ماه 

مبارک رمضان خبر داد. 
ســیروس اسدپور با بیان اینکه با توجه به اینکه تشــکل های تعاون روستایی مردمی است و فروشگاه ها 

و مراکز عرضه نیز با ســرمایه مردمی اقدام به خدمات رســانی به اعضا و  شهروندان می کنند؛ اظهار داشت: 
فروشگاه های تعاون روستایی همواره ثابت کرده اند که سالم ترین و معتبرترین مراکز عرضه کالاهای اساسی، 
تنظیم بازاری، محصولات کشــاورزی و... هستند و در حال حاضر نیز ظرفیت توزیع کالاهای اساسی را در 

ماه مبارک رمضان داریم. 

کشتارگاه ها نسبت به ثبت اطلاعات 
در سامانه جامع تجارت اقدام کنند
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نماینده ولی فقیه و امام جمعه 
بندرعباس:

برای رفع مشکل 
پساب فاضلاب بندرعباس 

همه پای کار بیایند

پای مسئولان در یک کفش

 نماینده مردم هرمزگان
 در مجلس تاکیدکرد

فقر و بیکاری در هرمزگان 
رو به افزایش است

ادامه از تیتر یک//
    اســدپور خاطرنشــان کرد: انتظار داریم دســتگاه های 
توزیع کننده کالاهای اساســی توجه ویــژه ای به مراکز و 
فروشگاه های تعاون روستایی داشته باشند تا آنها نیز در توزیع 
کالاهای اساسی و تنظیم بازار نقش آفرینی کنند. مدیرتعاون 
روستایی گفت:100تن میوه شب عید از جمله سیب و پرتقال 
و کیــوی و... را با نرخ مصوب و حتــی پایین تر از قیمت 
مصوب در ســطح مراکز توزیع  تعاون روستایی سطح استان 
با ارزش ریالــی 125 میلیون تومان در ایام تعطیلات نوروز 
 1400 توزیع کردیم. اســدپور از توزیع 1500 تن  کالا در 
غرفه های دائمی در ســال گذشته خبر داد و افزود: 487 تن 
برنج، 450تن مرغ، 350 تن روغن، 150 تن شــکر، 15تن 
تخم مرغ، 20 تن گوشــت منجمد، 60 تن مرغ گرم، 60 تن 
ماهی و... در قالب طرح تنظیم بازاری  در غرفه های دائمی 
در سطح استان توزیع شده است. وی افزود: از ابتدای امسال 
نیــز 17 تن مرغ گرم بصورت تنظیم بازاری در بندرعباس و 
50 تن در حاجی آباد با قیمت مصوب در فروشــگاه های 
تعاون روســتایی توزیع شده اســت. وی اظهار داشت : در 

راســتای حمایت و خدمات رسانی به شهروندان در راستای 
تنظیم بازار و حمایت از تولید مصرف کننده، همواره آمادگی 
عرضه کالاهای اساسی و... را داریم. اسدپور گفت:  در سال 
گذشته 33هزار و 553 تن محصولات کشاورزی و نهاده های 
دامی شامل خیارســبز، گوجه، هندوانه، پیاز، جو و سبوس 
به ارزش  627 میلیارد ریال بصورت توافقی از کشــاورزان 
خریداری و در فروشــگاه ها و مراکز عرضه بین شهروندان 
توزیع شد. وی از خرید تضمینی پیاز از 19 اسفندماه به میزان 
27 هــزار تن  با نرخ مصوب کیلویی 596تومان و همچنین 
219 تــن بصورت توافقی قبل از 19 اســفندماه و 150 تن 
خرید توافقی بادمجان  خبرداد.مدیرتعاون روســتایی افزود: 
از 27 هزار تن پیاز بصورت تضمینی خریداری شده، مجوز 
خروج 8هزار تن پیاز از اســتان صادر شــده تا به نهادهای 
حمایتی کمیته امداد و بهزیستی جهت توزیع بین مددجویان 
شان تحویل شــود و بخشــی از طریق فراخوان به فروش 
می رسد که تا قبل از فاســد شدن، مصرف شود که درحال 
حاضر برای انتقال آنها با مشــکل تامین کامیون مواجهه ایم.
اسدپور گفت: تعاون روستایی در زمان بحران ها در خط مقدم 
 خدمت رسانی و تعدیل بازار حضور داشته و نیاز است توجه 
ویژه ای توسط دستگاه های متولی توزیع کالاهای اساسی و 
تنظیم بازار به فروشگاه ها و مراکز توزیع تعاون روستایی در 
شهرها و روستاهای استان شود و از این ظرفیت جهت ارائه 
خدمات مطلوب و بیشتر به شهروندان استفاده شود.به گفته وی 
از ماه های پایانی سال گذشته به اتحادیه خلیج فارس تعاون 
روستایی استان کالاهای اساسی وتنظیم بازاری جهت توزیع 
داده نمی شود، در حالی فروشگاه های این اتحادیه می توانند 
در توزیع کالاهای اساسی و تنظیم بازاری نقش آفرینی کنند.

* خرید 400تن محصولات کشــاورزی بصورت 
توافقی 

  مدیرعامل اتحادیه تعاون روســتایی خلیج فارس اســتان 

هرمــزگان نیز با بیان اینکه 400 تن محصولات کشــاورزی 
بصورت توافقی خریداری شده است؛   اظهار داشت :در همین 
راستا 240 تن پیاز  با توجه به افت شدید قیمت این محصول و 
نارضایتی کشاورزان و عدم ابلاغیه خرید تضمینی، این اتحادیه 
میزان 240 تن پیاز بصورت توافقی در بهمن و اسفند سال گذشته 
از کشاورزان خریداری کرد. سجاد مهدیان فر ارزش ریالی پیاز 
خریداری شــده از کشاورزان را در سطح استان را سه میلیارد 
ریال اعلام کرد. مهدیان فر اظهار داشت: همچنین در سال گذشته 
با توجه به کاهش، قیمت بادمجان، این اتحادیه به منظور تنظیم 
وتعادل قیمت بازار، میزان 150 تن بادمجان از مزارع اســتان 
خریداری نمود که این اقدام منجر به افزایش قیمت بادمجان و 
جلوگیری از ضرر وزیان کشاورزان شد و به قیمت واقعی خود 
دست یافت. وی گفت: بیش از صد تن روغن نباتی نینا با نرخ 
مصوب در سال گذشته توزیع کردیم. مهدیان فر گفت: همچنین 
 بیش از 40 تن مرغ گرم،40 تن برنج و ده تن گوشت منجمد در 

فروشگاه های این اتحادیه در سال گذشته عرضه شد.

مدیر تعاون روستایی هرمزگان خبرداد

آمادگی فروشگاه های تعاون روستایی برای  توزیع کالاهای اساسی در ماه رمضان 

گروه خبر //مدیرکل امور مالیاتی هرمزگان با اشــاره 
به راه اندازی درگاه ملی خدمات الکترونیک مالیاتی 
گفت: امکان استعلام بدهی مالیاتی و ممنوع الخروجی 
از طریق این درگاه ملی برای عموم شهروندان فراهم 

می باشد.
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ شــاکررضا مریدی افزود: با 
الکترونیکی شدن تمامی خدمات مالیاتی، ارتباط مودیان 
با ادارات مالیاتی به کمترین میزان کاهش می یابد و به تبع 
این امر، فســاد اداری و هزینه های وصول مالیات نیز به 

شــدت تقلیل می یابد.وی تاکید کرد: نظام مالیاتی کشور 
در آستانه تبدیل شــدن به یک نظام مالیاتی مدرن است 
که مالیات هوشــمند)I.TAX ( اصلی  ترین مشخصه آن 
به شــمار می رود.مریدی اظهار کرد: بستر سازی تسهیل، 
تســریع و توسعه خدمات الکترونیک به ذینفعان سازمان، 
ارائه اطلاعات مورد نیاز مودیــان مالیاتی و عموم مردم 
از سوابق پرونده های مالیاتی، یکپارچه سازی اطلاعات 
مودیان در یــک درگاه واحد، کاهش مراجعات حضوری 
مردم به سازمان، افزایش رضایت مندی مودیان وکاهش 
مصرف کاغذ، از مهمتریــن اهداف اجرای این پروژه ملی 
به شمار می رود.وی یادآور شد: این درگاه ملی خدمات 
الکترونیک مالیاتی به نشانی My.TAX.gov.Ir و با شعار 
»هر ایرانی یک مودی«، هم اکنون آماده خدمات  رســانی 
به مودیان مالیاتی می باشد. مریدی تصریح کرد: از طریق 
این پنجره واحد الکترونیــک، حدود 25 خدمت مالیاتی 
به عموم شــهروندان و مودیان بطور متمرکز و به صورت 
الکترونیک ارائه می شود که از جمله این خدمات می توان 
به مشــاهده پرونده های مالیاتی در بخش مالیات مستقیم 
و مالیات بر ارزش افزوده، کارتابل ابلاغ الکترونیک، ارائه 
اظهارنامــه  های مالیاتی، رفع تعهدات ارزی و ... اشــاره 

کرد و همچنین ســایر اقداماتی که شهروندان برای انجام 
آن نیازمند مراجعه حضوری به ادارات مالیاتی یا ســایر 
مراجع بودند از جملــه پرداخت قبوض مالیاتی، دریافت 
گواهی نقل و انتقال موضوع ماده 187 قانون مالیات  های 
مستقیم، استعلام ممنوع الخروجی، استعلام بدهی مالیاتی، 
اســتعلام مالیات خریداران ســکه و ... نیز از طریق این 
درگاه ملی قابل ارائه به مردم اســت.مدیرکل امور مالیاتی 
هرمزگان با بیان اینکه این پنجره واحد روز به روز تکامل 
یافته و خدمــات مطلوبتری را به صــورت الکترونیک 
به مودیان ارائه خواهد کــرد، گفت: از جمله خدمات در 
دســت طراحی می توان به مشاهده فرآیندهای رسیدگی 
و قطعیت، درخواســت بخشــودگی جرائم، درخواست 
تقسیط بدهی مالیاتی، درخواست ثبت و پیگیری اعتراض، 
ارســال اظهارنامه های مشاغل و مستغلات استیجاری و 
ارث، اعلام عدم فعالیت/تعطیلی/ شروع به کار و یا تغییر 
کاربری، درخواســت استرداد، درخواست رفع محدودیت 
تبصره 4 ماده 186 ق.م.م، درخواســت ارسال اظهارنامه 
به بورس، درخواست تمکین برگه های مالیاتی و مشاهده 
مالیات تکلیفی پزشــکان اشــاره کرد کــه در آینده، این 
خدمات به شکل موثری به مودیان محترم ارائه خواهد شد.

مدیرکل امور مالیاتی هرمزگان خبرداد 

استعلام بدهی مالیاتی و ممنوع الخروجی از طریق درگاه ملی خدمات الکترونیک 

امین زارعی - محسن بهرامی

برادر ارجمند جناب آقای سیاوش عامری
درگذشت پدرتان چنان سنگین و جانسوز است که به دشواری به باور می نشیند ولی در برابر تقدیر حضرت 
پروردگار چاره ای جز تسلیم و رضا نیست . این ماتم جانگداز را به شما و خانواده محترمتان صمیمانه تسلیت 

عرض نموده؛  برای شما صبر و اجر و برای آن عزیز سفرکرده علو درجات را از ایزد منان طلب می  کنیم

مدیر تعاون روستایی هرمزگان خبرداد

آمادگی فروشگاه های تعاون روستایی 
برای  توزیع کالاهای اساسی در ماه رمضان 
در راستای حمایت و خدمات رسانی به شهروندان در راستای تنظیم بازار و حمایت از تولید مصرف کننده ، همواره 

آمادگی عرضه کالاهای اساسی و... را داریم

گروه خبر // سرپرســت شــرکت آب 
منطقه ای هرمزگان گفت: آب سد شمیل 
و نیان به ۱۵ درصد ظرفیت رسیده است.

  بــه گــزارش خبرنگار دریا ؛ جمشــید 
عیدانی افزود: پیش بینی می شود تا پایان 
اردیبهشــت دریاچه این سد خشک شود.

سرپرست شــرکت آب منطقه ای هرمزگان 
گفت: ســد اســتقلال میناب نیز تنها 35 
درصد ظرفیــت، آب دارد و این درحالی 
است که ظرفیت سد شــمیل و نیان 90 و 
ظرفیت سد اســتقلال میناب 240 میلیون 
کمبود  گفــت:  اســت.عیدانی  مترمکعب 

بارندگی ها در سال زراعی امسال مهم ترین 
دلیل کاهش شــدید ذخایر سد های استان 
است.وی با اشاره به اینکه سد های شمیل و 
نیان و استقلال میناب حدود 35 درصد آب 
مورد نیاز استان را تامین می کنند از مردم 
خواســت صرفه جویی و مدیریت مصرف 

آب را در دســتور کار خود قــرار دهند.
هرمزگان چهار سد بزرگ و اصلی دارد که 
به صورت میانگین 40 درصد ظرفیتشــان 
دارند.مدیرکل هواشناســی هرمزگان  آب 
گفت: از ابتدای ســال زراعی تاکنون 12 
میلیمتر باران در اســتان باریده اســت که 
نسبت به مدت مشــابه پارسال 95 درصد 
کاهش  افزود:  رنجبر  دارد.ســعید  کاهش 
 بارندگی در اســتان در 38 ســال گذشته 

بی سابقه بوده است.

ذخیره سد های هرمزگان رو به پایان است 

ادامه در همین صفحه
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/ د

س
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ذخیره سد های هرمزگان  رو به پایان است 
صفحه 1 را بخوانید

     مهدیــان فــر - مدیرعامــل اتحادیــه تعاون روســتایی      اسدپور - مدیر تعاون روستایی هرمزگان
خلیج فارس هرمزگان

آگهی فراخوان انتخاب سرمایه گذار 

و صدور مجوز موافقت اصولی سایت پرورش میگوی لشتغان
 سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان هرمزگان در نظر دارد مجوز موافقت اصولی قطعات )۴۸ قطعه( 
سایت پرورش میگوی منطقه لشتغان به مساحت ۸3۸.9 هکتار واقع در حد فاصل شهرستان های بندرخمیر و بندرلنگه استان 

هرمزگان با شرایط اعلام شده در متن فراخوان برای متقاضیان سرمایه گذاری صادر نماید .
متقاضیان می توانند به مدت 10 روز کاری از تاریخ 1۴00/02/01 لغایت 1۴00/02/12 )غیر قابل تمدید( با مراجعه به سایت 
ســازمان به آدرس http://agrieng.org/hmz شرایط فراخوان و فرم ثبت نام را دریافت و پس از تکمیل با همراه داشتن 
مدارک مورد نیاز به ســازمان نظام مهندسی کشاورزی واقع در بندرعباس- خیابان طلوع- جنب سازمان جهاد کشاورزی 
 و یا نمایندگی نظام مهندسی کشاورزی واقع در مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان بندرلنگه و بندرخمیر جهت تحویل و 

ثبت نام مراجعه نمایند .



آثار گرافیکی » هرمزگان ، مرز پرگوهر«
 در روز ارتش رونمایی شد

  گروه خبر // آثار تولیدی کارگاه گرافیک »هرمزگان، مرز پرگوهر« 
به مناسبت روز ارتش بر روی شناور شهید ناظری نیروی دریایی سپاه 
در آبهای خلیج فارس در بندرعباس رونمایی شد. رونمایی به مناسبت 
گرامیداشت یاد و خاطره شــهیدان دارا و رئیسی؛ شهدای هرمزگانی 
درگیر در نبرد مستقیم با اســتکبار جهانی در 29 فروردین 1367 با 
حضور خانواده این 2 شهید برگزار شد. آثار این کارگاه که با موضوع 
»نقش مردم هرمزگان در مبارزه با استعمار و استکبار « به همت حوزه 
هنری انقلاب اسلامی استان هرمزگان در اسفندماه سال گذشته برگزار 
شده بود، به صورت یک مجموعه نمایشگاهی رونمایی و اکران شد.9 
فروردین مصادف است با سالروز رویارویی مستقیم و نابرابر ناوجوشن 
و ناوشــکن  های سهند و ســبلان در برابر ناوگان استکبار جهانی که 
در 29 فروردین ســال 1367 با رشادت شهیدانی چون رییسی و دارا 
هیمنه دشمنان شکسته شد.در این نبرد ناوچه  های جوشن و سهند در 
درگیری با ناوگان آمریکا توســط بمب  های لیزری از راه دور هدف 
قرار گرفته، منهدم و غرق شــدند، در این عملیات به ناوچه سبلان و 
یک فروند هواپیمای اف 14 خساراتی وارد شد یک فروند هلی  کوپتر 
آمریکایی در این درگیری سقوط کرد.شهید اسدالله رییسی متولد سال 
1324 که در 29 فروردین سال 67 پس از چند ساعت نبرد مستقیم با 
آمریکایی ها در خلیج فارس، به شهادت رسیدند.شهید اسحق دارا نیز 
متولد 1345 روستای گیشان از توابع بندرعباس است که در کنار شهید 
رییسی در مقابل آمریکایی ها ایستادگی کرد و پیکرش در خلیج فارس 
ماند.به گزارش ایرنا ؛  وی در عملیات والفجر 4 در دوران دفاع مقدس 

نیز به درجه جانبازی رسیده بود.

آغاز طرح شناسایی منابع آبهای داخلی مساعد 
آبزی پروری در شیلات هرمزگان 

  گروه خبر // معاون آبزی پروری شیلات هرمزگان از آغاز طرح 
شناسایی منابع آبهای  داخلی مساعد آبزی پروری در شیلات هرمزگان 
خبر داد. به گزارش خبرنگار دریا ،مســعود بارانی با اشاره به اهمیت 
آبزی پروری در تامین امنیت غذایــی و رونق اقتصادی گفت: طرح 
شناسایی منابع داخلی مســاعد آبزی پروری در شیلات هرمزگان با 
هدف شناسایی اراضی و منابع مستعد آبزی پروری در مناطق روستایی 
و دور از ســاحل صورت می گیــرد. وی افزایش مصرف آبزیان در 
ســبد غذایی خانوارهای دور از ساحل، ایجاد اشتغال پایدار، افزایش 
درآمد کشاورزان، استفاده بهینه و توام از آب کشاورزی، ارتقای تولید 
و ... را از دیگر اهداف این طرح خواند. بارانی تصریح کرد: باتوجه به 
افزایش جمعیت جهان،فعالیت های آبزی پروری می تواند با رشد بسیار 
ســریع نقش مهمی در تامین بخشی از  نیازهای پروتئینی مردم داشته 
 است و در همین راستا شیلات هرمزگان خوشبختانه همواره توانسته 
گام های خوبی بردارد. معاون آبزی پروری شیلات هرمزگان اظهار کرد: 
 در حال حاضر وجود استخرهای متعدد ذخیره آب کشاورزی، وجود 
رودخانه های متعدد و نیز احداث انواع آب بندان ها و سد ها با هدف 
ذخیره آب کشــاورزی فرصت خوبی را جهت اســتفاده از این منابع 
در امر پرورش انواع آبزیان نیز فراهم نموده،که امید اســت با حمایت 
مسئولان بتوانیم از این ظرفیت ها به عنوان فرصتی طلایی برای توسعه 
و رونق بیش از پیش بهره بگیریم. وی با بیان اینکه  بیش از90  واحد 
آبزی پروری در مناطق روستایی و یا دور از ساحل مشغول به فعالیت 
هستند افزود: خوشبختانه استان هرمزگان با داشتن ظرفیت های خوب 
و همچنین حرکتی استوار در مسیر » تولید؛پشتیبانی ها،مانع زدایی ها« 
می تواند دست آوردهای خوبی در همه زمینه های شیلاتی به ویژه در 

استفاده از منابع داخلی جهت آبزی پروری داشته باشد.
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سرمقاله

  درحالیکه مــردم از کمبود و گرانی مرغ، ســیمان، روغن و... 
 همچنان گلایه مند هســتند؛ اما مسئولان پایشان را در یک کفش 
کرده اند و می گوینــد هیچ کمبودی وجود ندارد و همه امورات به 
خوبی پیش می رود.چند شب پیش با موتور با همکارم ساعت 11 
شــب به محله چاهستانی ها رفته بودم و دیدم روی تابلویی نوشته 
بود: مرکز ســلامت جامعه چاهستانی ها. البته مرکز جامع سلامت 
شنیده ودیده بودم. اما مرکز سلامت جامعه را نمی دانم صحیح است 
یا خیر. از کوچه هایی که فاضلاب در آن روان بود و بیشتر کوچه ها 
هم تاریک بود و پستی و بلندی داشت که با سرعت بایستی با موتور 
از سربالایی می رفتیم بالا و از آن طرف واز چپ وراست و روبروی 
مان موتور سیکلت و خودرو می آمدند که بسیار خطرناک بود. در 
آنجا به یاد سریال مدیرکل افتادم که سال ها قبل از تلویزیون پخش 
می شد و بســیار زیبا بود. به همکارم گفتم آن مدیر کل نقش های 
مختلف را بازی می کرد تا از مشکلات حوزه کاری خودش مطلع 
شود که در همان سالها یک یادداشــت در این خصوص با عنوان 
ســریال مدیرکل و مدیرکل های سریالی نوشتم و به برخی مدیران 
استان هم برخورد. حال نیز که سال ها می گذرد و می بینم همچنان 
بسیاری از مشکلات محلات و روستاها و... بعد از گذشت سال ها 
برطرف نشده است؛ نشــان می دهد که عزمی برای رفع مشکلات 
وجود ندارد و این مناطق بطور کامل به فراموشــی سپرده می شود 
تا زمان انتخابات که کاندیداها و نمایندگان شان به محلات می آیند 
و وعده های قشــنگی را برای رفع مشکلات می دهند و برخی ها 
حتی آسفالت کوچه و... را به رای دادن به فرد ولیست خاصی گره 
می زنند و نتیجه اش شده اســت که در ادوار مختلف نتوانسته ایم 
شــورایی کاربلد، متخصص، متعهد و مسئولیت پذیر انتخاب کنیم 
و مشکلات همچنان پابرجاســت. البته بیشتر اوقات در انتخابات 
 دیگر هم بگونه ای عمل کرده ایم که بعدها از انتخاب مان ناراضی 
می شویم.متاسفانه مسئولان هیچگاه خود را مسئول واقعی نمی دانند 
که بایستی پاسخگوی عملکردشان باشند. اگر مانند سریال مدیرکل 
به خود زحمت می دادند و حداقل در 24 ســاعت شبانه روز، یک 
ســاعت را به میان مردم می رفتند و واقعیــت ها را می دیدند، آن 
وقــت نمی گفتند کمبود ونگرانی وجود ندارد. یااینکه می دانند این 
مشــکلات وجود دارند، اما همواره قرص انکار می خورند که فقط 
واقعیت ها را انکار کنند و بگویند هیچ مشکلی وجود ندارد. مردم از 
مشکلات شان در حوزه های مختلف می گویند ودر فضای مجازی 
و رسانه ای از کمبودها و گرانی ها و مشکلات معیشتی می گویند. 
خانواده هایی هستند که توان توان خرید صبحانه و نهار و شام را هم 
ندارند و شرایط بسیار سختی را دارند و بسیاری هم برای درمان شان 
درمانده اند واز آن طرف، مسئولان می گویند مشکلی وجود ندارد که 
واقعا مشخص نیست این مسئولان به این موضوع هم اعتقاد دارند که 
بایستی پاسخگوی عملکرد و مسئولیت شان باشند یا تصور می کنند 
آن دنیا هم مانند این دنیا با پول و پارتی می توان هر کاری را کرد و 

از زیر بار مسئولیت شانه خالی کرد؟
  علی زارعی

پای مسئولان در یک کفش

برای ساماندهی وضعیت   // گروه خبر 
ناهنجــار ورود فاضــلاب شــهری 
بندرعباس از طریق خور گورســوزان 
به دریا و رفع مشکلات جانبی آن همه 

مسئولین باید پای کار بیایند.
  بــه گــزارش خبرنگار دریــا ؛ حجت 
الاسلام والمســلمین دکتر عبادی نماینده 
ولی فقیه در استان و امام جمعه بندرعباس 
در دیدار با دکتر شــهروز شــجاعی مدیر 
 عامل شــرکت تأمین و توسعه زیر ساخت 
خلیج فارس که اخیراً با ســرمایه گذاری 
برخــی از صنایع و بنــگاه های اقتصادی 
 فعــال در غــرب بندرعبــاس شــامل 
شــرکت هاي ایمیدرو، فــولاد هرمزگان، 
ستاره  مادکوش،  بندرعباس،  پالایشــگاه 
سیمین هرمز، ملي مس ایران و صبا فولاد، 
مأموریت انتقال پساب فاضلاب شهری را 

بر عهــده گرفته اند ضمن اعلام این مطلب 
اظهار داشت:مشــکلات ناشــی از تخلیه 
پساب فاضلاب سالهاســت روح و روان 
مردم بندرعباس را آزرده کرده و ساماندهی 
آن باید با ســرعت و اولویت انجام شود و 
اینک که خوشــبختانه با پیگیری استاندار 
و شروع بکار شــرکت تامین وتوسعه زیر 
ســاخت خلیج فارس بخشــی از صنایع 
استان در عمل به مسئولیت اجتماعی خود 
در این امر سهیم شــده اند، انتظار می رود 
تمام مســئولین با اراده ای قوی تیم فنی و 
مدیریتی شرکت زیر ساخت خلیج فارس 
را همراهی و حمایت کنند تا کار به سرانجام 
برسد.دکتر شهروز شــجاعی مدیر عامل 
شرکت زیر ساخت نیز در این دیدار ضمن 
تقدیر از دلســوزی و دغدغه نماینده ولی 
فقیه و اســتاندار هرمزگان در پیگیری این 

مشکل و ارائه گزارشی از شکل گیری این 
شرکت و طرح عملیاتی  جمع آوری پساب 
فاضلاب، اعلام نمود: تلاش کرده ایم جمعی 
از فرزندان متخصص و دلســوز هرمزگان 
را با حمایت و ســرمایه گذاری بنگاه های 
اقتصادی منطقه تحت عنوان شرکت تامین 
و توسعه زیر ساخت خلیج فارس گردهم 
آورده و با رفع مشکلات ساختاری که قبل 
از این مسیر ســاماندهی وضعیت پساب 
فاضلاب شهر را به رکود و بن بست کشیده 
بود، عزم جدیدی را برای رفع اساسی این 
مشکل ایجاد نماییم، از جمله اینکه از مدتها 
قبل با بررسیها و مطالعات میدانی متعدد چند 
برنامه عملیاتی کوتاه مدت وبلند مدت برای 
انتقال پساب فاضلاب وانتقال آن به صنایع و 
همچنین کیفی سازی آن تدوین و آماده اجرا 
کرده ایم که انشاالله با استمرار حمایت صنایع 

وتأمین به موقع منابع مالی آن در زمان پیش 
بینی شده کار را به سرانجام خواهیم رساند.
دکتر شــجاعی در پایان افزود: برای ما نیز 
همین شهر مشکلات  بعنوان شــهروندان 
ناشی از پســاب فاضلاب ملموس و قابل 
درک اســت و مردم بندرعباس نیز تاکنون 

صبورانه و نجیبانه این مشکلات را تحمل 
کرده وحق دارند که در شهری سالم زندگی 
کنند لذا امیدواریم اکنون که تلاش دقیق و 
مناسبی برای ساماندهی این موضوع آغاز 
شده، با ایجاد همراهی وهم افزایی در پیشبرد 

عملیات اجرایی ما را یاری کنند.

نماینده ولی فقیه و امام جمعه بندرعباس:

برای رفع مشکل پساب فاضلاب بندرعباس همه پای کار بیایند

گروه خبر // اســتاندار هرمزگان گفت: استان 
هرمزگان، کاملاً آماده برگزاری انتخاباتی باشکوه 
است و تدابیر لازم در این خصوص در نظر گرفته 

شده است.
   بــه گزارش خبرنگار دریا ، دکتر فریدون همتی در 
نشست ستاد انتخابات اســتان هرمزگان با اشاره به 
اقدامات انجام شــده برای برگزاری سیزدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری و ششمین دوره انتخابات 
شوراهای اسلامی شهر و روستا در استان هرمزگان، 
عنوان کرد: پس از تشکیل هیأت های اجرایی، روند 

ثبت نام داوطلبان انتخابات شــوراهای اسلامی شهر 
و روســتا در هرمزگان انجام شد که برای شوراهای 
اسلامی شهر، 917 داوطلب و برای شوراهای اسلامی 
روستا، هشت هزار و 274 داوطلب به صورت قطعی 
و نهایی در هرمزگان ثبت نام کردند.وی ادامه داد: استان 
هرمزگان دارای 45 شهر است که انتخابات شوراهای 
اسلامی شــهر در آنها برگزار می شود و از این تعداد، 
شــورای اسلامی 43 شــهر دارای پنج عضو اصلی، 
شورای اسلامی شهر میناب دارای هفت عضو اصلی 
و شورای اسلامی شــهر بندرعباس دارای 11 عضو 
اصلی اســت و نامزدهای انتخابات در مجموع برای 
کسب 233 کرســی اصلی شوراهای اسلامی شهرها 
در استان هرمزگان رقابت می کنند.استاندار هرمزگان 
افزود: همچنین انتخابات شوراهای اسلامی روستا، در 
1321 روستای استان هرمزگان برگزار می شود که از 

این تعداد شورای اسلامی 117 روستا دارای پنج عضو 
اصلی و شورای اسلامی 1204 روستا دارای سه عضو 
اصلی هستند و در مجموع نامزدهای انتخابات برای 
کسب 4197 کرسی اصلی شوراهای اسلامی روستاها 
در هرمزگان رقابــت می کنند.همتی تصریح کرد: در 
مجمــوع 53 هیأت اجرایی انتخابــات در هرمزگان 
تشکیل شده و تعداد کل معتمدین معرفی شده در استان 
نیز 1560 نفر اســت.وی گفت: فرمانداران باید از هم 
اکنون پیش بینی لازم را در خصوص شعب اخذ رأی و 
نمایندگان فرماندار داشته باشند و همچنین فرمانداران 
و بخشداران تا نیمه اول اردیبهشت ماه، از محل های 
شعب رای گیری بازدید و نواقص احتمالی آنها را رفع 
کنند.استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: بنا شده تا در 
مناطقی که در گذشته دارای جمعیت مشارکت کننده 
بسیاری در انتخابات بوده اند، تقاضای افزایش تعداد 

محل های اخذ رای را داشــته باشیم.همتی با تاکید بر 
اینکه هماهنگی مناســبی میان هیأت های اجرایی و 
نظارت انتخابات در اســتان هرمــزگان وجود دارد، 
اظهار داشت: با همدلی، هماهنگی، همکاری و کمک 
یکدیگر تلاش می کنیم تا انتخاباتی باشکوه و دارای 
نظم، امنیت و آرامش در هرمزگان برگزار شــود.وی 
اضافه کرد: مردم هرمزگان همواره مشارکت خوبی در 
انتخابات داشته اند و همه ما باید تلاش کنیم که زمینه 
برگزاری انتخاباتی پرشــور در هرمزگان فراهم شود.
استاندار هرمزگان بیان داشت: استان هرمزگان، کاملًا 
آماده برگزاری انتخاباتی باشکوه است و تدابیر لازم در 
این خصوص در نظر گرفته شده است.سیزدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری و ششمین دوره انتخابات 
شوراهای اسلامی شهر و روستا، بیست و هشتم خرداد 

ماه سال جاری برگزار می شود.

استاندار هرمزگان:

 هرمزگان آماده برگزاری انتخاباتی باشکوه است 

پشت پرده سیاست 

دلایل تاخیر در معرفی گزینه نهایی جناح های سیاسی   
کمتــر از60 روز مانــده به انتخابات ریاســت جمهوری جریان های سیاســی هنوز به 
نامزدهای نهایی خود نرســیده اند و فضای سردی بر عرصه رقابت ها حاکم است،علت 
آن را از محمد هاشــمی و هادی حق شناس جویا شــدیم . انتخابات ریاست جمهوری 
1400طبــق تقویم انتخابات وزارت کشــور تا کمتر از دو ماه دیگر برگزار خواهد شــد 
، این درحالی اســت که به جز برخی افراد که به طورمســتقل کاندیداتوری خود را برای 
حضــور در این رقابت اعلام کرده اند، جریان های سیاســی اصولگــرا و اصلاح طلب  
 هنوز کاندیدای نهایی خود را  حتی اگر هم  تعیین کرده باشــند به افکار عمومی  معرفی 
نکرده اند . نبود احزاب قدرتمند، نداشــتن فعالیت سیاسی و مدنی در دانشگاه ها و مجامع 
عمومی نیز باعث شده که کنشگران اصلی شاهد فضای سردی باشند. علاوه بر این شیوع 
کرونا و تاثیرات روانی،  اقتصادی و اجتماعی که بر فضای گذاشته، نوعی افسردگی سیاسی 
را ایجاد کرده است.ما نیزچرایی این فضای سرد انتخاباتی را در گفت وگو با محمد هاشمی 
فعال سیاســی  و هادی حق شناس کارشناس مسائل  سیاسی به بحث گذاشته ایم .محمد 
هاشمی رفسنجانی عضو اسبق مجمع تشخیص مصلحت نظام در این باره به خراسان گفت: 
نه تنها ایران بلکه همه کشورهای دنیا به دلیل اپیدمی کرونا شرایط ویژه ای دارند به خصوص 
ایران که در پیک چهارم قرار گرفته است.هم اکنون روزانه بیش از 25 هزار مبتلا و بیش از 
400 فوتی در کشور داریم از سوی دیگر معیشت و خواسته های مردم شرایطی ایجاد کرده 
است که صحبت از انتخابات و تبلیغات کاندیداها پذیرش اجتماعی ندارند. وی در این باره که 
توافق نکردن در انتخاب یک کاندیدا در تعویق معرفی نامزد نهایی انتخابات ریاست جمهوری 
مطرح نیست؟ اظهار کرد: براساس اخبار منتشر شده خیر، در جبهه اصولگرا دو، سه کاندیدا 
 مطرح هستند. صدا و سیما هم در یکی از برنامه های خود، معرفی افرادی را که اعلام آمادگی 
کرده اند یا در معرض کاندیداتوری هستند شروع کرده است.این فعال سیاسی افزود: در جبهه 
اصلاح طلب شرایط سخت تر است چرا که آن ها بحث تایید صلاحیت شورای نگهبان را 
پیش روی خود دارند.اصلاح طلبان چهره های شاخصی را که هم محبوبیت داخلی و هم 
مقبولیت خارجی دارند برای کاندیداتوری دارند.اما چالش پیش روی آن ها رفتار شورای 
نگهبان است .هاشمی اظهار کرد:تا آن جایی که مطلع هستم و سخنگوی اصلاح طلبان بیان 
کرده ،چند کاندیدا ثبت نام خواهند کرد .بعد از آن که شورای نگهبان نظر خود را اعلام کرد، 
نامزد نهایی اصلاح طلبان معرفی خواهد شد.وی در عین حال پیشنهاد می دهد که زمان اخذ 
رای با توجه به این  شرایط افزایش پیدا کند.در همین زمینه، هادی حق شناس فعال سیاسی 
نیز  با تاکید بر این که هر دو جریان سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا برای انتخابات، نامزدهای 
خود را دارند، افزود: دلایل مختلفی در شرایط فعلی، معرفی نامزدهای نهایی این دو جریان 
را به تعویق انداخته است.وی ادامه داد: یکی از این دلایل، افزایش هزینه کار سیاسی 
در کشــور است .در همین دوره افرادی از دو جریان برای کاندیداتوری آمدند اما به 
سرعت از دور رقابت خارج شــدند اگرچه رسما اعلام نشده است.وی افزود: دلیل 
دیگر، فقدان احزاب پاسخگو ، مقتدر و تاثیرگذار است از این روست که  کاندیداهایی 
که موفق شــدند رای مردم را کسب کنند در قبال عملکرد و اقداماتشان نه به حزب 
پاسخگو هستند و نه به مردم و نه به جریان های حامی خود.حق شناس تاکید کرد: 
نه تنها انتخابات ریاســت جمهوری بلکه همه انتخابات ما به این آفت دچار هستند.
این فعال سیاسی با اشاره به تحریم ها و اپیدمی کرونا تصریح کرد: متاسفانه عوارض 
 تحریم ها و کرونا در شاخص های اقتصادی دیده می شود  و بر معرفی کاندیدای نهایی 

جریان های سیاسی هم تاثیر گذاشته است.

سعید محمد: رئیسی به انتخابات ورود کند به او کمک می کنم 
کمتر از یک ماه دیگر به نام نویســی در انتخابات ریاســت جمهوری مانده 
و در این بین هر روز اخبار ضد و نقیضی درباره کاندیداتوری ســید ابراهیم 
رئیســی به گوش می رســد. چندی قبل بود که منوچهر  متکی سخنگوی 
شورای وحدت از وجود شواهدی مبنی بر قوت گرفتن احتمال آمدن رئیس 
دستگاه قضا خبرداده بود و حالا سعید محمد که این روزها عزم 1400 کرده 
اســت، در اظهارات اخیر خود مدعی شد که طی دو مرحله و حتی پیش از 
خروج از قرارگاه خاتم الانبیا با آیت ا...رئیسی دیدار داشته و رئیس دستگاه 
قضا تصریح کرده که در انتخابات شــرکت نخواهد کرد:» ابتدا خدمت آقای 
رئیسی رفتم تا برنامه را با ایشان تنظیم کنم. ایشان گفتند که به انتخابات ورود 
نمی کنند. حتی قبل از آن که از قرارگاه خارج شــوم دوباره از ایشان پرسیدم 
و گفتند که قصد ورود به انتخابات را ندارند. اگر ورود کنند به آقای رئیســی 
کمک می کنم چون ایشان می توانند اجماع خوبی ایجاد کنند و اولویت عدم 
انشقاق است.« ســعید محمد همچنین در اظهارات اخیر خود گریزی هم به 
دعوت شورای وحدت و قرار گرفتن اش در لیست 10 نفره این جریان زد و 
گفت:» شورای وحدت از ما دعوت کرده که برنامه خود را ارائه دهیم. دعوت 
شــورای وحدت را قبول می کنیم، اما نحوه اجماع را نه بر اســاس تحمیل 
اشــخاص، که براساس نظرسنجی های نزدیک انتخابات انجام خواهیم داد.« 
فرمانده ســابق قرارگاه خاتم الانبیا با بیان این که شورای ائتلاف هنوز از ما 
دعوت نکرده است؛ اظهار کرد:» تغییر نسل مدیریتی که مورد تاکید حضرت 
آقا نیز بوده ، مبنای ورود ما به انتخابات بوده است. هرچند نظرات و تجربیات 
آقای رضایی مفید اســت، اما آزمودن دوباره افرادی که مردم به آن ها اقبال 

ندارند انرژی جامعه را می گیرد.« 
  این نامزد انتخابات ریاست جمهوری که در میز انتخاباتی اتحادیه انجمن های 
اسلامی دانشجویان مستقل شرکت کرده بود،  به یکی از دانشجویان که درباره 
سیاســت ورزی او سوال کرده بود، پاســخ داد : »اتفاقا گیر کشور ما همین 
سیاسیون هستند. نقطه گرفتاری کشور آن جایی است که کار دست سیاسیون 
بیفتد. چرا من خودم را سیاســی می دانم اما روش کار سیاســیون برای اداره 
کشــور جواب نمی دهد. کسی که بخواهد با عینک سیاسی به همه چیز نگاه 
کند، باعث می شود از اصل موضوع و حل مسئله غفلت شود و وارد فضاهایی 
شود که انرژی کشور را بگیرد، ولی خروجی ندهد.«به گزارش فارس، او در 
ادامه اظهارات خود با اشاره به این که در بین کسانی که تاکنون مطرح شده اند 
خود را » اصلح می داند«، تصریح کرد  که در مدیریت صاحب ســبک است 
و این همان چیزی است که باید از رئیس جمهور خواسته شود:» بحث امروز 
کشور ما بحث مدیریت است. از رئیس جمهور شما باید مدیریت بخواهید و 
چیز دیگری نخواهید. من در بحث مدیریت صاحب سبک، توانمند و دارای 
رتبه های بین المللی هستم.«سعید محمد در پایان گفت: درباره رقبا نیز باید 
بگویم که الان آقای لاریجانی و آقای پزشکیان بیشتر مطرح هستند و آقای 
ظریف یار کمکی اســت. در انتخابات پیش رو مشارکت ان شاءا... حداقل به 

50 درصد می رسد.

تازه های مطبوعات

جمهوری اسلامی- این روزنامه در سرمقاله خود نوشت:کرونا، اکنون در جامعه ما 
به پدیده ای که می تواند معیار سنجش جوهر وجودی حکمرانان ما باشد، تبدیل شده 
اســت. متأسفانه تقصیرها و قصورها را به گردن این و آن و مردم انداختن و خود 

را جنت مکان معرفی کردن یکی از شیوه های رایج میان مسئولین مربوطه است.
اعتماد - ایــن روزنامه نوشــت:اختلاف همچنان تنها گزاره قطعــی در جریان 
اصولگراســت و در عین حال شاید تنها گزاره ای است که اصولگرایان در تاییدش 

اتفاق نظر دارند.
جوان - این روزنامه نوشــت : »اصلاح طلبان چه برنامه ای برای معیشت مردم و 
مسکن و بازار ارز و سکه داشتند که اجرایی نشد؟ چه کاری را می خواستند بکنند 
که جهانگیری در دولت نکرد؟ و کدام برنامه سیاست خارجه را داشتند که با ظریف 
اجرایی نشد؟ دعوای سهم خواهی اصلاح طلبان با روحانی بحثی جداست؛ اما نکته 
آن اســت که روحانی دقیقاً مثل یک اصلاح طلب عمل کرد. حال این که اصولگرا 
بود یا اصلاح طلب یا هویت سیاسی او تابع منافع زمانی بود، بحث دیگری است.«

هفت صبح - این روزنامه در گزارشی با تیتر »سبقت بیت کوین از بورس« نوشت: 
»حجم معاملات روزانه ارزهای دیجیتال برای نخستین بار از بازار سرمایه پیشی 
گرفــت. در واقع بورس حالا در برابر یک صرافی کوچک ارز دیجیتال کم آورده 

است.«
کیهان - این روزنامه در گزارشی با عنوان »بازی اصلاح طلبان در 3 نقش بانیان، 
منتقدان و ادامه دهندگان وضع موجود!« می نویســد: »اصلاح طلبان که طی 8 سال 
گذشته بر صدر تا ذیل پســت های مدیریتی دولت های تدبیر و امید، تکیه زده اند 
و بانیان اصلی مشــکلات کشور هســتند، این روزها برای فرار از پاسخگویی، 
فاصله گــذاری با دولت را کلید زدند و در عین حال بر ادامه سیاســت های غلط 

پیشین اصرار می ورزند!«
برادران جهانگیری خواستار رسیدگی به ادعا های  یک نماینده  علیه خود شدند

برادران معاون اول رئیس جمهور در جوابیه ای که در مجلس قرائت شد خواستار 
رســیدگی به آن چه  توهین نماینده مردم گرمســار به خود خواندند،  شدند و بر 
پیگیری برای شکایت در این باره تاکید کردند.دربخشی از این جوابیه آمده است: 
آقای اردشــیر مطهری نماینده گرمسار با کلمات سخیف به برادر معاون اول آقای 
رئیس جمهور اتهام دزدی وارد کرد. پرواضح اســت که طرح اتهام کلی دزدی به 
برادر معاون اول رئیس جمهور بدون ارائه هیچ سند و مدرکی فقط به منظور تخریب 
معاون اول رئیس جمهور و تشویش افکار عمومی صورت گرفت. نکته حائز اهمیت 
این که فعالیت های اقتصادی مهدی هیچ گونه ارتباطی به دولت و شخص معاون 
اول رئیس جمهور ندارد. در پرونده قضایی مهدی که منجر به رای نهایی شده است 
هیچ گونه اتهامی از دزدی و اختلاس مطرح نیست.  لذا اینجانبان مهدی و ابراهیم 
برادران آقای اسحاق جهانگیری ،مطابق فرمایش امام راحل و بر اساس آیین نامه 
داخلی مجلس چنان چه از تریبون مجلس علیه کســی اتهام و تهمتی وارد شــد، 
مجلس موظف اســت پاسخ فرد را منتشر کند؛ خواستار قرائت این بیانیه در اولین 

جلسه علنی مجلس و رسیدگی در هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان هستیم./رکنا
 

 گــروه خبــر // معــاون نظــارت، بازرســی و حمایــت از حقوق 
مصرف کنندگان استان گفت: در طرح نظارتی ویژه نوروز ۵06 پرونده 

تخلف برای واحدهای اقلام پروتئینی در استان تشکیل شد.
   بــه گزارش خبرنگار دریا ، عبدالرضا پیروی منش گفت: بیش از یک هزار 
604مورد بازدید و بازرســی از مراکز توزیع مواد پروتئینی در طرح نظارتی 
انجام گرفته اســت.وی افزود: طی بازرسی های بعمل آمده تعداد 506 پرونده 

تخلف توسط بازرسان این سازمان برای واحدهای متخلف تشکیل  شده است. 
 معاون نظارت، بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کنندگان استان ارزش ریالی 
 پرونده های تشــکیل شــده را بالغ بر 95 میلیارد ریال عنــوان کرد و افزود: 
پرونده های واحدهای صنفی متخلف جهت صدور رای نهایی به اداره کل تعزیرات 
حکومتی ارسال شده است.پیروی منش پیرامون بازرسی از کشتارگاه های دام 
و طیور ابراز داشت: بازرسان این سازمان علاوه بر نظارت بر مراکز عرضه در 

تمامی کشتارگاه های دام و طیور نیز فعالیت دارند و در صورت مشاهده تخلف با 
متخلفان برابر قانون برخورد می شود.پیروی منش در پایان با اعلام این مطلب که 
بازرسان این سازمان جهت نظارت در سطح بازار حضور داشته و از واحدهای 
صنفی، تولیدی، توزیعی و خدماتی بازرسی می کنند، از عموم شهروندان استان 
تقاضا کرد در صورت مشاهده هر گونه تخلف اقتصادی اعم از گرانفروشی، عدم 

درج قیمت، عدم صدور فاکتور و ... مراتب را به تلفن 124 اعلام کنند.

9۵ میلیارد ارزش پرونده های تشکیل شده اقلام پروتئینی در طرح نظارتی نوروز

شــرکت  مدیرعامل   // خبر  گروه 
 تولید نیروی برق اســتان گفت: در 
 نیروگاه های اســتان فعالیت ها و 
ســاخت  توانمندی  از  مندی  بهره 
داخل موجب شــده تا اســتفاده 
حداکثــری از توان داخل در تأمین 
قطعات و تجهیزات نیروگاهی محقق 

شود .
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ رضا مهرانی 
افزود: ظرفیت اسمی نیروگاه های استان 
در حال حاضر 3917 مگاوات اســت 
که با اتصال واحــد گازی دوم نیروگاه 
کلاس F هنگام به شبکه برق سراسری، 
این مقدار به 4224 مــگاوات خواهد 
رسید.مدیرعامل شــرکت تولید نیروی 
 برق هرمزگان تصریــح کرد: به منظور 
آماده ســازی نیروگاه هــا برای پیک 
تابستان ســال 1400، علاوه بر انجام 
نیز  دوره ای  تعمیرات  اساسی،  تعمیرات 
در واحدهــای مختلف نیروگاهی آغاز 
شــده و امســال برای 2 واحد نیروگاه 
بخاری بندرعباس برنامه تعمیراتی داریم 
که یکی از این واحدهــا اواخر خرداد 
در مــدار قرار خواهــد گرفت و واحد 
دیگر نیز در چند روز آینده شــروع به 
کار خواهــد نمود.مهرانی در خصوص 
 اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی در 
ســال های اخیر بیان کــرد: واحدهای 
بخاری نیــروگاه بندرعباس ســاخت 
شــرکت gIE ایتالیا می باشــد و در 
سال های گذشته 100% تجهیزات لازم 
جهت تعمیرات این واحدها، از خارج از 

کشور تأمین می شد.
   در ســال های اخیر با تکیه بر اجرای 
سیاســت های اقتصــاد مقاومتی، نیاز 
به تأمین قطعات خارجــی در نیروگاه 
بندرعبــاس بــه 10% کاهــش یافته 
است و امید اســت که در آینده نزدیک 
کلیــه تجهیزات لازم در داخل کشــور 

ســاخته شــود. وی افزود: واحدهای 
گازی نیــروگاه ایســین نیز ســاخت 
شرکت مپنا می باشــد و کلیه تجهیزات 
مــورد نیاز جهت تعمیرات آن در داخل 
کشــور ســاخته می شــود.مدیرعامل 
شــرکت تولید نیروی بــرق هرمزگان 
 با اشــاره به نقش بی بدیل پشــتیبانی 
شــرکت های دانش بنیــان در تأمین 
 لوازم یدکی مــورد نیاز جهت تعمیرات 
 نیــروگاه ها اظهار داشــت: ســاخت 
پــره های متحــرک و بلیدرینگ ثابت 
کورتیس توربین های نیروگاه بندرعباس 
و قطعات یدکی بی. سی. پمپ از نمونه 
فعالیت های شرکت های دانش بنیان در 
این زمینه می باشد.رضا مهرانی با اشاره 
به تکلیفی که به تمامی نیروگاه  ها مبنی 
بر اســتفاده حداکثری از توان ساخت 
داخل شده، گفت: در نیروگاه های استان 
با همکاری متخصصین نیروگاه ها و با 
استفاده از توانمندی شرکت های داخلی 
در داخل استان و حتی خارج از استان 
مواردی از قبیل تأمین لوازم یدکی جهت 
تعمیرات اساسی واحدهای گازی نیروگاه 
ایسین، ساخت فیلترهای ایستگاه گاز و 
فیلترهای هــوای ورودی این نیروگاه، 
ساخت استیم ایر پری هیترهای نیروگاه 
بندرعباس، تأمین ورق های کرتن استیل 
داخلی جهت بازسازی لانگستروم های 
نیروگاه مذکور، ســاخت نــازل پلیت 
توربین بخار و ساخت دمپرهای ورودی 
و خروجی مسیر باز گردش دود نیروگاه 
بندرعباس نمونه هایی است که از توان 
داخل حداکثر بهره صورت گرفته است. 
ایشان افزود: این رویه را در دستور کار 
نیروگاه ها قرار داده ایم که به هر قطعه ای 
که نیاز داریم ابتدا به سراغ شرکت های 
داخلی می رویــم و اگر در ایران تولید 
داشته باشند، به صورت کامل تأمین نیاز 

از داخل کشور صورت می گیرد.

مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق هرمزگان عنوان کرد 

استفاده حداکثری از توان ساخت داخل 
در نیروگاه های هرمزگان
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ستاد گسترش کرونا 
»نوبهار است در آن کوش که خوشدل باشی«

در دلِ دشت و دمن یا لب ساحل باشی
 رنگ و رویت اگر از غصه پریده است بزن
رنگ و سرخاب سفیداب که خوشگل باشی

 ددرِ آنتالیا و سفرِ دور جهان 
قسمتت گردد اگر خوش ژن و قابل باشی
گرچه راه است پر از درد و بلا و کرونا 
بیمه می گردی اگر زیرک و عاقل باشی
البته سرخ که شد نقشه  ایران بقَِرَنط!*

همه اش زیر سر توست، چرا ول باشی!؟ 
چون ستاد کرونا گفت نرو، قیس نکش!**

روز و شب زور بزن ساکن منزل باشی
پس بکش کرکره را فوری و فوتی پایین

دارد امکان کرونا داشته، ناقل باشی
بعد از آن گشت و گذارت بروی هی سر کار

سرخ تر می شود ایران و تو قاتل باشی!
گر قوانین ستاد کرونا  نقض شود

حقت این است قرنطینه  کامل باشی
 توضیحات

* بقرنط: خود را قرنطینه نما
** قیس نکش: تحت هیییچ شرایطی 

حرف نزن، همان هییییس!
  فرشته پناهی

طنز

 علیرضا حائری زاده ســرویس استان ها // استاندار یزد به 
دنبال دیدار با وزیر ارتباطات از توسعه اینترنت نسل پنجم 
برای اولین بار در استان یزد خبر داد و گفت: راه اندازی پارک 

اقتصاد دیجیتال در استان نیز مورد پیگیری قرار می گیرد. 
   به گــزارش خبرنــگار دریا ؛ محمدعلی طالبی از توســعه 
زیرساخت های دیجیتال در این استان خبر داد و گفت: در دیدار 
اخیر با آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، دستور 
ایشــان برای تکمیل 100 درصدی اتصال روستاهای استان به 
شــبکه ملی اطلاعات و نیز راه اندازی نسل پنجم اینترنت اخذ 
شد و امیدواریم هر دو مورد تا پایان اردیبهشت ماه امسال محقق 
شود.وی همچنین تصریح کرد: پیروی توافقات قبلی و با توجه 
به ایجاد بســترهای مناسب در استان، قرار شد راه اندازی پارک 
اقتصاد دیجیتال در استان مورد پیگیری قرار گیرد.طالبی با بیان 
این که اکنون اقتصــاد دانش بنیان به عنوان یکی از رویکردهای 
جدید توسعه استان مطرح است، گفت: با بهره گیری از ظرفیت ها 
و پتانسیل های خوبی که در زمینه اقتصاد دانش بنیان در استان 
یزد وجود دارد، می توان زمینه اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی 

از این طریق را گسترش داد.
   وی به رشد شاخص های اقتصادی استان یزد اشاره کرد و گفت: 
جریان زنده ســرمایه گذاری و توسعه در سطح استان یزد نشان 
می دهد که با وجود مشــکلات و سختی ها، تامین زیرساخت ها 
و توســعه بخش های اقتصادی و سرمایه گذاری استان، در حال 
پیگیری و انجام اســت.وی راه اندازی پارک اقتصاد دیجیتال به 
عنوان مجموعه ای متشکل از واحدهای فناور و نوآفرین مبتنی 
بــر حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطــات و اقتصاد دیجیتال را 
از اولویت های اســتان در این زمینه دانست و گفت: با گسترش 

امکانات تحقیقات کاربردی و توســعه ای، انتقال و بومی سازی 
فناوری و همچنین تولید محصولات و خدمات با فناوری بالا و 
سایر فعالیت های مورد نیاز در این پارک  فراهم می شود.استاندار 
به جایگاه بالای اســتان در بســیاری از شاخص های فناوری 
اطلاعات و ارتباطات در سطح کشور اشاره کرد و گفت: استان 
یزد به لحاظ شاخص دسترسی، در بخش مشترکان تلفن ثابت و 
در حوزه تلفن همراه جایگاه بالایی دارد و در سایر مشخصه ها 
مانند درصد خانوارهای دارای کامپیوتر نیز در جایگاه نخســت 
کشور قرار دارد که این زیرساخت فرصتی برای توسعه مشاغل 

خانگی نیز می تواند باشد.
   وی بــا تاکید بر این که یزد در حوزه زیرســاخت های پهنای 
باند ثابت و ســیار هم جایگاه بالایی در سطح ملی دارد، گفت: 
تامین اینترنت نسل پنجم در یزد می تواند نقطه قوتی برای سایر 
ظرفیت های استان به شمار رود چرا که تاکنون نیز در این زمینه 
استان های انگشت شماری اقدام کرده اند.استاندار به اهمیت توسعه 
عادلانه زیرســاخت های فناوری اطلاعات و ارتباطات در تمام 
نقاط اســتان خصوصاً روستاها تاکید کرد و گفت: درصد بسیار 
بالایی از روســتاهای استان یزد از اینترنت برخوردار هستند که 
برای تامین و رفع 100 درصدی این نیاز در ســایر روستاهای 
استان خصوصاً روستاهای هدف گردشگری تا پایان اردیبهشت 

ماه امسال اقدام می کنیم.
 طالبی در پایان خاطرنشان کرد: البته پیگیری اختصاص شبکه 
پایلوت اینترنت نســل پنجم g 5  از مدت های قبل تاکنون در 
دست اقدام و پیگیری بوده و برای تامین نیازها و رفع حداقل های 
تامین این زیرساخت در اســتان نیز برنامه ریزی هایی صورت 

گرفته است.

 حسن سیلاوی سرویس اســتان ها // استاندار 
خوزستان با اشــاره به مشکلات موجود در زمینه 
کمبود مرغ در بازار خوزســتان گفت: مسئولان 
اقتصادی اگر نمی توانند کار خود را به درســتی 
انجــام دهند ، کنار بروند و رســما بگویند عاجز 
هستند تا ما در جریان باشــیم و بگذارند ارگان 

دیگری بر بازار نظارت کند . 
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ قاســم سلیمانی دشتکی در 
جلسه ستاد تنظیم بازار خوزستان برگزار شد، با اشاره 
به لزوم رفع کمبود مرغ در بازار خوزستان، اظهار کرد: 
مقرر شده که از سه اســتان، مرغ به خوزستان ارسال 
شود و سعی می کنیم تعداد این استان ها را افزایش دهیم. 
تاکنون مقرر شده اســتان های لرستان و ایلام هر کدام 

30 تن و بوشهر 15 تن مرغ به خوزستان ارسال کنند.
   وی افزود: شرکت ها و مشتریان خاص باید به صورت 

مستقیم از کشتارگاه ها خرید کنند؛ در مجموع می توانیم 
حواله خرید 75 تن مرغ به مشــتریان خاص بدهیم. ما 
حق تعیین نرخ جدید نداریم و باید مشتریان خودشان 
خرید کنند.استاندار خوزســتان در خصوص پیشنهاد 
قطعه بندی و ارسال مرغ به خوزستان گفت: قرار دادن 
هر رابطی در این زمینه، اثری بر گران شدن قیمت مرغ 
دارد بنابراین مشتریان خاص باید مستقیما از کشتارگاه 
خرید کنند و مرغ از تولیدکننده به دســت مصرف کننده 
برسد.سلیمانی دشتکی افزود: مشکلی که در خوزستان 
به صورت محســوس وجود دارد این است که کشتار 
فعلی نیز به دســت مصرف کننده نمی رســد و در نوع 
توزیع، دچار مشــکل هستیم.وی گفت: نباید در کارها 
سردرگم باشیم یا تقصیر را به گردن یکدیگر بیندازیم؛ ما 
مصوب کردیم که مرغ زنده در خوزستان عرضه نشود 
و اگــر مرغ زنده در بازار وجــود دارد، ضعف نظارتی 
داریم و اراده کلی برای مدیریت وجود ندارد. استاندار 
خوزستان افزود: مسئولان اقتصادی اگر نمی توانند کار 
خود را به درستی انجام دهند، کنار بروند و رسما بگویند 

عاجز هســتند تا ما در جریان باشیم و بگذارند ارگان 
دیگــری بر بازار نظارت کند.وی بیان کرد: نمی شــود 
بگوییم مرغ از خوزســتان خارج نشود اما خارج شود 
یا بگوییم مرغ زنده در بازار نباشد اما باشد. زبانزد عام 
و خاص شده ایم و مردم می گویند این مدیران دارند چه 

کار می کنند؟
  سلیمانی دشــتکی تصریح کرد: اگر نمی توانند کار را 
انجــام دهند باید بگوییم دولتی هــا نمی توانند بازار را 
تنظیــم کنند. چه معنی می دهــد موضوعی را تصویب 
کنیم اما اجرا نشود؟ کنترل کردن این مسائل، کار شاقی 
نیســت.وی با اشاره به میزان تولید روزانه گوشت مرغ 
خوزستان، گفت: اگر 200 تن تولید روزانه گوشت مرغ 
خوزستان درست توزیع شود، مشکل اینگونه نخواهد 
بود. دیگر دوران شــعار گذشته است؛ اکنون مردم مرغ 
ندارند و باید مســاله را حل کنیم.اســتاندار خوزستان 
تصریح کرد: سازمان جهاد کشاورزی در ابتدای جلسه 
می گوید روزانه 200 تن مرغ تولید می کنیم اما بعد، آمار 
را تغییر می دهد در حالی که باید به صورت شســته و 

رفته بگوید چه میزان تولید دارد تا بتوانیم تصمیم گیری 
کنیم.وی افزود: داریم به این نتیجه می رسیم که دستگاه 
دولتی نمی خواهد یا نمی تواند کار کند و باید به ســمت 
دیگر برویم و باید به دســتگاه امنیتی یا دادسرا بگوییم 
به جای گیر دادن به بازار، به مدیر ما گیر بدهد تا ببینیم 
مشــکل کجای کار است.سلیمانی دشــتکی گفت: اگر 
می خواهیم مشــکل حل شود باید تابع عرضه و تقاضا 
باشیم اما شــرایط تحریم و کرونا به ما اجازه نمی دهد 
این کار را انجام دهیم و اقلام باید با نرخ دولتی عرضه 
شوند. در این شرایط، نمی توانیم بازار را رها و آزاد کنیم 
و اگر این کار انجام شــود، به همان نسبت قیمت اقلام 

دیگر افزایش می یابد.
  وی بــا تاکید بر لزوم جلوگیــری از خروج مرغ از 
خوزستان، تصریح کرد: مصوبه ای در کشور داشتیم که 
هر تعداد راس دام در حال خروج از کشور گرفته شود 
جزو اموال تملیکی محسوب شوند و صاحب این احشام 
جریمه و با وی برخورد شــود که این کار، نتیجه بخش 
بود. اکنون نیز می توان این کار را برای خروج مرغ انجام 

داد و در صورتی که محمولــه مرغ در حال خروج از 
استان خوزســتان بود، محموله ضبط شود اما این کار، 
راه حل آخر است.استاندار خوزستان گفت: دلیلی ندارد 
در شــرایط سخت تحریم، کسی بخواهد پنج برابر سود 
کند. نباید بگذارند به این ســمت برویم که دنبال تملک 
و برخورد باشیم و باید با جدیت بر این مساله نظارت 
شود.وی ادامه داد: اگر با یک متخلف برخورد قاطعانه 
شود، درس عبرت خواهد بود. نباید اجازه دهیم تخلفات 
افزایش یابد و باید از اول، کنترل ها انجام شود.استاندار 
خوزســتان بیان کرد: اکنون مرغ از خوزســتان خارج 
می شــود در حالی که تحت هیچ شرایطی مرغ نباید از 
خوزستان خارج شود. فروش مرغ زنده و کشتار مرغ 
در بازا هم ممنوع اســت که باید در این زمینه نظارت 
شدید شود.سلیمانی دشتکی با بیان اینکه نیروی انتظامی 
باید به دقت مبادی اســتان خوزستان را نظارت کند تا 
مرغ از استان خارج نشود، گفت: اگر روند اینگونه ادامه 
یابد و مرغی در مسیر خروج از استان خوزستان گرفته 
شود، قاچاق و تملیکی محسوب خواهد شد و در بازار 
عرضه می شود. صاحب آن نیز جریمه و با وی برخورد 
خواهد شد. اینکه بگذاریم مرغ راحت از استان خارج 
شــود و مردم در عذاب باشند و فردی سود هنگفتی به 
دست بیاورد، ظلم است.وی افزود: حوزه های مربوطه، 
فروشندگان مرغ زنده را ساماندهی کنند و در صورت 

نیاز، کمک و تسهیلات داده خواهد شد.

استاندار خوزستان :

مسئولان اقتصادی اگر نمی توانند کار کنند ، کنار بروند 

استاندار یزد 

اینترنت g ۵ به یزد می آید

آرزو توکلی سرویس اســتان ها // استاندار کرمان 
گفت: پشت سر سرمایه گذاری که ظرفیت های استان 

را معطل کند نمی مانیم . 
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ دکتر"علی زینی وند" در جلسه 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان کرمان بر لزوم داشتن 
برنامــه عملیاتی در همه حوزه ها تاکید کرد و افزود: نباید 
جزیره ای عمل کنیم و کارها باید با یکدیگر هم پوشــانی 
داشته باشند.وی با اشاره به سند سازگاری با کم آبی استان 
اظهار کرد: یکی از محورهای اجرای سند سازگاری با کم 
آبی، آبیاری نوین اســت و تجربه بسیار خوبی در آبیاری 
تحت فشار داشتیم.استاندار کرمان افزود: در واقع افزایش 
ســهم خدمات و صنعت و معدن را داریم برجسته می کنیم 
و اگر در اســتان ایــن اتفاق نیفتد ما نمی توانیم مســائل 
کشــاورزی را با توجه به بحران کم آبی برنامه ریزی کنیم 
لذا به دنبال این هستیم که سرمایه و دارایی همه کشاورزان 
 را به وســیله مکانیزاسیون، ورود دانش و افزایش کیفیت و 
بهره وری آب به مــزارع افزایش دهیم.وی تاکید کرد: در 
سند سازگاری اگر مقرر شد که میزان برداشت آب از یک 
چاه را کاهش دهیم و ... باید در آنجا اقناع ســازی شود 
و البته جا انداحتن این موضوع برای کشــاورز سنتی کار 
ســختی اســت. بنابراین در نحوه اطلاع رسانی باید دقت 
کنیم، ما می خواهیم درآمد استان در حوزه کشاورزی را به 
مراتب ارتقا دهیم و قرار نیست بخشی که  فعال است راکد 
 کنیم بلکه باید مدیریت و صنایع فراوری آن نیز ایجاد شود. 
زینی وند با اشاره به وجود سرمایه های اجتماعی، متخصص، 
تحصیلکرد و با انگیزه در 7 شهرستان جنوبی استان کرمان 

در ادامه بر لزوم ایجاد اشتغال مخصوصا در بخش خدمات 
در این مناطق تاکید کرد.وی سندهای آمایش ملی و استانی 
و ســازگاری با کم آبی را سه ســند اصلی دانست و بیان 
کرد: در هر دســتگاه اجرایی که در اختیار ما اســت یک 
برش دستگاهی در دل این اسناد تعریف کنیم و اگر مدیری 
در حوزه خودش کارگروه مشخص برای برش دستگاهی 
این ســند تعریف نکند اجــرای این اســناد ابتر می ماند 
 بنابراین دستگاه ها، خودشان حتما کارگروه اجرایی برای 
بخش های مختلف این اسناد تشکیل دهند. استاندار کرمان 
ظرفیت توسعه آینده کشور را در توسعه شرق کشور دانست 
و بیان کرد: در این محور توســعه شرق که سند 25 ساله 
ما با چین نیز روی همین محور شــرق اســت و در آینده 
ترانزیت شرق می شــود، اگر نتوانیم کرمان را در بطن این 
اسناد قرار دهیم کرمان در آینده نسبت به شهرهای اطراف 
بسیار عقب می ماند. بنابراین خطوط ارتباطی استان را باید 

گسترش دهیم.
  زینی وند با بیان اینکه 30 درصد ســهم اشــتغال استان 
در تعریف پروژه های اقتصاد مقاومتی و ... به دســت آمده 
اســت، اظهار کرد: معین های اقتصادی که برنامه عملیاتی 
خــود را ارائه نداده اند باید برنامه های خود را اعلام کنند.

وی خطاب به معین های اقتصادی گفت: اگر در پروژه های 
توازن بخشی مشارکت نکنید تداوم کارتان در استان سخت 
می شــود. همین که افکار عمومی نسبت به یک شرکت یا 
معدن یا کارخانه ای مقاومت داشته باشد تداوم کار سخت 
خواهد بود و باید تعهدات معیــن های اقتصادی را اعلام 
کنیم تا رسانه ها مطالبه گری کنند.استاندار کرمان در ادامه 
به سهم بازار ســرمایه در استان کرمان اشاره کرد و افزود: 
امیدوارم در پایان ســال سهم چهار درصدی بازار سرمایه 
حداقل به حدود 15 درصد رســیده باشــد. چراکه کرمان 
یک اســتان معمولی نیست و اکنون حدود 12 درصد بازار 
بزرگ بین المللی در اختیار شــرکت های کرمانی است که 
باید کارآفرینان از این بازار بزرگ استفاده کنند.وی عنوان 
کرد: پارک علم و فناوری در حوزه توســعه اســتان باید 
 برجسته دیده شود و در همه جلسات اشتغال و توسعه ای و 
ســرمایه گذاری اســتان پارک علم و فناوری باید نقش 
محوری داشته باشــد.زینی وند با اشاره به حوزه پیوست 
فرهنگــی و موانع فرهنگی، اظهار کــرد: در ذیل کارگروه 
تحقق شعار سال یک کارگروه شناسایی موانع فرهنگی در 

تولید و کسب و کار تشکیل شود.
   وی ادامــه داد: اگــر موانــع فرهنگــی نباشــد و همه 
 رســانه ها پــای کار بیایند بــا برنامه ریــزی که کردیم 
 در همین 6 ماهه اول ســال اســتان ظرفیت کلنگ زنی، 
ســرمایه گذاری و شــروع به کار تا 30 هــزار میلیارد 
تومــان خــارج از کشــاورزی و صنعــت و معــادن 
بزرگ در اســتان داریم کــه این پروژه ها شــامل بندر 
 خشــک، کارخانه پلاســمای خون، الکتــرود گرافیکی، 
لاســتیک های بــزرگ مقیــاس و ... هستند.اســتاندار 
 کرمان با بیان اینکه همه مســئولین ارشــد استان پشتیبان 
ســرمایه گذاران و کارآفرینان هســتند، تصریح کرد: همه 
کارها بایــد در چهارچوب قانون صورت گیرد. وی تاکید 
کرد: پشت سر ســرمایه گذاری که ظرفیت های استان را 
معطل کند نمی مانیم اما سرمایه گذاری که در استان شغل 
ایجاد و خلــق ثروت کند هم ما فرش قرمز جلوی او پهن 
 می کنیم و همه دســتگاه های اســتان پشتیبان او هستند.
زینی وند با اشاره به حوزه گردشگری عنوان کرد: امید اصلی 
ما به گردشگری اســت و سهم بالایی در توسعه استان در 
بخش خدمات در نظر گرفته ایم و باید مدنظر داشت که برای 
ایجاد شغل در بخش خدمات به سرمایه زیادی نیاز نیست.
وی در ادامه با اشاره به مشکلات کشاورزان جنوب استان 
 نیز گفت: شرمندگی ما دردی از کشاورزان جنوب استان دوا 
نمی شود، بنا بود که پیازهای درجه سه با قیمت 596 تومان 
خریداری شــوند ولی اکنون یک روند دیگر پیش آمده و 
 پیازها در اختیار دولت و تعاون روســتایی هســتند و از 

خراب شدن آنها باید جلوگیری کنند.
  وی بیــان کرد: اکنون گوجه رودبار نیز با همین مشــکل 
روبروســت که با مرز میلک در حال رایزنی هستیم تا از 
 این مرز صادرشــان کنیم.اســتاندار کرمان افزود: دولت و 
دســتگاه های دولتی هر چه در توان داشــتند برای آنکه 
مقداری از آلام این کشــاورزان کم بکنند کوتاهی نکردند 
و از هر روزنه ای در کشــور می توانستیم در جهت کمک 
به کشاورزان جنوب اســتفاده کردیم ولی تنها راه حل این 
مشکل صادارت اســت که متاســفانه بازاریابی لازم در 
این خصوص در بازارهای خارج از کشــور به درســتی 
صورت نگرفته اســت و این تقصیر کشــاورز نیست بلکه 
این کار در ســطح دولت است که البته کارهایی در وزارت 

جهادکشاورزی در این زمینه در حال انجام است.

استاندار کرمان:

پشت سر سرمایه گذاری که ظرفیت های استان را معطل کند نمی مانیم

علیرضا حائری زاده سرویس استان ها // 
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی یزد با 
بیان اینکه ســال ۱۳99، ۴00 عنوان کتاب 
مجوز چاپ دریافت کرد، گفت: ۸00 میلیون 
ریال از آثار نویسندگان استان در راستای 
حمایت از آنهــا ، ترویج و تبلیغ فرهنگ 

مطالعه و کتابخوانی خریداری شد. 
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ مجید جوادیان زاده 
افزود: یکــی از رویکردها و راهبردهای حوزه 
فرهنگ توجه به موضــوع کتاب و کتابخوانی 
در میان اقشــار مختلف خصوصا نوجوانان و 
جوانان اســت.وی با اظهار اینکه تلاش شــد، 
تمامی فعالیت ها و محور برنامه های فرهنگی 
در زمینه کتابخوانی و دانایی باشد، تاکید  کرد: 
یزد در ســال 98 به عنوان پایتخت کتاب ایران 
انتخاب شد، تجربه خوب استان موجب شد که  
به عنوان نخستین پایتخت صحیفه سجادیه ایران 

نیز معرفی شود. 
* شناسنامه دار کردن حوزه نشر استان

  وی خاطرنشان کرد: برای شناسنامه دار شدن 
آثار نشــر در اســتان کتاب کارنامه نشر علوم 
انســانی تهیه و به زودی چاپ می شــود و در 
آن تمامی آثار مکتوب اســتان  اعم از کتاب، 
پژوهش، پایان نامه و دیگــر امور ازاین قبیل 
در فاصله زمانی  90 تا 95 جمع آوری شــد 
و قرار اســت جلد دوم آن از سال 95 تا 400 

هم تدوین شود.
  وی با اشــاره به حوزه نشریه های تخصصی 
فرهنگ و هنر هم گفت: در دوره جدید فصلنامه 
فرهنگی یزد پنج شماره آن طبق نشریه وزارت 
علوم و تحقیقات به چاپ رســید.این مسوول 
حوزه فرهنگی اســتان از چاپ 10 جلد کتاب 
آثار برگزیده  شــعرای اســتان به تفکیک هر 
شهرستان با محور انجمن های  ادبی شهرستان 

مربوطه نیز خبر داد.
  مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اشلامی یزد افزود: 
 ســال گذشــته یکهزار عنوان کتــاب در بین 
 کتابخانــه ها، مســاجد، مدارس، رســانه ها، 
چهره های فرهنگی و هنری، استادان و احزاب 
سیاسی اســتان توزیع و این کتاب ها بر اساس 
تخصص، علایق و حوزه کاری هر گروه انجام 
شد. وی در ادامه با اشاره به برگزاری جشنواره 
ملی ادبی یزد یادمان شــاعر فقید مرحوم صابر 
یزدی گفت: تلاش شــد از طریق جشــنواره 
یادشده یک برند ادبی برای استان تعریف شود 
تا این اقدام استمرار و به صورت سالانه برگزار 
شــود.جوادیان زاده با بیــان اینکه برگزیدگان 
 جشــنواره یادشــده در آینده نزدیک معرفی 
می شوند، گفت: همچنین مجموعه آثار برگزیده 

آن در قالب کتاب چاپ می شود.
  ایــن فعال حوزه فرهنگی اســتان در ادامه به 
برگزاری جشــنواره بازنویسی متون کلاسیک 

یادمان مرحوم مهدی آذریــزدی تصریح کرد:  
با توجه به اینکــه آن مرحوم در حوزه ادبیات 
کلاســیک یکی از بازآفرینان بزرگ بود و آثار 
بســیار درخشــان از خود برجا  گذاشت، این 
جشــنواره بر پا شــد و  هدف از این جشنواره 
معرفی آثار پدر ادبیات کودک و نوجوان ایران 
به نسل جدید است. وی در ادامه  با بیان اینکه 
تدوین کتاب های فرهنگ عامه از اولویت های 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان است، 
گفت: این باور وجود دارد که بازیابی جنبه های 
مختلف فرهنگ گذشــتگان باید بیشــتر مورد 
توجه قرار گیرد.جوادیــان زاده اضافه کرد: با 
توجه به اینکه بســیاری از جنبه های فرهنگی 
گذشتگان فراموش شــد با تدوین  کتاب های 
فرهنگ عامه علاوه بر معرفی هویت مردم استان 
از خطر فراموشی آنها می توان جلوگیری کرد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی یزد ادامه 
داد: تاکنون فرهنگ های عامه شهرســتان های 
و مناطق مختلف استان چون یزد، ابرکوه، میبد 
و اردکان و دیگر مناطق تهیه و تدوین شــد و 
همچنین فرهنگ عامه شــهر هرات و روستای 
»کُرخنگان « شهرســتان خاتــم هم به زودی 
رونمایی می شــود. یزد 10 شهرســتان و یک 
میلیون و 200 هزار نفــر جمعیت دارد که 87 
درصد آن در 24 شهر و بقیه در روستاها زندگی 

می کنند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی:

۸00 میلیون آثار نویسندگان یزد خریداری شد 

حسن سیلاوی ســرویس استان ها // 
معاون درمان دانشــگاه علوم پزشکی 
جندی شاپور اهواز با بیان اینکه ظرفیت 
تخت های آی سی یو بیمارستان های این 
استان کاملا پر شده است گفـت:بالغ بر 
۲ هزار بیمار کرونایی در بیمارستان های 

خوزستان بستری هستند. 
   به گزارش خبرنــگار دریا ؛ دکتر فرهاد 
سلطانی اظهار داشت: در حال حاضر یک 

هزار و 560 بیمار در بخش های عادی و 
460 بیمار در بخش آی سی یو بیمارستان 
های خوزستان تحت مراقبت می باشند. وی 
افزود: در حال حاضر با شــرایط بحرانی و 
 نگران کننــده ای خصوصــا در برخی از 
شهرســتان های شــمالی خوزستان رو به 
رو هســتیم لذا انتظار داریم مردم رعایت 
پروتکل های بهداشــتی را جدی بگیرند.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی اهواز 

گفت: رونــد بیماری در اهواز در چند روز 
گذشته ثابت بوده ولی در سایر شهرستان ها 
شرایط خوبی نداریم و در وضعیت قرمز به 
سر می بریم.وی در خصوص کمبود پرستار 
در برخی از نقاط اســتان افزود: برای رفع 
این مشکل پرستاران را از مراکزی به مراکز 
دیگر جابه جا کردیم همچنین نیروهایی که 
متقاضی گذراندن طرح خود بودند و نوبت 
آن ها نشده بود به کار گرفته شدند تا بتوانیم 

پاسخگوی بیماران کرونایی باشیم.سلطانی 
همراهی مردم در کنترل بیماری را بسیار موثر 
 دانست و گفت: از مردم انتظار داریم رعایت 
پروتکل های بهداشتی را جدی گرفته و از 
حضور در نشســت های خانوادگی پرهیز 
کنند تا بتوانیم بیماری را کنترل کنیم.در حال 
حاضر 16 شهرستان خوزستان در وضعیت 
قرمز کرونایی و هشــت شهرستان نارنجی 

هستند.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی اهواز:

بیمارستان های خوزستان ظرفیت خالی در بخش آی سی یو ندارند

طرح: آصفه جهانی
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اقتصادی

 ریختن زباله به داخل دریا ، زندگی جانوران دریایی را با خطر روبرو می کند
واحد آموزش 

سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری بندرعباس

معاون استاندار هرمزگان:
روند پرداخت تسهیلات به واحدهای تولیدی تسهیل شود 

  سرویس اقتصادی // معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
هرمزگان گفت: بانک ها نقش مهمی در تحقق شــعار ســال تولید؛ 

پشتیبانی ها و مانع زدایی ها دارند.
بــه گزارش خبرنگار دریا ، دکتر ایرج حیدری در جلســه کارگروه 
تســهیل و رفع موانع تولید استان هرمزگان با اشاره به نقش بانک ها 
در تحقق شــعار ســال، عنوان کرد: بانک ها یکی از رکن های مهم 
تحقق شــعار سال می باشند و ضروری اســت با اقدامات عملی در 
مســیر تحقق  شعار سال حرکت کنند. وی در همین خصوص افزود: 
در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها از بانک ها انتظار جدی 
اســت با رفع موانع و پشتیبانی به موقع در مسیر تحقق شعار سال که 
نقش بسزایی در افزایش تولید دارد گام بردارند.معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری هرمزگان خاطرنشان کرد: تسهیل شرایط پرداخت 
تســهیلات به واحدهای تولیدی به ویژه تامین ســرمایه در گردش 
واحدهای تولیدی می تواند در رونق این بخش تاثیر بســزایی داشته 
باشــد.حیدری تصریح کرد: بازگشت واحد های تولیدی نیمه فعال و 
غیر فعال به چرخه تولید زمینه ساز ایجاد فرصت های جدید شغلی 
می شود که تحقق این مهم نیازمند همراهی بانک هاست.در این نشست 
مســائل و مشکلات چند واحد تولیدی استان فعال در حوزه صنعتی 
در زمینه تسهیلات بانکی به ویژه تامین سرمایه در گردش با حضور 
دستگاه های اجرایی، بانک ها و صاحبان واحد های تولیدی بررسی 
و با دستور معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری تصمیمات لازم 

برای رفع مشکلات این واحدها اتخاذ شد.

به شرط استفاده از فناوری های نو؛
وام ساخت مسکن افزایش یافت 

  ســرویس اقتصادی // عضو هیات عامل بانک مســکن گفت: 
تســهیلات ساخت در تهران و کلانشهرها تا 450 میلیون تومان و در 
بافت فرسوده به 300 میلیون تومان به شرط استفاده از فناوری های 
نو افزایش یافت. محمدحسن علمداری افزود: بانک مسکن در سال  
جاری برای کمک به رونق تولید مســکن برای انبوه سازانی که جزو 
مشتریان بانک هستند و رسوب حساب بانک برای آن ها حداقل 10 
درصد است تسهیلات را افزایش داده است.عضو هیات مدیره بانک 
مسکن ادامه داد: بانک تخصصی بخش مسکن به مشتری های فعال 
بانک که انبوه ساز هستند به شــرط انجام ساخت وساز با استفاده از 
فناوری های نو در شهر تهران، تمامی کلانشهرها، شهرهای بندرعباس، 
بوشهر، کیش و قشم تا 450 میلیون تومان تسهیلات ساخت، پرداخت 
می کند.وی گفت: این رقم برای مراکز استان ها و شهرهای بالای 200 
هزار نفر جمعیت 400 میلیون تومان و سایر شهرها نیز 300 میلیون 
تومان است که سود تســهیلات نیز 18 درصد خواهد بود.علمداری 
رقم تســهیلات ساخت و نوسازی در بافت فرسوده برای سازندگانی 
که فناوری های نو را رعایت کنند در تهران و کلانشهرها 300 میلیون 
تومان عنوان کرد و افزود: برای مراکز استان ها و سایر شهرها، تسهیلاتی 

که پرداخت می شود به 250 میلیون تومان افزایش یافته است.

خبر
سرویس اقتصادی // پس از قاچاق برنج، سم، کود، دارو، 

دام، گوشت و مرغ نوبت به جوجه یکروزه رسید.
  این کالاها ارز ترجیحــی 4200تومانی دریافت می کنند تا 
معیشت مردم به خطر نیفتد، اما نکته اینجاست که ارزش پول 
ملی در چهار سال گذشته آنقدر کاهش یافته که واردات این 
کالاها با ارز یارانه ای انگیزه قاچاق در کشور را زیاد می کند.   
اختلاف قیمت گوشــت در ایران و عراق بسیار زیاد است، به 
طوری که در کشــور عراق گوشت گوسفند کیلویی 12 دلار 
و در ایران شــش دلار است. همین موضوع باعث می شود تا 
قاچاق دام و طیور هم به صورت زنده و هم به صورت لاشه، 
مشاهده شود. نیاز کشور به جوجه یکروزه تخم گذار، ماهانه 
حدود چهار میلیون قطعه اســت که طبق برآوردهای فعالان 
بازار در زمستان گذشته دو میلیون قطعه بوده و همین موضوع 
مهر تایید گرانی مرغ را زده است. حالا با اعلام کمبود جوجه 
یکروزه و گرانی آن، این نگرانی وجود دارد که آیا دوباره مرغ 
در بازار گران خواهد شــد یا خیر که جام جم به ابعاد مختلف 

آن پرداخته است.
  حواشی ارز یارانه ای

  سال هاست سایه یارانه در اقتصاد کشور سایه افکنده و هربار 
که صحبت از کنار گذاشتن یارانه می شود، برخی مسوولان و 
کارشناسان نسبت به این موضوع موضع می گیرند. آخرین باری 
که سخن از کنار گذاشتن یارانه برای مقابله با رانت به میان آمد، 
رئیس جمهور، رئیس سازمان برنامه و بودجه و رئیس کل بانک 
مرکزی نسبت به این موضوع واکنش نشان دادند و صریحا بیان 
کردند اگر ارز 4200 تومانی حذف شــود، گرانی را به سفره 
مردم تحمیل کرده ایم. در نهایت مجلس با دولت کنار آمد و ارز 
4200 تومانی را تصویب کرد تا معیشت مردم به خطر نیفتد.

هنوز یک ماه از سال نگذشته که کالاهای یارانه ای مانند مرغ 
و روغن با مشکل تولید و توزیع روبه رو شده اند. اکنون که همه 
نگاه ها معطوف به بازار مرغ است، روغن به تنهایی در بازار به 
فروش نمی رســد و حتما خریداران روغن باید برای دریافت 
یک لیتر روغن اقلام دیگر هم خریداری کنند. از اسفندماه شاهد 
ایجاد صف برای مرغ بودیم که تا اواسط فروردین ماه جاری هم 
ادامه داشت. تا این که وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد مرغ با 
قیمت 24 هزار و 900 تومان فروخته می شود و عرضه خود را 

در این زمینه افزایش داد.
  ریشه گرانی مرغ

   مشکل کالاهایی مانند مرغ با تصمیمات یکروزه و دوروزه 
حل نمی شــود. مرغ حدود 50 روز طول می کشد تا به بازار 
عرضه شود و باید توجه داشت مشکلی که در اسفند و فروردین 
به وجود آمد، به ماه های دی و بهمن بازمی گردد و باید ریشه را 
در آن زمان جست وجو کرد. فعالان بازار معتقدند جوجه ریزی 
در آن زمان کاهش یافت و این هشدار داده شده بود که احتمال 
گرانی مرغ در روزهای منتهی به نوروز وجود دارد، اما به این 
موضوع توجهی نشــد. حالا پس از ساماندهی در بازار مرغ 
دوباره فعالان این صنعت هشدار می دهند که ممکن است یک 
ماه دیگر دوباره مرغ گران شود. برخی کارشناسان عدم مدیریت 
بازار را دلیل گرانی مرغ در اواخر سال گذشته و اوایل فروردین 
امسال می دانستند، اما اکنون مطرح می شود جوجه یکروزه از 

کشور قاچاق می شود و همین موضوع دلیل گرانی در یک ماه 
آینده خواهد بود. کاظم خاوازی، وزیر جهاد کشــاورزی هم 
موضوع قاچــاق را تایید کرده و از نهادهای قضایی و امنیتی 
درخواســت کمک کرده تا با این موضوعات برخورد کنند. 
19فروردین  کاظم خاوازی، وزیر جهاد کشــاورزی در جمع 
خبرنگاران از خروج غیرقانونی جوجه های یکروزه از مرزهای 
غربی کشور )بانه و سقز( و ضربه بزرگ این پدیده به تولید مرغ 
و تخم مرغ خبر داد و اعلام کرد: »قاچاق جوجه های یکروزه 
از کشور را با نهادهای مربوط ازجمله اطلاعات سپاه درمیان 

گذاشته ایم.«
  قاچاق جوجه با دستگاه های خاص

  حبیب اســدا...نژاد، نایب رئیس کانون سراسری مرغداران 
گوشتی درباره قاچاق جوجه یکروزه گفت: »قیمت مصوب 
جوجه یکروزه 4800 تومان است که اکنون به بیش از 6000 
تومان و با قیمت 6200 تومان به فروش می رســد.« اسدنژاد 
افزود: »کمبود جوجه واضح و تا امروز ســقف جوجه ریزی 
کشور حدود 92میلیون قطعه هست که با سیاست گذاری 125 
میلیون قطعه ای ستاد تنظیم بازار برای فروردین تفاوت معنی 
داری دارد.« رئیس هیات مدیره انجمن صنفی مرغداران گوشتی 
گیلان ادامه داد: »بسیاری از واحدهای گوشتی به علت نبود 
جوجه، خالی است و منتظر تهیه جوجه هستند.« وی گفت: 
»تامین نهاده مشکل چندانی ندارد و مشکل جوجه هست و 
به نظر بحران مرغ در نیمه دوم اردیبهشت اتفاق خواهد افتاد.« 
به گفته این فعال صنفی، در فروردین حدود 15 میلیون قطعه 
کمتر از سال های گذشته جوجه ریزی شده و اکنون که آخرین 
روزهای فروردین را ســپری می کنیــم، تمهیداتی برای این 
بازار در نظر گرفته نشــده است.این در حالی است که برخی 
واحدهای مرغداری برای این کــه مازاد تولید قیمت مرغ در 
داخل را افزایش ندهــد، اقدام به صادرات غیرقانونی جوجه 
یکروزه کردند و این کار باعث می شود در نیمه اردیبهشت دچار 
کمبود شــویم.نایب رئیس کانون سراسری مرغداران گوشتی 
با تاکید بر این که باید راه های خروجی کشــور تحت نظارت 
قوی قرار بگیرد، افزود: »مرغداران حاضرند جوجه را با قیمت 
بیش از 6000 تومان خریداری کنند، اما موضوع اینجاست که 
جوجه در بازار نیست و برخی واحدها کمتر از ظرفیت خود 
جوجه ریزی داشته اند. مابه التفاوت بیش از 2000 تومانی نرخ 
مصوب و بازار آزاد هر قطعه جوجه یک روزه، انگیزه لازم برای 
صادرات این محصول حتی به شیوه قاچاق را فراهم کرده است 
و افزایش و نوسان نرخ ارز نیز موجب شده تا قاچاق جوجه 
یکروزه به صرفه باشد. « اسدا... نژاد با بیان این که جوجه های 
یکروزه و تخم مرغ نطفه دار از مرزهای غربی و شرقی کشور 
بیشتر به عراق و سپس به افغانستان قاچاق شده و در واحدهای 
تولیدی این کشورها مورد استفاده قرار می گیرند، تاکید کرد: 
»نوســان نرخ ارز موجب شده تا قاچاق تخم مرغ نطفه دار و 
جوجه یکروزه به این کشــورها تشدید شــود. علاوه بر آن 
با رشــد قاچاق جوجه یکروزه به این کشورها و رشد تولید 
مرغ و تخم مرغ، برخی بازارهای صادراتی مرغ و تخم مرغ از 
دســت خواهد رفت.« وی ادامه داد: »وقتی تخم مرغ نطفه دار 
و جوجه یکروزه به خارج از کشــور قاچاق می شود، بدیهی 

اســت که این کار به قصد تولید مرغ و تخم مرغ در واحدهای 
مرغداری کشــورهای همسایه صورت می گیرد. نمی دانیم که 
قبلا هم قاچاق جوجه یکروزه داشته ایم یا نه، اما اخیرا وزیر 
جهادکشاورزی از آثار زیانبار قاچاق جوجه یکروزه بر تولید 
و بــازار مرغ خبر داد.گرچه اطلاعات دقیقی وجود ندارد، اما 
با توجه به ماندگاری حداکثر دو تا ســه روزه جوجه یکروزه 
و شرایط ســخت نگهداری آن، به نظر می رسد قاچاق جوجه 
یکروزه و تخم مرغ نطفه دار با تجهیــزات خاص و از طریق 
مرزهای زمینی کشور انجام می شود. در واقع صرفه اقتصادی 
قاچاق جوجه یکروزه موجب شــده تا قاچاقچیان سازو کار 

لازم برای قاچاق آن و کسب سود بیشتر را فراهم کنند.«
  قیمت جوجه پایین تر از نرخ تمام  شده

  محمدرضــا صدیق پور، دبیر انجمــن تولیدکنندگان جوجه 
یکــروزه با بیان این که هزینه های تولید مرغ بالا رفته، جوجه 
یکروزه نیز از گزند افزایش هزینه های تولید در امان نبوده است، 
در این باره به ایسنا گفته در جلساتی که در تنظیم بازار وزارت 
جهادکشاورزی با حضور تشکل های تولیدکننده مرغ گوشتی 
داشته ایم، اعلام کرده ایم که قیمت مصوب 4200 تومان برای 
جوجه یکروزه قیمت سال گذشته است و بایستی این نرخ در 
سال جدید اصلاح شود.در حقیقت قیمت پیشنهادی ما 5200 
تومــان بود اما به دلیل ایجاد آرامش در بازار مرغ، تنها قیمت 
مصوب مرغ را افزایش دادند و قرار شد اصلاح قیمت مصوب 
جوجه یکروزه به زمان دیگری موکول شــود.وی با اشاره به 
این که تولیدکنندگان جوجه یکروزه در هشت ماه ابتدایی سال 
گذشته با 1500تومان کمتر از قیمت مصوب جوجه خود را 
به فروش رســاندند و ضرر و زیــان 1400میلیاردتومانی به 
تولیدکنندگان تحمیل شد، گفت: »بارها در کارگروه تنظیم بازار 
تامین ضرر و زیان سال گذشته مورد تصویب قرار گرفت، اما 
متاسفانه تاکنون علی رغم پیگیری و مکاتبات هیچ اقدام موثری 
صورت نگرفته و تعدادی از تولیدکنندگان با این ضرر و زیان 
امکان بازگشت به صحنه تولید را ندارند و این تولیدکنندگان 
از صحنه تولید خارج شــدند و خروج آنها نیز تولید جوجه 
را تحت الشــعاع قرار داده است.« صدیق پور در پاسخ به این 
سوال که گفته می شــود یکی از دلایل افزایش قیمت جوجه 
یکروزه قاچاق آن به خارج از کشور است و آیا امکان قاچاق 
جوجه یکروزه وجود دارد یا خیر؟ گفت: »ممکن است به دلیل 
تفاوت نرخ ارز در آن طرف مرز تعداد کمی قاچاق هم شــده 
باشد و همین افراد با فروش جوجه با قیمت های گزاف باعث 
التهاب بازار شده باشند، اما دلیل اصلی افزایش قیمت جوجه 
بالا رفتن هزینه های تولید است.«  دبیر انجمن تولیدکنندگان 
جوجه یکروزه با اشاره به این که وقتی قیمت مصوب مرغ را 
افزایش دادند، افزایش قیمت جوجه یکروزه هم در آنالیز قیمت 
مرغ لحاظ شد، اضافه کرد: »در حال حاضر واحدهای تولیدی 
و فارم های گوشتی جوجه یکروزه را به طور متوسط 5200 
تا 5300 تومان خریداری می کنند و قیمت تمام شــده جوجه 

یکروزه در سال جاری کمتر از 5000 تومان نیست.«
  بی تدبیری را به قاچاق ربط ندهید

  ناصر نبی پور، رئیس اتحادیه مرغ تخمگذار اســتان تهران با 
بیان این که قاچاق جوجه یکروزه عامل گرانی نیســت، تاکید 

کرد: »وزارت جهاد کشاورزی برنامه لازم برای مدیریت بازار 
را ندارد و در ماه های دی، بهمن، اسفند و فروردین تولید جوجه 
تخمگذار میانگین ماهانه به دو میلیون قطعه رسید که نسبت به 
چهار میلیون قطعه مورد نیاز، به نصف کاهش یافته است.« وی 
پیش بینی کرد: »با توجه به این که کاهش تولید منجر به افزایش 
شــدید قیمت شده، پیش بینی می شود که در ماه های خرداد و 
تیر، تولید آن به حدود هفت میلیون قطعه برســد و ما با مازاد 
وحشتناکی در این حوزه مواجه شویم.« نبی پور با بیان این که 
سالانه به حدود 42 میلیون قطعه جوجه یکروزه تخمگذار نیاز 
داریم، افزود: »کاهش تولید جوجه یکروزه موجب شــده که 
قیمت هر یک جوجه تخمگذار به 15 تا 17 هزار تومان برسد، 
عرضه کنندگان، جوجه را 8000 تومان فاکتور می کنند و بین 
15 تا 17هزارتومان به مرغداران می فروشند.« این فعال بخش 
خصوصی درباره این که وقتی قیمت تخم مرغ بالا بود، مرغداران 
را جریمــه میلیاردی کردند، گفت: »اکنون که قیمت تخم مرغ 
افت کرده و تولیدکنندگان در حال زیان هستند، کسی اهمیت 
نمی دهد.موضوعاتی مانند قاچاق جوجه را برای سرگرمی مردم 
مطرح می کنند و من بعید می دانم که چنین اتفاقی درباره جوجه 
گوشــتی هم افتاده باشد، جوجه را نمی توان با اسب و قاطر و 
توسط کولبرها قاچاق کرد. از طریق دیگر هم بخواهند قاچاق 
کنند، به راحتی قابل ردیابی و کنترل است.« وی با بیان این که 
تولید جوجه گوشتی بسیار زیاد و حدود 30 میلیون قطعه در 
ماه است، ادامه داد: »میزان تولید جوجه گوشتی به اندازه ای زیاد 
است که خود مرغداران اقدام به جوجه ریزی نمی کنند و حتی 
اگر از این جمعیت جوجه، یک میلیون قطعه نیز قاچاق شود، 

تأثیر چندانی بر بازار نخواهد داشت.«
  سراغ دلالان بروید

  حسن نیری، مدیرکل روابط عمومی ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز در واکنش به اظهارات خاوازی، وزیر جهاد کشاورزی 
درباره قاچاق جوجه یکروزه گفت: »متاسفانه این رویه غلطی 
بین برخی مســؤولان باب شده که مشکلات حوزه مدیریت 
خودشان را به قاچاق ربط دهند. در مورد جوجه ریزی قاچاق، 
و مرغی که بخواهد در بازار تاثیر بگذارد گزارشی نداشته ایم.« 
وی بــا بیان این که در دی مــاه، در اصفهان 12 میلیون قطعه 
جوجه ریزی شده و این رقم در فروردین ، به شش میلیون قطعه 
رسیده است، افزود: »این کمبود جوجه ریزی، ارتباطی به قاچاق 
ندارد و مرغدار باید پاســخگو باشد. ما یک مقداری قاچاق 
جوجه آن هم به ندرت در اســفند ماه داشتیم. قاچاق جوجه 
این طور نیست که با کانتینر و از مبادی غیررسمی و با حیوانات 
چهارپا آن را حمل کرد.« نیری خاطرنشان کرد: »به هیچ عنوان 

ما قاچاق جوجه که بخواهد کمبود در داخل کشور ایجاد کند 
و روی قیمت تاثیر بگذارد، نداشــتیم و نداریم. باید به سراغ 

احتکار، دلالی ها و واسطه ها بروید و از آنها بپرسید.«
  از معدوم سازی تا کمبود

  مشــکل مرغ از سال گذشته آغاز شــد. درست یک سال 
پیش بود کــه جوجه های یکروزه به منظــور مدیریت بازار 
معدوم شدند. فروردین سال گذشته چند میلیون قطعه جوجه 
بــه منظور جلوگیری از کاهش قیمت و مدیریت بازار معدوم 
و خاک شــدند. در آن زمان انتقاد زیادی به مسوولان وزارت 
جهاد گفته شد که چرا در زمان جوجه ریزی برنامه ریزی لازم 
وجود نداشته که اکنون بحث معدوم سازی پیش بیاید.حالا یک 
سال پس از آن اتفاق تلخ شاهد کمبود جوجه و همچنین گرانی 
جوجه یکروزه در بازار هستیم. این در حالی است که در فاصله 
یک سال اتفاق خاصی در اقتصاد کشور نیفتاده و همچنان این 

کالا و زنجیره وابسته به آن ارز ترجیحی دریافت می کنند.
  دلالان، قاچاقچی جوجه شدند

  کریم فکوری، عضو هیأت مدیره انجمن جوجه یکروزه کشور 
درخصوص نگرانی ها در این بخش ضمن جدی دانستن این 
مشکل گفت: برابر آمارهای موجود، هفته ای بالغ بر 30میلیون 
جوجه تولید داریم؛ به عبارت دیگر ماهانه 125میلیون جوجه 
تولیدی داریم درحالی که این رقم بالاتر از نیاز کشــور است.

وی افــزود: با توجه به نــرخ ارز 4200تومانی برخی آمدند 
و جوســازی کردند برای واردات تخم مرغ و جوجه و همین 
موجب شد دلالان به شدت پیگیر شوند تا با قاچاق و ایجاد 
کمبود در کشــور، به هدف خود برسند و مجوز واردات با ارز 
4200تومانی بگیرند.فکوری یادآورشد: عراق کشوری است 
که مازاد جوجه دارد اما ســر مرز جوجه ما را 20هزار تومان 
می خرد و همین امر نشان می دهد ماجرا به جای دیگری وصل 
است و من همه مدارک و مستندات را به نهادهای نظارتی دادم 
و اعلام کردم باید جلوی این حجم از قاچاق گرفته شود.وی 
تأکید کرد: آمار موجود ما حکایــت از تولید مازاد در داخل 
کشــور دارد اما جوجه به خارج از کشور قاچاق می شود و 
این گونه وانمود می کننــد در داخل کمبود داریم. ما اطلاعات 
لازم را به دســتگاه های امنیتی دادیم و از آنها خواستیم بروند 
سر مرز و جلوی قاچاق را بگیرند.فکوری هشدار داد: امروز 
مرغ به عنوان ارزان ترین منبع پروتئین گوشتی بر سر سفره مردم 
مانده و اگر این روند ادامه یابد قطعا در ماه های بعد و در تولید 
مرغ گوشتی دچار چالش خواهیم شد و قیمت مرغ نیز سر به 
فلک می کشــد و مرغ هم مانند گوشت قرمز و ماهی از سفره 

مردم می رود.

قاچاق جوجه یکروزه باعث شده واحدهای مرغداری دوباره هشدار گرانی مرغ بدهند

منتظر گرانی دوباره مرغ باشیم؟ 

طرح: ساجده 
مظفری

سرویس اقتصادی // مدیر سیستم های تسویه و پرداخت 
شرکت ســپرده گذاری مرکزی گفت: براساس صحبت های 
انجام شده قرار بر این اســت تا براساس تعاملات صورت 
گرفته، مرحله دوم ســود در ماه مبارک رمضان به حساب 

افراد واریز شود. 
  حســین قشــمی  به آخرین وضعیت مرحله دوم ســود سهام 
عدالت اشــاره کرد و افزود: به محض تکمیل شدن وجه و واریز 
 سود توسط همه شــرکت های ســرمایه پذیر، مرحله دوم سود 
سهام عدالت سال 1398 که مجامع آن در سال 1399 برگزار شده 

است، واریز می شود.
   وی اظهار داشــت: طبق گفته ســخنگوی آزادســازی سهام 
عدالت همه تلاش ها بر این اســت که  50 درصد دوم سود سهام 
عدالت در ماه رمضان پرداخت شــود.مدیر سیستم های تسویه و 
پرداخت شرکت ســپرده گذاری مرکزی خاطرنشان کرد: شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی مجری واریز سود به حساب سهامداران 
 اســت و در خصوص تامین موجودی، شــرکت سپرده گذاری

  و ســازمان بورس مکاتباتی را با شــرکت های ســرمایه پذیر 
داشــته اند تا برای واریز هر چه زودتر ســود منابع مورد نیاز را 

تامین کنند.
 وی تاکید کرد: 36 شرکت جزو شرکت های سهام عدالت هستند 
که از این تعداد 29 شــرکت ســود خود را محقق کرده اند، همه 
این 29 شــرکت باید سود را واریز کنند تا بتوان سود سهامداران 
مســتقیم و غیرمستقیم ســهام عدالت را پرداخت کنیم.قشمی با 
اشــاره به اینکه براساس تعامل های صورت گرفته 50 درصد از 
سود شرکت ها در پایان اســفند ماه به حساب سهامداران سهام 
عدالت واریز شد، گفت: در پایان سال به محض اطلاع رسانی به 
شرکت های سرمایه پذیر برای تامین وجه سود در حساب شرکت 
سپرده گذاری مرکزی، این اقدام از طرف آن شرکت ها با سرعت 
انجام شد و بلافاصله سود به حساب مشمولان سهام عدالت واریز 

شد.
   به گفته مدیر سیستم های تسویه و پرداخت شرکت سپرده گذاری 
مرکزی، براساس صحبت های انجام شــده قرار بر این است تا 

براساس تعاملات صورت گرفته مرحله دوم سود در ماه مبارک 
رمضان به حساب افراد واریز شــود.وی ادامه داد: تاکنون سود 
تعدادی از شرکت ها برای واریز مرحله دوم سود سهام عدالت به 
حساب شرکت سپرده گذاری واریز شده است و اکنون در انتظار 
واریز باقی سود سهام شــرکت های سرمایه پذیر هستیم.قشمی 
تاکید کرد: صحبت های مسوولان حاضر در بازار بر این اساس 
بود که هر چه زودتر باقیمانده سود به حساب سهامداران پرداخت 
 شــود که با فرارســیدن ایام ماه مبارک رمضان باقیمانده ســود 

سهام عدالت در اختیار سهامداران باشد.
  به گزارش ایرنا، نخستین مرحله از واریز سود سهام عدالت برای 
سهامداران 2 روش مستقیم و غیرمستقیم در تاریخ 28 اسفند ماه 

سال 99 انجام شد.
  دارندگان ســهام 500 هزار تومانی، رقمــی حدود 200 هزار 
تومان دریافت کردند و برای دارندگان سهام یک میلیون تومانی 
دو برابر سود ســهام 500 هزار تومانی پرداخت شد که رقم آن 

400 هزار تومان بود.

  ســرویس اقتصادی // معــاون وزیر راه و 
شهرســازی گفت: طبق مصوبه ستاد ملی 
از سال گذشته دریافت کد رهگیری  کرونا 
برای تمامی معاملات مسکن الزامی شده و 
مجلس هم در روزهای اخیر این موضوع را 
مصوب کرده که فقط منتظر تایید شــورای 

نگهبان است.
  محمود محمودزاده اظهار کرد: سامانه املاک و 
مستغلات که معاملات در آن ثبت و کد رهگیری 
ارائه می شــود از سال 1387 به تصویب دولت 
وقت رســیده که ســال 1393 از سوی دیوان 
عدالت اداری ابطال و الزامی برای ثبت معاملات 
وجود نداشــت. تا اینکه از ابتدای سال گذشته 

ســتاد ملی کرونا مجددا کد رهگیری را مصوب 
و اجبــاری کرد.وی افزود: با الزامی شــدن کد 
رهگیری توسط ستاد ملی کرونا طی یک سال 
گذشته شاهد رشد قابل توجه ثبت معاملات در 
سامانه املاک و مستغلات بودیم. در حال حاضر 
نیز از سوی مجلس در حال تبدیل شدن به قانون 

است.
  معــاون وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: 
تصویب کد رهگیری توسط مجلس کمک زیادی 
به برنامه ریزی حوزه مسکن خواهد بود. ممکن 

است اسنادی مثل قولنامه های سه برگی هم در 
محاکم قضایی قابل طرح باشد اما کد رهگیری 
برای همه معاملات لازم اســت که اگر نباشــد 

معامله دچار خدشه خواهد بود.
  البتــه باید ببینیم نظر شــورای نگهبان در این 
خصوص چیســت.بنابراین گــزارش، روز 17 
فروردین ماه 1400 مجلس شــورای اسلامی، 
مصوبــه ای را ذیل طرح جهــش تولید و تامین 
مســکن به تصویب رساندند که به کد رهگیری 
اعتبار بیشتری می دهد. به موجب ماده 19 طرح 

جهش تولید مسکن، در راستای رصد و نظارت 
بر بازار مسکن درج کلیه معاملات خرید، فروش، 
پیش خرید، پیش فروش، رهن و اجاره مسکن 
در ســامانه ثبت معاملات املاک و مســتغلات 
کشور و اخذ کد رهگیری الزامی است. بر اساس 
تبصره این ماده وزارت صنعت، معدن و تجارت 
موظف است ظرف یک ماه از تاریخ لازم الاجرا 
شدن این قانون، سامانه ثبت معاملات املاک و 
مستغلات کشور را به صورت رایگان به وزارت 

راه و شهرسازی منتقل کند.

پرداخت باقیمانده سود سهام عدالت تا پایان ماه رمضان؟

کد رهگیری برای معاملات مسکن اجباری است 
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حوادث

حوادث جهان
 ۲۷ سال زندان برای پرستار قاتل

  پرســتار قاتلی که به خاطر گریه های بی وقفه نوزاد 4 ماهه را 
به قتل رســانده بود به 27 سال زندان محکوم شد.متهم »دژونای 
فرگوسن«20 ساله با اتهاماتی چون قتل عمد، بدرفتاری و کودک 
آزاری روبروست.بنا بر گزارش پلیس دلاور آمریکا متهم هنگامیکه 
با گریه های بی وقفه نوزاد 4 ماهه در مهد کودک روبرو می شــود 
از این رو با دستش که دستکش لاتکسی نیز به دست داشته مدت 
3 دقیقه روی دهان نوزاد قرار داده و باعث خفه شدن کودک شده 
است.اطلاعات پلیس نشان میدهد که متهم پس از کشتن نوزاد او 
را در تختخواب گذاشــته و به سراغ صاحب مهد کودک رفته و به 
او بیان کرده که نگران وضعیت این نوزاد است زیرا نفس نمی کشد 
و از او خواســته تا با اورژانس تماس بگیرد. هنگامیکه ماموران 
اورژانس به مهد کودک رسیدند نوزاد جان سپرده بود.با مرگ نوزاد 
و شکایت پدر و مادرش تحقیقات آغاز و پرده از راز پرستار قاتل 
برداشته شد.این پرستار به جرم قتل نوزاد بی گناه 4 ماهه و منحرف 
کردن تحقیقات پلیس در ارتباط با مرگ کودک به عمد به 27 سال 

زندان محکوم شد.

حبس ابد در انتظار قاتل دختران
 مرد جوانی که دو دختر را به قتل رسانده بود به حبس ابد محکوم 
شــد.متهم  کوین یاســت  به جرم قتل دو دختر 17 و 21 ساله به 
نامهای کارا کوپستکی و جسیکا رانونیز روز گذشته در دادگاهی در 
کانزاس سیتی آمریکا به حبس ابد محکوم شد.گزارش های پلیس 
نشان میدهد که یکی از قربانیان وی پس از خروج از دبیرستان در 
سال 2007 میلادی پس از تجاوز به قتل رسیده و قربانی دیگر در 
حالیکه متهم به شدت مست بوده در سال 2016 میلادی ربوده و 
پس از تجاوز  کشــته شده و جسدش در منطقه جنگلی رها شده 
اســت. جسد این دختر یکسال بعد توسط یک جوینده قارچ های 
جنگلی پیدا شد و از آن زمان تحقیقات برای دستگیری قاتل آغاز 
گشت و در نهایت متهم شناســایی و بازداشت شد. گزارش های 
پلیس نشان میدهد که قاتل فراری در بازجویی های انجام شده به 
تجاوز و قتل دو دوختر اعتراف کرده است.روز گذشته قاضی پرونده 
»ویلیامز کالینز« اعلام کرد که متهم با توجه به جنایتهای هولناکش 
بدون قرار آزادی مشروط با حکم حبس ابد راهی زندان خواهد شد.

4 کشته در سقوط هواپیمای کوچک
 سقوط هواپیمای کوچک در نزدیکی پاریس فرانسه جان 4 
تــن را گرفت.قربانیان در هواپیمای کوچک رابین DR400 در 
حال آموزش پرواز بوده اند که دچار حادثه شدند.رســانه های 
فرانسوی اعلام کردند که با سقوط هواپیما تحقیقات برای یافتن 
علت اصلی سانحه هوایی آغاز شــده است.در تصاویر منتشر 
شده  افســران پلیس به همراه کارشناسان کنار لاشه هواپیمای 
متلاشی شــده حضور دارند. به گفته یکی از افسران مسافران 

هواپیما پس از سقوط در دم کشته شده اند.

روابط عمومي     بياييد طراوت و شادابي را با مصرف آبزيان به روحمان هديه دهيم
 شيلات هرمزگان 

 سرویس حوادث//  پســر جوانی که به خاطر 
یک شــوخی بچگانه مرتکب قتل و به قصاص 
محکوم شده بود پس از 6 سال به خاطر رضای 
خدا و ماه مبارک رمضان از ســوی اولیای دم 

بخشیده شد.
رســیدگی به این پرونده از پنجم آبان سال 94 با 
گزارش درگیری خونین در ساختمان نیمه کاره ای 
در قنات کوثر به مأموران کلانتری 126 تهرانپارس 
آغاز شــد. با حضور مأموران آنها با جســد پسر 
18 ســاله ای مواجه شدند که با ضربه چاقو به قتل 
رســیده بود.عامل جنایت که پسری 21 ساله بود 
از محل متواری شــده بود اما شــاهدان ماجرا که 
کارگران ساختمانی بودند عنوان کردند: روز حادثه 
در حال آب دادن به دیوارهای ســیمانی بودیم که 
شوخی شــوخی به روی هم آب پاشیدیم. یکی از 

ما اعتراض کرد و همین اعتراض باعث دعوا شــد. 
قاتل اصلًا در جمع ما نبود او به عنوان میانجی وارد 
ماجرا شــد تا به دعوا خاتمه دهد. اما نمی دانم چه 
شــد که او هم وارد دعوا شد و درنهایت با چاقو به 

حکیم ضربه ای زد و متواری شد.
با مشــخص شــدن هویت عامل جنایت تحقیقات 
برای دســتگیری او ادامه یافت. اما متهم به نام بهزاد 
از محل متواری شــده و تهــران را ترک کرده بود. 
بررسی ها برای دســتگیری او ادامه داشت تا اینکه 
مأموران دریافتند متهم به سیســتان و بلوچســتان 

متواری شده و در یک مغازه سوپرمارکتی به عنوان 
کارگر مشــغول به کار شــده اســت. با شناسایی 
مخفیــگاه متهم و پــس از هماهنگی های قضایی، 
کارآگاهان اداره دهم پلیــس آگاهی با اخذ نیابت 
قضایی راهی سیســتان و بلوچستان شده و متهم را 

دستگیر کردند.
وی پــس از انتقال به پلیس آگاهــی تهران گفت: 
حدود 10 روز قبل از جنایت از شهرســتان محل 
زندگی ام برای کار به تهران آمدم و در ســاختمانی 
مشغول به کار شــدم. روز حادثه کارگرها مشغول 

آب بــازی بودند اما یک دفعه بیــن آنها درگیری 
لفظی پیش آمد و من برای وساطت جلو رفتم. یک 
دفعه یکی از کارگرها به شــوخی آب ریخت روی 
گوشی ام که من اعتراض کردم. همین اعتراض باعث 
دعوا شــد و یکی از آنها با چوب به ســرم زد. در 
این درگیری چاقو را از دســت یکی از آنها گرفته 
و ناخواســته به مقتول زدم. بعد از جنایت هم فرار 
کردم.قضات شــعبه 4 دادگاه کیفری استان تهران به 
درخواســت اولیای دم و باتوجه به اعتراف متهم، 

پسر جوان را به قصاص محکوم کردند.
با تأیید این حکــم در دیوانعالی کشــور، پرونده 
این جنایت برای اجرا به شــعبه دوم اجرای احکام 
دادســرای امور جنایی پایتخت ارجاع شد. اما با 
تلاش محمد شــهریاری، سرپرست دادسرای امور 
جنایی پایتخت و قاضی حمیدرضا کیاستی، دادیار 

شــعبه دوم اجرای احکام دادسرای جنایی، اولیای 
دم به خاطر رضای خدا و مــاه مبارک رمضان از 
قصاص قاتل پسرشان گذشــت کردند.با ادعاهای 
این پســر، کیفرخواست این پرونده نیز صادر شد و 
قرار اســت به زودی متهم از جنبه عمومی جرم در 

مقابل قضات جنایی بایستد.

گذشت از قصاص به حرمت ماه رمضان

در امتداد تاریکی   

 دخترم طلاق می گیرد اما ...
روزی که در آن شــرایط آشفته بازار 
زندگــی ام، دو بــرادر از دخترانــم 
خواســتگاری کردند، خیلی خوشحال 
بودم چرا که احساس می کردم آن ها 
در کنار یکدیگر خوشــبخت خواهند 
شد اما با گذشت ۱0 سال از این ماجرا، 

حادثه ای رخ داد که ...
زن 53 ســاله که برای چاره جویی درباره 
ماجرای طلاق دختر بزرگش وارد کلانتری 
شده بود، در تشریح زندگی نابه سامانش به 
کارشناس اجتماعی کلانتری گفت: 17سال 
قبل تصمیم تلخــی در زندگی ام گرفتم و 
از همســر معتادم به طور توافقی جدا شدم 
چرا که دیگر نمی توانستم با بی مسئولیتی 
و اعتیاد همسرم کنار بیایم. در واقع جایگاه 
من و همســرم در زندگی مشترک عوض 
شده بود. من بیرون از خانه کار می کردم تا 
هزینه های زندگی را تامین کنم تا شوهرم 
نیز در خانه پای بســاط مــواد مخدرش 
بنشیند. بالاخره پس از این جدایی، پسرم 
نزد پدرش ماند و دو دخترم در کنار من به 
زندگی ادامه دادند. اگرچه دوســت داشتم 
پســرم نیز نزد من می آمد اما همسرم این 
اجازه را نداد چرا که آن زمان پسر 12ساله 
ام نیز دچار اعتیاد شــده بود و هزینه های 
اعتیاد پدرش را تامین می کرد.  در همین 
روزها بود که دردهای وحشتناکی به سراغم 
می آمد و حالم خوب نبود. وقتی با کمک 
اطرافیانم و خیران به پزشــکان متخصص 
مراجعه کردم تازه فهمیدم ســرطان دارم و 
باید شــیمی درمانی شوم. با هر بدبختی و 

ســختی بود درمانم را آغاز کردم و بعد از 
مدتی به بهبودی رســیدم. در همین شرایط 
خواســتگارانی برای دخترانــم می آمدند 
تــا این که یکی از آن هــا دختر بزرگم را 
پســندید و من با هماهنگــی پدر دخترم 
اجازه خواســتگاری دادم. در شــب بله 
برون به خاطــر خجالتی و محجوب بودن 
دختر بزرگم، از خواهر کوچکش خواستم 
تــا در پذیرایی از مهمــان ها به من کمک 
کند ولی آن شــب خواســتگاران با دیدن 
دختر کوچکم تصمیم گرفتند او را نیز برای 
برادر کوچک تر داماد خواســتگاری کنند. 
من هم که از این موضوع بسیار خوشحال 
بودم دخترانم را به عقد دو برادر درآوردم. 
تا این که 10ســال قبل به هر طریقی بود 
جهیزیه ای تهیه کردم و دختر بزرگم را به 
خانه بخت فرستادم. سه سال بعد نیز دختر 
کوچکم زندگی مشــترکش را با نامزدش 
آغاز کرد. اما مدتی بعد متوجه شدم داماد 
بزرگم به زندگی اش پایبند نیست و همواره 
دخترم را هدف آزارهای جسمی و روحی 
قرار می دهد و با زنان غریبه ارتباط دارد. 
زندگی آن ها هر روز آشــفته تر می شد تا 
این که از یک ســال قبل به مرز غیرقابل 

تحملی رسید.
 او دختر و نوه هایم را از خانه اش بیرون 
کرد تا از یکدیگر طلاق بگیرند. اکنون در 
 حالــی دختر و نوه هایم نــزد من زندگی

 می کنند که می ترسم این ماجرا در زندگی 
دختر کوچکم نیز تاثیر بگذارد و زندگی او 

را نیز به هم بریزد و...

 

ســرویس حوادث//  معــاون امداد و 
نجات جمعیت هلال احمر استان قزوین 
از مفقود شدن خانمی 90 ساله در شهر 
الموت و پیدا شدن  معلم کلایه رودبار 
جســد این زن در حاشــیه رودخانه 
اناده پس از ۱0 ساعت جستجو  منطقه 

خبر داد.

حکمت اله هاشــمی اظهار کرد: در ساعت 
23 شــنبه 28 فروردین 1400 گزارشی 
مبنی بر مفقود شــدن خانمی 90 ساله در 
شــهر معلم کلایه رودبار الموت به مرکز 
کنترل و هماهنگی عملیات جمعیت هلال 

احمر استان قزوین اعلام شد.
بنا بر اعــلام روابط عمومی جمعیت هلال 

احمر استان قزوین، وی در ادامه گفت: با 
توجه به ارزیابی های اولیه و اعلام نقطه ای 
که آخرین بار فرد مفقود شده در آن منطقه 
رویت شــده بود، بلافاصله چهار تیم سه 
نفره از پایگاه امداد و نجات جاده ای معلم 
کلایه دفتــر نمایندگی جمعیت هلال احمر 
رودبار الموت جهت جستجوی فرد مفقوده 

شده به محل حادثه اعزام شدند.
معــاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر 
اســتان قزوین خاطرنشان کرد: نجاتگران 
پس از حدود 10 ســاعت جستجو منطقه 
با کمک مردم محلی، متأســفانه جسد فرد 
مفقود شــده را در حاشیه رودخانه منطقه 
اناده پیدا و به نیروی انتظامی تحویل دادند.

  کشف جسد زن ۹۰ ساله پس از ۱۰ ساعت جستجو درالموت

 سرویس حوادث//  پس از انتشار ویدئویی ساختگی 
از درگیری میان یک جوان و مردی با لباس روحانیت 
و دســتگیری عوامل آن، رییــس پلیس پایتخت 
با اعــلام جزئیاتی جدید از پرونــده اعلام کرد که 

بازیگران این فیلم به دنبال پناهندگی بوده اند.
 ســردار حسین رحیمی با اشــاره به دستگیری عاملان 
ســاخت و انتشــار ویدئوی درگیری میان یک جوان با 
فردی با لباس روحانیت، گفت:  پس از انتشار این ویدیو 
اقدامات ویژه ماموران پلیس برای بررســی و رسیدگی 
به موضوع در دســتورکار قرار گرفت و علیرغم آنچه که 
هیچگونه اطلاعات از افرادی که در ساخت و انتشار این 

کلیپ دست داشــتند، وجود نداشت، اما ماموران پلیس 
در کوتاهتریــن زمان ممکن اقدام به یافتن ســرنخ ها و 
شناسایی و دستگیری افراد مرتبط با آن کردند.وی با بیان 
اینکه با دســتگیری عوامل انتشار به طور قطع مشخص 
شد که این فیلم ســاختگی بوده و بازیگران آن نیز یک 
پدر و پسر هستند، گفت: این پدر و پسر نیز درحالی که 
قصد فرار از کشور را داشته و در حال آماده شدن برای 
سفر به غرب کشــور و خروج بودند، دستگیر شده و در 
بازجویی از آنان مشــخص شد که به دنبال پناهندگی در 

یکی از کشورهای خارجی  بوده اند.
رحیمی ادامه داد: در تحقیقات تکمیلی مشــخص شد که 

برخی از افراد قول هــا و وعده هایی در مورد زندگی در 
خارج از کشور و کســب اقامت به این افراد داده بودند 
و از همین رو نیز آنان مرتکب چنین اقدام ســخیفی شده 

بودند.
فرمانده انتظامــی تهران بزرگ این اقــدام را توهین به 
ساحت روحانیت دانســت و گفت: عده ای نباید تصور 
کنند که می توانند در فضای مجازی مرتکب جرمی شده 
و رفتارشان بی پاســخ بماند، فضای مجازی نیز همچون 
فضــای حقیقی به هیچ وجه محیــط امنی برای مجرمان 
نیست و در صورت ارتکاب جرم مجرمان در هر فضایی 

که باشند دستگیر می شوند.

جزئیاتی از فیلم ساختگی ضرب و شتم یک روحانی

سرویس حوادث//  متهم به قتل ۳۱ 
ســاله ای که  دختر  بچه  بی گناه  
روســتایی  را به کام مرگ فرستاد، 
در کمتر از ۲۴ ساعت دستگیر و به 

قتل اعتراف کرد. 
دادســتان عمومی و انقلاب شهرستان 
جیرفت از دســتگیری قاتل دختربچه 
13 ساله ای به نام »مبینا« در کمتر از 

24 ساعت در این شهرستان خبر داد و 
افزود: این جنایت  روز  بیست و هشتم  
فروردین در روســتای »ســعید آباد 

ایلخانی« جیرفت اتفاق افتاده است.
قاضی حسین ســلامی در تشریح این  
حادثه  با اشــاره به ایــن که قتل این 
دختربچه  در منزل شــخصی آن ها و 
در غیاب والدین اش اتفاق افتاده است، 
ادامه داد: بنا به گفته شــاهدان محلی، 
پــدر مقتول در محل کار و مادرش نیز 
بــرای انجام امور ثبت نــام این دانش 
آموز در مدرســه تیزهوشان  در بیرون 
از خانه بوده است.وی ادامه داد: مادر 

قربانی این جنایت، پس از بازگشت به 
منزل، با جسد بی جان فرزندش روبه 
رو شده و بلافاصله با اورژانس تماس 

گرفته است.
این مقــام قضایی گفت: پس از حضور 
عوامل  اورژانس و به دلیل مشــکوک 
بــودن مــرگ او، نیروهــای پلیس و 
مقــام قضایی را در جریان گذاشــتند 
و بلافاصله ماموران پاســگاه انتظامی 
»رومرز« و پلیــس آگاهی  با حضور 
درصحنه  جنایت  و بررســی شواهد 
موجود، شناسایی عامل این قتل را در 
دستور کار قرار دادند و  در کمتر از 24  

ساعت موفق به شناسایی و دستگیری 
متهم  شدند.

قاضی ســلامی با اشــاره بــه این که 
قاتــل در مرجع قضایی بــه قتل این 
دختربچه اعتراف کرده اســت، افزود: 
قاتــل 31 ســاله، در اعترافات خود 
انگیزه این قتــل را اختلاف با والدین 
مقتول ذکــر کرده اســت. وی یادآور 
شــد: پیکر  ایــن نوجــوان  نیز برای 
مشــخص شــدن علت قتل و زوایای 
 پنهان ایــن پرونده جنایــی  و انجام

 بررســی های تخصصی مورد نیاز به 
پزشکی قانونی منتقل شده است.

قتل دختر 13 ساله تیزهوش در جیرفت

 قاتل در کمتر از ۲۴ ساعت دستگیر شد

طرح:  معصومه   سراجی

جوان  مرد  حوادث//   ســرویس   
وقتی فهمیــد زن مورد علاقه اش 
از ســوی راننده یک خودرو مورد 
قرار  یک  در  گرفتــه  قرار  تعرض 

خونین وی را به قتل رساند.
حدود یک ســال قبل گزارش ناپدید 
از ســوی  بهنام  به نام  شــدن جوانی 

خانواده اش به پلیس اعلام شد.
با شــروع تحقیقات مشــخص شــد 
نیمه  مأمــوران پلیس مــردی را که 
جان کنــار اتوبان افتاده بود پیدا کرده 
و به بیمارســتان رســانده اند اما وی 
بر اثر شــدت جراحــات وارده جان 
باخته اســت. با توجه بــه اینکه وی 
از  بهنام داشــت  با  شــباهت زیادی 
شناسایی  برای  خواستند  وی  خانواده 
به بیمارســتان بروند که آنها به محض 
دیدن پسرشان او را شناختند. در ادامه 
بهنام  تلفن همراه  به ســراغ  مأموران 
رفتند و مشــخص شد وی آخرین بار 
با زنی به نام نازنیــن در ارتباط بوده 

اســت. پس از آن نازنین از ســوی 
مأموران شناسایی و احضار شد و در 
بازجویی های اولیه گفت: من بهنام را 
نکشــتم یکی از همسایه های ما به نام 

حمید او را کشت.
او در توضیح ماجرا گفت: با حمید که 
در همســایگی ما زندگی می کرد آشنا 
شــدم و ارتباط صمیمی پیدا کردیم او 
من را بخوبــی درک می کرد. هر روز 
با هم حــرف می زدیم و رابطه عاطفی 
خوبــی برقرار کرده بودیــم. تا اینکه 
یــک روز قبل از حادثه برای رفتن به 
جایی ســوار یک خودروی به ظاهر 
مسافرکش شــدم. راننده که بهنام نام 
داشــت مرا  به محــل خلوتی برد و 
بــا زور به من تعرض کــرد و بعد هم 
تهدیدم کرد که اگر راجع به این ماجرا 
به کســی چیزی بگویــم فیلمی که از 
رابطه مــان گرفته را پخش می کند بعد 
هم شــماره اش را به من داد تا با او 
بودم.  ترسیده  باشم. خیلی  ارتباط  در 

بلافاصلــه با حمید تمــاس گرفتم و 
جریان را تعریف کــردم او هم از من 
خواســت تا با بهنام تمــاس بگیرم و 
قرار بگذارم تا فیلــم را از او بگیرد. 
چند ســاعت بعد به همــراه حمید و 

صاحبکارش رضا سر قرار رفتیم.
در محل قرار حمید و رضا ســر پس 
گرفتن فیلم با بهنام درگیر شــدند و از 
او خواستند فیلم را پاک کند که بهنام 
قســم خورد فیلمی در کار نیســت و 
دروغ گفته اســت. با این حال حمید 
خیلی عصبانی شــد و چاقو کشید و 
بهنام التماس می کرد کــه با او کاری 
نداشته باشــد اما حمید چند ضربه به 
بهنام زد و او بر زمین افتاد. برای اینکه 
بتوانیم کمکش کنیم او را در جایی قرار 
دادیم که عابران او را ببینند و کمکش 
کنند.پس از اظهــارات نازنین، حمید 
و رضا شناســایی و بازداشت شدند. 
حمید پــس از دســتگیری اظهارات 
نازنین را تأیید کرد و گفت: من در یک 

تعمیرگاه موبایل کار می کردم و با رضا 
صمیمی  دوســت  بود  صاحبکارم  که 
هســتیم. من همه مســائل خصوصی 
زندگی ام را به او گفته ام. وقتی ماجرای 
تعرض نازنیــن را به رضا گفتم، قبول 
کرد که همراهی ام کند. ما آن روز برای 
گرفتن یا پاک کردن فیلم با بهنام قرار 
گذاشتیم اما وقتی بهنام گفت ماجرای 
فیلم دروغ بوده و به نازنین دروغ گفته 
اســت خیلی عصبانی شدم و با چاقو 
او را زدم. من قصدی برای کشتن وی 
نداشتم و فکر نمی کردم ضرباتم باعث 
مرگ او شود. در آن لحظه خواستم به 
او بگویم حق نداشت با نازنین چنین 
رفتاری کند. من بهنام را کشتم و رضا 

و نازنین دخالتی ندارند.
با پایان جلســه بازجویی و شکایت 
قصــاص،  بــر  مبنــی  دم  اولیــای 
کیفرخواست علیه متهم صادر و پرونده 
برای رسیدگی به دادگاه کیفری استان 

تهران فرستاده شد.

خونی که به خاطر یک فیلم ریخته شد

مفقودی نوبت اول
کارت شناسایی  وسند مالکیت خودرو سواری استیشن هافی لوبوهافی  به شماره انتظامی ۱۱7۲6قشم کرایه  به 
مالکیت شرکت تعاونی  هفت ستاره ساحل قشم  شماره شاسی خودرو ۱۰۰633۱شماره موتور ۴۰۰3۹7۵  مدل 

۲۰۰6 رنگ سفید مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد

مفقودی نوبت اول
کارت شناسایی  وسند مالکیت خودرو سواری هافی لوبو به شماره انتظامی ۱۱۴۲۹ قشم کرایه  به مالکیت شرکت 
تعاونی هفت ستاره ساحل قشم  شماره شاسی خودرو ۰۲۰۵۲ شماره موتور ۱۰8۹۹ مدل ۲۰۰6 رنگ سفید مفقود 

واز درجه اعتبار ساقط میباشد

مفقودی نوبت اول
کارت شناسایی  وسند مالکیت خودرو سواری استیشن هافی لوبوهافی  به شماره انتظامی ۱۱۴3۴قشم کرایه  به 

مالکیت شرکت تعاونی  هفت ستاره ساحل قشم  شماره شاسی خودرو ۰۹۲88  شماره موتور 6۱۰۰7۱۹  مدل ۲۰۰6 
رنگ سفید مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد
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 سال بیستم شماره 3581

 پیشرفت فیزیکی 59درصدی مدول دوم تصفیه خانه
فاضلاب کیش

 سرویس شهرستان// مدیر عامل شرکت عمران، آب و خدمات 
کیش از پیشرفت فیزیکی 59درصدی مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب 
کیــش با چهار حوضچه دو هزار 500 متــری با ظرفیت 10 هزار 
مترمکعب خبر داد.ابوالفضل طیبی از پیشرفت فیزیکی 59 درصدی 
مــدول دوم تصفیه خانه فاضلاب کیش با 4 حوضچه 2 هزار پانصد 
متــری با ظرفیت 10 هزار مترمکعب خبر داد و گفت: طرح ارتقا و 
افزایش ظرفیت فاضلاب کیش با توجه به افزایش جمعیت شهری 
و مشکلات زیست محیطی و همچنین عدم ظرفیت کافی تصفیه خانه 
فاضلاب شمال جزیره در دســتور کار این شرکت قرار گرفت.وی 
افزود: در اجرای این طرح  سیســتم میکســرهای هایپر کلاسیک 
با اســتفاده از دیفیوزرهای هوادهی به سیستم هوادهی عمقی تغییر 
خواهد کرد.مدیرعامل شــرکت عمران، آب و خدمات کیش ادامه 
داد: با 59 درصد پیشرفت فیزیکی در مرحله اول، عملیات اجرایی 
آرماتوربندی، قالب بندی، بتن ریزی در راکتورهای فرآیندی اجرایی 
شد.به گزارش فارس، طیبی با بیان اینکه در ساخت و اجرای مدول 
دوم این تصفیه خانه از تجهیزات و فناوری روز دنیا استفاده می شود، 
افزود: با خرید تجهیزات جدید تلاش می شود مرحله دوم این طرح تا 

نیمه اول سال 1400 تکمیل شود.

45۱۶ سند تک برگی در قشم صادر شد
  سرویس شهرستان// رییس اداره ثبت اسناد و املاک قشم گفت: 
در سال 1۳99 تعداد چهار هزار و 51۶ سند تک برگ در قشم صادر 
شده که در همسنجی با سال قبل از آن ۶ درصد کاهش داشته است. 
محمد آرامش افزود: همچنین در سال گذشته 52۸ پرونده اجرایی 
در این اداره مختومه شده که نسبت به سال 1۳9۸ حدود 42 درصد 
رشد داشته اســت.وی ادامه داد: پارسال 29۳ پرونده اجرایی نیز در 
این سازمان تشکیل شــد با کاهش 92 درصدی نسبت به سال قبل 
همراه بود.رییس اداره ثبت اســناد و املاک قشم تصریح کرد: از این 
تعداد قراردادهای بانکی با 120 پرونده و  مهریه با 94 پرونده بیشترین 
آمار پرونده های اجرایی افتتاح شده را شامل می شود و مابقی مربوط 
به اســناد رهنی، چک های بدون موجودی، آب بها و شارژ ساختمان 
است.وی اظهار کرد: در سال گذشته همچنین تعداد ۸5 سند مربوط به 
املاک دولتی صادر شده است.آرامش افزود: پارسال تعداد ۶92 سند به 
دستور مقام قضایی بازداشت و ۶۶۳ سند نیز رفع بازداشت شده است.

رییس اداره ثبت اسناد و املاک قشم گفت: در سال 1۳99 تعداد پنج 
دفتر اسناد رسمی به دفاتر قشم افزوده شد که با احتساب آن هم اکنون 
10 دفتر در قشم به فعالیت می پردازند.وی افزود: پارسال  2 دفتر اسناد 
رسمی در قشم، یک دفتر اسناد در شهر سوزا و یک دفتر اسناد رسمی 
نیز در شهر درگهان افتتاح شد.به گزارش ایرنا، آرامش تصریح کرد: هم 
اکنون ۶ دفتر ازدواج و چهار دفتر طلاق در قشم فعال است که در سال 
گذشته یکهزار و 54 سند ازدواج صادر کرده اند.شهرستان قشم شامل 
جزیره های قشم، هنگام و لارک با 150 هزار نفر جمعیت از تنگه هرمز 
به موازات سواحل اســتان هرمزگان به طول 150 کیلومتر و عرض 

میانگین 11 کیلومتر در آب های خلیج فارس گسترده شده است.

خبری

شهرستان

 
)قسمت دوم(

سرویس شهرســتان //آیین ها و نهمه های زیادی در بین 
دریانوردان مناطق خلیج فارس رایج بوده که در بستر زمان 
رنگ باخته و در حال حاضر دریانوردان مناطق خلیج فارس 
در زمان صید و صیادی و سفرهای دریایی و غیره آواهایی 
را که در گذشــته خوانده می شد را دیگر نمی خوانند و به 

عبارتی خیلی از آن ها این آواها را نشنیده اند. 
این آواها جزئی از آثار ناملموس بشری بوده و هنوز ناخدایان 
و دریانوردان کهنسالی در مناطق خلیج فارس هستند که این 
آواها را بلدند و می توانند به خوبی بخوانند. برخی از جوانان 
بنادر خلیج فارس هم که از خاندان دریانورد می باشند، این 
آواهــا را از اجداد و پدران خود کــه در خانه می خواندند، 
یاد گرفتند. پایگاه دانش ســنتی لنج ســازی و دریانوردی 
تلاش نموده اســت، این آیین هــا و آواها را نیز جمع آوری 
نماید. نگارنده به عنوان مســئول پایــگاه دریانوردی خلیج 
فــارس در بندرکنگ و جناب آقای یعقوب بحری از اعضای 
شورای اســلامی بندرکنگ، کتابی تحت عنوان لنج سازی و 
دریانوردی بندرکنگ با تاکید بر بوم مســی تالیف نموده اند 
که در فصل جداگانه ای از آن به آواهای دریانوردی پرداخته 
شده است. آقای بحری با همکاری دوستان با بیش از بیست 
نفر از دریانــوردان قدیمی مصاحبه نموده و این آواها دوباره 
توســط آن ها خوانده شد. اشتباهاتی اگر در این آواها وجود 
داشــت یا برخی دریانوردان ممکن بود به سبک دیگری آن 
ها را بخوانند، با مراجعه به ناخدایــان و دریانوردان قدیمی 
رفع گردید. این نوشــتار که با حمایت های فرهنگی شورای 
اســلامی شهر بندرکنگ و شــهردار این شهر به رشته تحریر 
در می آید در نظر دارد به گوشــه دیگــری از فعالیت های 
پایــگاه دریانوردی پرداخته و نشــان دهد که اقدامات دیگر 
پایگاه دانش ســنتی لنج سازی و دریانوردی در بندرکنگ به 

چه صورت بوده است.
پاسداشــت از آیین های دریانوردی از جمله اهداف پایگاه 
دریانوردی در راستای اهداف ناملموس بشری می باشد. در 
این راستا علاوه بر کتاب عنوان شده، فعالیت های دیگری نیز 
در حال انجام گرفتن می باشد. دریانوردی بنادر خلیج فارس 
و سفرهای دریایی در بســتر زمان نوعی همبستگی در بین 
دریانوردان به وجود آورده اســت که این همبستگی همچنان 
ادامه دارد. شاید یکی از دلایل مهم آن هم با همدیگر بودن آن 
ها در ســفرهای دریایی و سختی های سفر به مدت طولانی 
باشد. سفرهای دریایی با شناورهای بادبانی که دریانوردان به 
مــدت 9 ماه با همدیگر بودند، باعث می گردید که ارتباطات 
عمیق دوســتی بین آن ها شــکل گیرد و به ویژه که آن ها 
در سختی ها و تفریحات سفرهای دریایی با همدیگر بودند. 
مدت با هم بودن دریانوردان در ســفرهای دریایی بیشتر از 
مدت اقامت آن ها در نزد خانواده خود بوده است. دریانوردان 

معمولا هشــت الی نه ماه در ســفر دریایی بودند و سه الی 
چهارماه در ســال در نــزد خانواده خود به ســر می بردند. 
مصایــب دریا و بودن آن ها در موطن غیر اصلی خودشــان 
در زمان ســفرهای دریایی همبســتگی و دوستی بین آن ها 
را تشــدید می کرد. اگر به گردهمایی و همنشینی ناخدایان 
و دریانوردان بندرکنگ در موزه مردم شناسی بندرکنگ توجه 
گردد، به خوبی به همگرایی و دوســتی قدیم بین دریانوردان 
پی برده خواهد شد. همان ناخدایان و دریانوردانی که در لنج 
ها در بنادر هند و آفریقا با همدیگر بودند، در حال حاضر نیز 
در موزه مردم شناســی با همدیگر بوده و خاطرات سفرهای 
گذشــته را با همدیگر مرور می کنند و از نقاط جالب توجه 
این است که آنها قلبا با همدیگر بوده و نقاط قوت همدیگر را 
در زمان مصاحبه به همدیگر بازگو می کنند. مســاله مهم این 
است که در کنار سفرهای دریایی، آیین های دریانوردی هم 
باعث همگرایی و همبســتگی اجتماعی می گردند. همگرایی 
در گروه رزیف نوعی همگرایی در کلام و حرکات بدنی ایجاد 
می کند که در نوع خود مثال زدنی اســت. نگارنده به عنوان 
مسئول پایگاه دریانوردی در بیشتر این آیین های دریانوردی 
حضور داشــته و با دریانوردان در اجرای این مراسم همسفر 
بوده است.حرکات موزون صدا و رقص در گروه رزیف نشان 
می دهد که دریانوردان به مــدت طولانی با همدیگر بوده و 
مدت های مدید این موارد را تمرین کرده اند و خانه هنرمندان 
بندرکنگ مکان مناسبی است که گروه رزیف در آن به تمرین 
رزیف و غیره مشغولند. در یک سال اخیر برخی از ناخدایان 
و دریانوردان که در گروه رزیف بندرکنگ بوده، به دلیل ابتلا 
به کرونا و کهولت ســن وفات نموده اند و این می تواند یک 
زنگ خطر برای آیین های دریانوردی خلیج فارس باشد که 
افراد و دریانوردان بیشتری برای رزیف آموزش ببینند تا جای 

این بزرگان را پر کنند.
مراسم اوشار و نهمه هایی که در این مراسم خوانده می شد نیز 
در نوع خود جالب توجه بود. متاسفانه در حال حاضر مراسم 
اوشــار و به دنبال آن به آب انداختن لنج های ســاخته شده 
برگزار نمی گردد و لنج های ساخته شده با لودر در زمان مد 
کامل آب، به دریا انداخته و موتور در دریا به وسیله جرثقیل 
در آن ها نصب می گردد. همیاری و همکاری که در مراســم 
اوشــار وجود داشت، همواره این قوت قلب را در سازندگان 
لنــج به وجود می آورد که در زمــان به آب انداختن لنج آن 
ها مشــکلی نخواهند داشت. چون در آن زمان وسایل مجهز 
برای به آب انداختن لنج وجود نداشــت و برای آب انداختن 
یک لنج بزرگ نیاز به دویســت نفر نیروی کار قوی هیکل و 
تعداد زیادی سوند، چوب صاف، قرقره های بزرگ) گوفیه( و 
غیره بود که می بایست تا یک هفته یا بیشتر کار آب انداختن 
لنج را انجام دهند. در تمام این مدت صاحب لنج به بیشــتر 
مــردم بندرکنگ و به ویژه خانواده هایی که در مراســم آب 
انداختن لنج مشــارکت داشتند، غذا می داد. با مصاحبه های 
صورت گرفته با ناخدایان و دریانوردان بندرکنگ مشــخص 
گردید که برخی از لنج های بزرگ بندرکنگ نظیر لنج حسن 

محمود، به آب انداختنش چندماه به طول انجامید و در تمام 
این مدت صاحب لنج به برخی از مردم و مشــارکت کنندگان 
در مراســم به آب انداختن لنج، غذا می داده است. کودکان و 
زنان بندرکنگ هم مراســم به آب انداختن لنج را از نزدیک 
می دیدند و شــور شعف خاصی در زمان به آب انداختن لنج 
وجود داشت. در زمان اوشــار لنج و مراسم به آب انداختن 
شــناور نهمه های خاصی خوانده می شــد. این نهمه ها هم 
همگرایی ایجاد می کرد و هم باعــث ازیاد توان دریانوردان 
در زمان به آب انداختن لنج می گردید. در لنج های صیادی 
هم نهمه های متعدد خوانده می شــد و در زمان کشیدن تور 
ماهیگیری نهمه مخصوصی خوانده می شد که در آن به اضافه 
شــدن رزق و روزی اشاره شــده بود. تمامی این نهمه ها و 
آیین های دریانوردی به صورت مســتقیم و غیر مستقیم در 
کتاب لنج ســازی و دریانوردی بندرکنگ آمده است. پایگاه 
دریانــوردی همچنین تلاش نموده تا گــزارش کاملی از لنج 
سازی های مناطق خلیج فارس در بخش شمالی این آبراهه 
های بین المللی بگیرد. لنج سازی ها در حال حاضر به تقلیل 
رفته و طبق قوانینی که ســازمان بنادر کشــور دارد به جهت 
ایمنی و امنیت شناورها ساخت لنج های با حجم کم متوقف 
گردیده معمولا لنج های 500 تن به بالا ســاخته می شــود. 
همین عامل باعث گردیده که لنج ســازی ها تقریبا از رونق 
بیفتند و برای ساخت لنج های بزرگ و از 500 تن به بالا نیاز 
به سرمایه گذاری بسیاری می باشد و به تدریج تعداد گلافان 
و لنج ســازان محلی که لنج های چوبی می ساخته اند هم کم 
شده است و لنج سازان پاکستانی در بنادر جنوبی ایران فعال 

می باشــند. تفکر دریامحور در حال حاضر نسبت به گذشته 
تغییرات زیادی دارد. در گذشته بیمه کارکنان و شناورها برای 
صاحب لنج ها لازم نبوده و هر لنج بادبانی گاها تا 40 نفر یا 
بیشتر ملوان و خدمه داشته است. لنج ها معمولا با بادبان و در 
کرانه ها حرکت می کردند و بعدها که لنج ها موتور دار شدند 
موتورها کم مصرف بوده و هزینه ســوخت شناورها کم بود. 
اما در حال حاضر با تحقیقات صورت گرفته، قیمت سوخت 
بــرای لنج های حمل بار زیاد بوده و گاها ممکن اســت لنج 
دار اگر محموله کافی برای رفت و برگشــت به دست نیاورد، 

متضرر گردد. 
پایگاه دانش سنتی لنج ســازی و دریانوردی همواره تلاش 
نموده تا ارتباط دایمی با دریانوردان در بیشــتر مناطق خلیج 
فارس داشته باشد و در بسیاری از موارد مشکلات لنج داران 
و لنج ســازان را به مقامات ذیربط برساند. اما بیشتر کارهای 
پایگاه دریانوردی کار علمی و حفظ و حراست از دانش سنتی 
لنج سازی و دریانوردی می باشد. این دانش اگر به نسل آینده 
و دریانوردان و ناخدایان کنونی منتقل گردد، خطرات سفرهای 
دریایی را که به کشورهای همجوار انجام می دهند، کم کرده 
و دریانوردان سفرهای دریایی ایمن تری خواهند داشت. در 
مجموع عملکرد پایگاه دریانوردی با توجه به امکانات موجود 
به گونه ای بوده که توانســته است تاریخ شفاهی دریانوردان 
مناطق متعدد خلیج فارس را بــه صورت مکتوب در آورده 
و در مکتوبات مشــخصی به چاپ برســاند و از سوی دیگر 
گزارش های زیادی از لنج سازی های خلیج فارس و مراکز 

تعمیر لنج بگیرد و مکتوب نماید.

پایگاه دانش سنتی لنج سازی و دریانوردی خلیج فارس در بندرکنگ
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کلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی آگهی ماده 3قانون قانون تعیین ت
 نظر به اینکه هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس به شرح رای شماره   889 ۶۰۰۰ ۳۱۳ ۳۲ 9۶۰ ۱۳9 مورخ۱9/ ۱۱/ 

99 تصرفات مالکانه سید محمد فارسی فرزند سید حسین تحت عنوان شش دانگ یکباب خانه به مساحت۱۶/ ۲55 متر مربع قسمتی از پلاک 
۱۴- اصلی واقع در نایبند جنوبی بخش یک بندرعباس به استناد ماده ۱ وماده ۳ قانون مذکور بمیزان یک دانگ مشاع از شش دانگ ملکی آقای 
حسین خیراندیش را تایید نموده است به جهت عدم دسترسی به مالک اولیه مقرر گردید پس از انتشار آگهی سند مالکیت رسمی صادر و تسلیم 
گردد و از همین رو در اجرای ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مذکور در دو نوبت به فاصله ۱5 
روز جهت اطلاع عموم و مالک و صاحبان حقوق آگهی می گردد چنانچه ظرف مهلت دو ماه از تاریخ اولین انتشار آگهی اعتراضی از طرف کسی 

به اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس تسلیم نگردد سند مالکیت بر اساس مفاد  رای فوق در حدود و صلاحیت وفق مقررات صادر خواهد گردید در صورت وصول اعتراض 
معترض می بایست از تاریخ تسلیم اعتراض به اداره ثبت ظرف مهلت یک ماه به دادگاه صالح محل مراجعه و تقدیم دادخواست نماید چنانچه پس از سپری شدن مهلت مذکور و 
عدم ارائه تقدیم دادخواست اداره ثبت اسناد بندرعباس نسبت به صدور سند مالکیت اقدام خواهد نمود و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.   ۱۰8۰/ 

99 م الف تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۰/۱/۱5 تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۰/۱/۳۱ 
 ابوالحسن دستوری 

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس منطقه یک

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

کلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی آگهی ماده 3قانون قانون تعیین ت
 نظر به اینکه هیات حل اختلاف مســتقر در اداره  ثبت اسناد و املاک بندرعباس به شــرح رای شماره   89۱ ۰۰۰ ۶ ۳۱۳ ۳۲ 9۶۰ ۱۳9  مورخ۱9/ 

۱۱/ 99 تصرفات مالکانه عبدالمنعم  ناظمی  قشمی فرزندعبدالرحمن  تحت عنوان شش دانگ یکباب خانه به مساحت ۱7۱متر مربع قسمتی 
از پلاک۲5۴7- اصلی واقع در بلوار طالقانی بخش یک بندرعباس به استناد ماده ۱ وماده ۳ قانون مذکور  از آقای علی کرمستجی را تایید نموده 
است به جهت عدم دسترسی به مالک اولیه مقرر گردید پس از انتشار آگهی سند مالکیت رسمی صادر و تسلیم گردد و از همین رو در اجرای 
ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مذکور در دو نوبت به فاصله ۱5 روز جهت اطلاع عموم و مالک 
و صاحبان حقوق آگهی می گردد چنانچه ظرف مهلت دو ماه از تاریخ اولین انتشار آگهی اعتراضی از طرف کسی به اداره ثبت اسناد و املاک 

بندرعباس تسلیم نگردد سند مالکیت بر اساس مفاد  رای فوق در حدود و صلاحیت وفق مقررات صادر خواهد گردید در صورت وصول اعتراض معترض می بایست از تاریخ 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت ظرف مهلت یک ماه به دادگاه صالح محل مراجعه و تقدیم دادخواست نماید چنانچه پس از سپری شدن مهلت مذکور و عدم ارائه تقدیم دادخواست 
اداره ثبت اسناد بندرعباس نسبت به صدور سند مالکیت اقدام خواهد نمود و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.   ۱۰95/ 99 م الف  تاریخ انتشار نوبت 

اول :۱۴۰۰/۱/۱5  تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۰/۱/۳۱
 ابوالحسن دستوری 

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس - منطقه یک

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

کلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی آگهی ماده 3قانون قانون تعیین ت
 نظر به اینکه هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس به شرح رای شماره   9۶۳ ۰ ۶۰۰ ۳۱۳ ۳۲ 
9۶۰ ۱۳9 مورخ ۲/ ۱۲/ 99 تصرفات مالکانه غلام پرمر فرزند عباس تحت عنوان شش دانگ یکباب خانه به مساحت ۲8/ 

۲۲7 متر مربع قسمتی از پلاک ۱۴- اصلی واقع در نایبند جنوبی بخش یک بندرعباس به استناد ماده ۱ وماده ۳ قانون 
مذکور بمیزان یک دانگ مشاع از شش دانگ ملکی آقای حسین خیراندیش را تایید نموده است به جهت عدم دسترسی 
به مالک اولیه مقرر گردید پس از انتشار آگهی سند مالکیت رسمی صادر و تسلیم گردد و از همین رو در اجرای ماده ۳ 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مذکور در دو نوبت به فاصله ۱5 روز جهت 

اطلاع عموم و مالک و صاحبان حقوق آگهی می گردد چنانچه ظرف مهلت دو ماه از تاریخ اولین انتشار آگهی اعتراضی از طرف کسی به اداره ثبت 
اسناد و املاک بندرعباس تسلیم نگردد سند مالکیت بر اساس مفاد  رای فوق در حدود و صلاحیت وفق مقررات صادر خواهد گردید در صورت 
وصول اعتراض معترض می بایست از تاریخ تسلیم اعتراض به اداره ثبت ظرف مهلت یک ماه به دادگاه صالح محل مراجعه و تقدیم دادخواست 
نماید چنانچه پس از سپری شدن مهلت مذکور و عدم ارائه تقدیم دادخواست اداره ثبت اسناد بندرعباس نسبت به صدور سند مالکیت اقدام خواهد 

نمود و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.   ۱۰7۴/ 99 م الف
  تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۰/۱/۱5 تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۰/۱/۳۱ 

 ابوالحسن دستوری 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس منطقه یک

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان
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سلامت

  فروردین :
بار مشــکلات را به تنهایی به دوش نکشید و 
مشکلاتی که دارید را با همسر یا عشق زندگی تان 
درمیان بگذارید.  بیشتر از همیشه به فکر تامین 
رفاه و آسایش اعضای خانواده باشید. اعضای خانواده را سرزنش 
نکنید و اجازه مشارکت در تصمیم های مهم زندگی به آنها بدهید. 
دوســتی قدیمی که تجربه های بیشتری نسبت به شما دارد امروز 
نصحیت هایی را برای افزایش درآمد در اختیار شما می گذارد، این 
نصیحت ها را انجام دهید و به لطف توصیه های این دوست، شرایط 
را برای افزایش درآمد مهیا سازید.  امید واهی را کنار بگذارید و 
به دنبال اتفاق های غیرواقع بینانه نباشــید. در عوض زندگی را با 
رویکردی جدی و حساب شــده در پیش بگیرید و اجازه ندهید 
فاصله ای میان شما و رویاهای تان ایجاد شود. دلتنگ و بی حوصله 
هستید و می خواهید فرصت بیشتری را در کنار عشق زندگی تان 
سپری کنید.  زندگی را سخت گرفته اید و بیش از حد ذهن تان را به 
حاشیه های زندگی مشغول می کنید، ادامه این رویکرد چیزی به  غیر 
از افسردگی برای شما به دنبال ندارد، در نتیجه امروز زمان مناسبی 

است که این روحیه را کنار بگذارید و به استقبال زندگی بروید. 
    اردیبهشت:

 کینــه ای که از فردی بــه دل دارید را فراموش 
کنید و از در محبت و دوســتی با اطرافیان وارد 
شــوید.  امروز خرج غیرمنتظره ای روی دست 
شــما قرار می گیرد. اعضای خانواده امروز محبت زیادی به شما 
خواهند داشت و پشتیبان خوبی برای عبور از مشکلات هستند. 
این وضعیت را به فال نیک بگیرید و با خیال راحت روی پشتیبانی 

اهل منزل حساب باز کنید.
    خرداد : 

  امروز اتفاق ناخوشــایندی برای شما خواهد 
افتاد، اما این اتفاق چندان مهم نیســت و ضرری 
هنگفتی متحمل نخواهید شــد، در نتیجه اجازه 
ندهید این اتفاق ناخوشایند روز شما را خراب کند و تا جایی که 
می توانید روحیه تان را حفظ کنید. پولی قرض کرده اید و به نفع تان 
است امروز به هر قیمتی که شده این پول را پرداخت کنید. امروز 
مجبور می شوید که وقت زیادی را به رسیدگی به مشکلات اعضای 

خانواده اختصاص دهید. 
    تیر : 

  اجازه ندهید مشــکلات کمر شــما را خم کند 
و فکری به حــال آرامش خود بردارید. یکی از 
اعضای خانواده امروز روش سودمندی را برای 
افزایش درآمد با شما درمیان می گذارد. این روش را به کار بگیرید 
و زمینه دستیابی به درآمد بیشتری را فراهم کنید. میان شما و یکی 
از اعضای خانواده امروز مشاجره ای در می گیرد.  برای رسیدن به 

موفقیت دامنه آشنایی خود با افراد سرشناس را گسترش دهید.
   مرداد :

 جادوی خنده را دســت کم نگیرید و روز را با 
خوشــحالی و لبخند به پایان برسانید. پولی که 
مدتی اســت به کســی قرض داده اید، امروز به 
شما بازپس داده می شود.  بین شما و عشق زندگی تان مشاجره ای 
کوچک ایجاد شده و از همسر یا عشق زندگی تان حسابی دلخور 
هستید، امروز فرصت خوبی است که این مشاجره را ختم به خیر 
کنید و اجازه ندهید در آینده مشکلات کوچک، آغازگر مشاجره  

میان شما و عشق زندگی تان باشند.  
 شهریور :

 امروز حادثه ای وجود نازنین تان را تهدید می کند، 
در نتیجه بیشــتر از همیشه مواظب سلامتی تان 
باشــید و روز را به گونه ای به پایان برسانید که 
ســلامت شما به خطر نیافتد. روز را با نگرانی و 
اضطراب آغاز کرده اید و لحظــه ای آرام و قرار ندارید، به خاطر 
داشته باشید که این وضعیت برای سلامتی شما اصلا مفید نیست 
و با صحبت با فردی که ایشان را به عنوان سنگ صبور خود قبول 

دارید، بار غم ها و نگرانی ها را کنار بگذارید. 
     مهر : 

 از زندگی که دارید راضی نیستید و دائم خودتان 
را سرزنش می کنید، ادامه این رویکرد چیزی به 
غیر از افسردگی برای شــما به دنبال ندارد، در 
نتیجه امروز زمان مناسبی است که دست از سرزنش خود بردارید 
و به فکر تقویت روحیه تان باشید. یکی از اعضای خانواده امروز 

شرایط افزایش درآمد شما را فراهم می کند. 
آبان : 
حجم زیاد کارهای امروز حسابی شما را خسته  

و آزرده خواهد کرد. اما اجازه ندهید خستگی 
به وجود شما رخنه کند و به هر قیمتی که شده 
انــرژی خود را حفظ کنید. به لحاظ مالی روز خوبی را در پیش  
گرفته اید از جایی که حتی فکرش را نمی کنید پول چشــمگیری 

روانه حساب های بانکی تان می شود. 
آذر :    
بیماری مزمنــی دارید و اگــر امروز مواظب  

خودتان نباشــید، این بیماری عــود می کند. 
نگرانی های مالی زیادی دارید و نبود ثبات مالی 
زمینه اضطراب و آشفتگی شما را فراهم کرده است، اما جایی برای 
نگرانی وجود ندارد چرا که امروز پولی به دســت تان می رسد و 

اضطراب و آشفتگی های شما از بین می رود.  
   دی : 

 اتفاق ناگواری در پیش روی شــما قرار دارد و به 
صلاح است که امروز بیشتر از همیشه حواس  تان را 
جمع کنید. از سلامت خود غافل نشوید و زندگی 
سالمی را در پیش بگیرید. امروز به مشکلی مالی برخورد خواهید 
کرد و مجبور می شوید قسمتی از اندوخته خود را برای حل این 

مشکل خرج کنید. 
  بهمن :

 یکی از اعضای خانواده شــما چشم انتظار تولد 
فرزندی است، امروز بیشتر از همیشه مواظب این 
فرد باشید. پول خود را برای انجام کاری پس انداز کرده اید اما امروز 
از محل این سرمایه گذاری ضرری به شما وارد می شود.  مهمانی 
بزرگی ترتیب داده اید و دوســتان و آشنایان را دعوت کرده اید، تا 
جایی که می توانید شرایط راحتی و خوشی مهمان ها را فراهم کنید 
و تمام سعی خود را به کار گیرید تا مهمانی خاطره انگیزی را در 

ذهن مهمان ها ماندگار نمایید.  

 اسفند : 
 یکی از آشنایان اشتباهی مرتکب شده و قصد دارد 
این اشتباه را گردن شــما بیاندازد.  ورشکستگی 
در کمین شما اســت و اگر بیشتر از همیشه به فکر صرفه جویی 
و پس انداز نباشید، دیری نخواهد پایید که مشکلات مالی شما را 

از پا در بیاورند.

سرویس ســلامت // سخنگوی ستاد ملی 
مقابله با کرونا بر واکسیناســیون رایگان 
علیه کووید۱9 در قالب نظام شبکه و طبق 

اولویت بندی صورت گرفته، تاکید کرد. 
دکتر علیرضا رئیســی، گفت: مــا قطعا متعهد 
هستیم و واکسیناســیون بحث دیروز و امروز 
نیســت و همه کســانی که در حوزه سلامت 
کار می کنند و حتی عزیزان ســازمان جهانی 
بهداشت، کشــورهای همسایه و... می دانند که 
ما یکی از قوی ترین نظام شبکه ها را در سطح 

منطقه داریم.
واکسیناسیون رایگان کرونا در نظام 
شبکه کشور و براساس اولویت بندی

وی افــزود: ما همواره واکسیناســیون روتین 

کشــور را رایگان انجام دادیم و بحث دیروز 
و امروز نیست. در مورد واکسن کرونا هم آن 
واکسنی که در سطح شــبکه توزیع شود قطعا 
رایگان خواهد بود و این موضوع قطعی است 
و به هیچ وجه بحث اینکــه بخواهیم پولی از 

کسی بگیریم وجود ندارد. 
اگر در اولویت نیستید صبر کنید تا 

نوبت تان شود

رئیســی تاکید کــرد: اگر کســی در اولویت 
دریافت واکسن نباشد باید صبر کند تا نوبتش 
شود که بتواند واکسن را دریافت کند. در همه 
دنیــا اولویت بندی وجود دارد و کشــورهای 
بزرگی که خودشــان تولید واکسن دارند هنوز 
نتوانســته اند همه گروه ها را واکسن بزنند و بر 
اساس اولویت پیش رفته اند. کشوری مثل چین 
که خودش تولید کننده اســت و از نظر مالی و 
تحریم هم مشکل ندارد، 9 درصد جمعیتش را 

واکسن زده و هنوز 91 درصد جمعیت واکسن 
نزده اند. قطعا آن 9 درصد هم بر اساس اولویت 
بوده اند و برنامه ما هم بر اساس اولویت بندی 

ادامه خواهد یافت.
براســاس اعلام کانال خبری وزارت بهداشت، 
معاون بهداشــت وزارت بهداشت با بیان اینکه 
اصحاب رســانه وخبرنگاران در گروه مشاغل 
حساس و در اولویت ســوم دریافت واکسن 
کرونا هســتند، گفت: ان شاءالله اگر این دور را 

اصحاب رسانه، زندانیان و ... خواهیم رسید.تمام کنیم به مشاغل حساسی همچون خلبانان، 

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد

واکسیناسیون رایگان کرونا طبق اولویت بندی

سرویس سلامت // رئیس بیمارستان 
حضرت ابوالفضــل )ع( میناب از ۵ 
هزار ۸۵0 تولد طی ســال ۱۳99 در 

این مرکز درمانی خبر داد.
به گزارش خبرنــگار دریا ؛ دکتر محمد 
مورخ گفت: با توجه به شــرایط خاص 
و بحرانی کرونا در کشــور و جهان تولد 
نوزادان در بیمارستان حضرت ابوالفضل 
)ع( میناب همچنان بــه قوه خود باقي 
است.وي افزود: در سال جاري خصوصا 
در نیمه هاي ســال این پیش بیني انجام 
شد که تولد نوزادن در این برهه از زمان 
به دلیــل وجود بیماري کرونا به کمترین 
میزان تولد نسبت به سالهاي گذشته باشد 
ولي به لطف الهي شاهد کاهش حداقلي 

در این ایام بودیم.
مامایي  کارشناس  بهادري مسئول و  ندا 
زایشگاه بیمارســتان حضرت ابوالفضل 
)ع( میناب اظهار کرد: در ســال 1388 
تعــداد آمار نوزادان ســزارین و طبیعي 
6هــزارو 428 زایمان موفق بوده که در 
مشابه ســال 99 تا کنون 5 هزارو 850 
نفر نوزاد متولد شــده که از این تعداد 1 
هزارو 717 سزارین و 4هزار و 133 نفر 
زایمان طبیعي موفق داشــته اند.بهادري 

با ابراز خرســندي از تولد 23 نوزاد در 
27 ســاعت در آخرین روزهاي ســال 
تعداد 23 زایمان موفق در  1399گفت: 
زایشگاه انجام شده که از این تعداد 18 
تولد زایمان طبیعي و 5 زایمان سزارین 
با تعداد 15 نوزاد پســر و 8 نوزاد دختر 
بود.وي افزود : طي یک سال گذشته که 
در شرایط خاص کرونایي بودیم تعدادي 
از ماماها به کرونا مبتلا شدند و در برهه 
اي از زمان نیز با کمبود شــدید نیرو و 
با فشرده کار بالا زایمانها انجام مي شد 
در این بین بسیاري از مادران هم با این 
بیمــاري درگیر بودند که خوشــبختانه 

تلفات جاني در این یکسال نداشتیم.
بهــادري با توصیه مجدد بــه مادران و 
تقاضاي عاجزانه از آنان خواست به هیچ 
عنوان از خانه بیــرون نروند و در خانه 
بمانند مگر در صورت نیاز و برای کارهاي 
ضروري از جمله اقدامات درماني، چرا 
کــه بخاطر حفظ جان مــادر و نوزاد تا 
 حد ممکن هیچ داروي برایشــان تجویز

 نمي شــود و بهترین راه پیشگیری در 
خانه ماندن، به مهماني ها نرفتن ماسک 
 زدن و مراقبــت از خود و فرزندشــان

 می باشد.

5 هزار تولد طی یک سال کرونایي
 در میناب

سرویس ســلامت // مطالعات مختلف اثرات مفید 
روزه داری را بر ســلامت جســمی و روحی تایید 
کرده انــد. مطالعات جدید نشــان می دهد رعایت 
چند نکته ســاده می تواند به حفظ انرژی و شادابی 

روزه داران منجر شود. 
روزه داری فرصت مناسبی برای پاکسازی روح و سلامت 
جســمی است. کاهش وزن، پاکســازی کبد، کاهش قند 
خون و آرامش روحی تنها بخشــی از فواید روزه داری 
است. از طرفی با توجه به پاندمی کرونا باید نهایت دقت 
و توجه را در زمینه حفظ ســلامتی در این ایام به خرج 
داد. در ادامه به چند نکته ساده برای حفظ سلامتی اشاره 

شده است.
* وعده سحری را جدی بگیرید

برخی افراد از فلسفه سحری و تاثیر آن بر سلامتی غافل 
هســتند و به این وعده مهم توجه نمی کنند. وعده سحری 

سالم و مقوی لازمه حفظ سلامت در ماه رمضان است.
مصرف غلات کامل، انواع میوه و ســبزی، آجیل، خرما، 
آب و چای در ســحری توصیه شده است. از طرفی باید 
از مصرف غذاهای چرب، شــور، مــواد غذایی حاوی 
افزودنی و شــیرینی های مصنوعی اجتناب شود. مصرف 

پروتئین های گیاهی نیز در سحری مفید هستند.
*آب کافی در اختیار بدن قرار دهید

یکــی از مهمترین معضلاتی کــه روزه داران با آن مواجه 
هســتند، کم آبی بدن اســت. کم آبی بدن را با مشکلات 

فراوانی از جمله ســردرد،  مشکلات کلیوی و مشکلات 
گوارشــی مواجه می کند و از طرفی با تضعیف سیســتم 
ایمنی بدن، احتمال ابتلا به کووید 19 را افزایش می دهد.

سردرد و سرگیجه، نداشتن تمرکز، بوی بد دهان، یبوست 
و ســوء هاضمه، میل شــدید و ناگهانی به غذا، احساس 
خســتگی و بی حالی، درد مفاصل و عضلات، گرفتگی 
عضلات و افزایش ضربــان قلب مهمترین علایم کم آبی 
بدن هستند.برخی از مهمترین وظایف آب در بدن عبارتند 
از :- به حفظ تعادلات مایعات بدن کمک می کند-دمای 
بدن را تنظیم می کند -حــرکات مفاصل را روان می کند 
-از مفاصل، ســتون فقرات و بافت ها محافظت می کند 
-به دفع ســموم و مواد زاید بدن کمک می کند-یکی از 
مهمترین فاکتورهای زیبایی و نشــاط پوست است -به 
هضم غذا کمک می کند-ســبب کاهش وزن می شود -به 
جذب مواد مغذی در بدن کمک می کند -از تمام اعضای 
حیاتــی بدن محافظت می کند -بــه تبدیل غذا به انرژی 
کمک می کند-اکســیژن را مرطوب می کند تا برای تنفس 

قابل استفاده شود
-به حمل مواد مغذی و آب به سلول ها کمک می کند

-عملکرد کلیه ها به آب وابســته است ممکن است بر اثر 
شرایطی خاص مانند تعرق زیاد، اسهال و استفراغ، دیابت، 
فعالیت شدید فیزیکی و تکرر ادرار، بدن آب بیشتری از 
دست دهد.مصرف هشــت لیوان آب و پنج واحد میوه و 
ســبزی در فاصله افطار و سحر ضروری است. هندوانه، 

توت فرنگی، طالبی، خیــار، کدو، فلفل دلمه ای و گوجه 
فرنگی به هیدراته شدن بدن کمک می کنند و مصرف آن به 
روزه داران توصیه شده است.از طرفی از مصرف غذاهای 
شور، چرب و شیرین اجتناب شود، زیرا سبب تشنگی در 

طول روز می شود.
*مراقب باشید که تمام مواد مورد نیاز در اختیار 

بدن قرار گیرد
ممکــن اســت روزه داران به تمام نیازهــای بدن توجه 
نداشــته باشــند و ویتامین و مواد مورد نیاز را به میزان 
کافی مصرف نکنند. باید در وعده های غذایی تعادل مواد 
معدنی، انواع ویتامین، غلات کامل، پروتئین و چربی های 
غیر اشباع حفظ شود و همه به نسبت در اختیار بدن قرار 
گیرد.مصرف یک بشقاب سالاد به همراه آبلیموی تازه و 
زیتون، چند عدد آجیل، چند واحد میوه، پروتئین کافی، 
غــلات کامل، لبنیات کم چرب و خرمــا نیازهای بدن را 
جبران می کند. مصرف آش نیز به دلیل وجود ســبزی و 

حبوبات در ماه رمضان توصیه شده است.
*از وضعیت سلامت خود آگاه باشید

کنترل مداوم قند و فشــار خون در ماه رمضان اجباری 
است. از طرفی اگر به بیماری زمینه ای مبتلا هستید، بهتر 

است قبل از روزه گرفتن با پزشک خود مشورت کنید.
*تحرک کافی

روزه داری نباید باعث شــود که بدن تحرک کافی نداشته 
باشــد، البته انجام ورزش شــدید نیز توصیه نشده است، 
پیاده روی سبک به ویژه در زمان های خنک توصیه شده 

است.

چند نکته برای حفظ انرژی و سلامتی روزه داران

کلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی آگهی ماده 3قانون قانون تعیین ت

 نظر به اینکه هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس به شرح رای شماره  9۲7 ۰۰۰ 
۶ ۳۱۳ ۳۲ 9۶۰ ۱۳9 مورخ۲۶/ ۱۱/ 99 تصرفات مالکانه علی چرابه فرزند شــه مراد  تحت عنوان شــش 
دانگ یکباب خانه به مساحت۱88/۲8متر مربع قسمتی از پلاک ۱۴- اصلی واقع در نایبند جنوبی بخش یک 
بندرعباس به استناد ماده ۱ وماده ۳ قانون مذکور بمیزان یک دانگ مشاع از شش دانگ ملکی آقای حسین 
خیراندیش را تایید نموده است به جهت عدم دسترسی به مالک اولیه مقرر گردید پس از انتشار آگهی سند 
مالکیت رسمی صادر و تسلیم گردد و از همین رو در اجرای ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی مذکور در دو نوبت به فاصله ۱5 روز جهت اطلاع عموم و مالک و صاحبان حقوق آگهی می گردد چنانچه 
ظرف مهلت دو ماه از تاریخ اولین انتشار آگهی اعتراضی از طرف کسی به اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس تسلیم نگردد سند مالکیت بر 
اساس مفاد  رای فوق در حدود و صلاحیت وفق مقررات صادر خواهد گردید در صورت وصول اعتراض معترض می بایست از تاریخ تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت ظرف مهلت یک ماه به دادگاه صالح محل مراجعه و تقدیم دادخواست نماید چنانچه پس از سپری شدن مهلت مذکور و 
عدم ارائه تقدیم دادخواست اداره ثبت اسناد بندرعباس نسبت به صدور سند مالکیت اقدام خواهد نمود و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.   ۱۰7۶/ 99 م الف  تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۰/۱/۱5  تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۰/۱/۳۱
 ابوالحسن دستوری 

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس - منطقه یک

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

 سرویس ســلامت // یک متخصص جراحی عمومی گفت: تشابه علائم 
آپاندیس کودکان بــا بیماری های دیگر، از مهم تریــن دلایل مراجعه 

دیرهنگام والدین به پزشک است.
امیرحســین علویان افزود: بروز آپاندیســیت در کودکان بسیار غیرمعمول، اما 
امکان پذیر است، همچنین تشخیص آپاندیسیت می تواند برای والدین دشوار باشد.
وی ادامه داد: علائم معمول آپاندیســیت شامل بی اشتهایی، درد شکمی، تب و 
استفراغ است و در موارد نادر، می تواند باعث اسهال نیز بشود. شکم کودک ممکن 
اســت بادکرده و حساس به لمس باشد و اگر آپاندیس ملتهب موجب تحریک 
عضلاتی شود که به پاها منتهی می شوند، ممکن است روی سمت راست بدنش 
خم شــود.این متخصص جراحی عمومی افزود: بچه های بزرگ تر ممکن است 
بتوانند نشانه ای را که گاهی مشخص کننده آپاندیست است توصیف کنند. مثلًا درد 
شــکمی که از ناف به سمت راست قسمت تحتانی شکم حرکت می کند، اما یک 
کودک خردسال نمی تواند در فهمیدن علت ناراحتی اش کمک زیادی به شما بکند 

و نیاز به معاینه پزشکی دارد.
علویان اضافه کرد: اگر بیمار دچار علائم معمول آپاندیسیت باشد، معمولاً پزشک 
جراح بلافاصله پس از معاینه و تشخیص نهایی اقدام به جراحی می کند. البته اگر 

علائم مبهم باشد، پزشک آزمایش خون درخواست می کند. چون در خون بیمار 
دچار آپاندیسیت معمولاً گلبول های سفید افزایش می یابد. ممکن است آزمایش 
ادرار و عکس شــکم هم درخواست کند.وی افزود: بعضی بیماری ها در بچه ها 
علائم مشابه التهاب آپاندیس ایجاد می کند، بنابراین پزشک باید آنها را حتماً در 
نظر داشــته باشد، یکی از این بیماری ها، اسهال و استفراغ و دیگری مسمومیت 
غذایی به ویژه در فصل تابستان است.این متخصص جراحی عمومی توضیح داد: 
تفاوت اسهال، استفراغ و مسمومیت با آپاندیسیت این است که بچه مبتلا به این 
بیماری ها هم معمولاً اســهال، استفراغ شدید، دل درد و تب دارد، اما اول تهوع و 
اســتفراغ سراغش می آید و بعد تب، اســهال و دل درد شروع می شود در حالی 
که در التهاب و عفونت آپاندیس، اول درد اســت بعد تهوع و استفراغ. علاوه بر 
این، بچه دچار التهاب آپاندیس تب خفیفی دارد و تبش خیلی بالا نیست، مگر 
این که آپاندیسش سوراخ شده باشد.علویان گفت: جراحی باید بعد از تشخیص 
آپاندیســیت هر چه سریع تر انجام شود و اگر پدر و مادر تعلل کنند یا بخواهند 
تحقیق و از چند جراح نظرخواهی کنند، کار درستی نیست، چراکه آپاندیس بچه ها 
در زمان کمتری ممکن اســت پاره، چرک و آلودگی وارد شکم شود و سلامت 

کودک را به خطر بیاندازد.

یک جراح عمومی عنوان کرد

تشابه علائم آپاندیس کودکان با سایر بیماری ها

بیماریهای  متخصص   // سرویس سلامت 
آموزشی  مجتمع  گرمســیری  و  عفونی 
درمانی پیامبر اعظم)ص( بندرعباس گفت: 
خانواده ها فرزندان خود را بیرون نبرند؛ 
به  انگلیسی نسبت  یافته  کرونای جهش 
پیک های قبلــی کرونای چینی که بچه 
ها کمتر علامت دار و درگیر می شــدند 

کودکان و جوانان را نیز درگیر می کند.
به گزارش  خبرنگار دریا ؛ دکتر الهام براهیمی 
قلعه قاضی افزود: کرونــا یک ویروس هزار 
چهره اســت ما نمی توانیم رفتارش را پیش 
بینی کنیم و هر روز با تغییرات ژنتیکی که در 
خود ایجاد می کند رفتارهای بخصوصی را از 
خودش بروز می دهد.دکتر براهیمی ابراز کرد: 
همه گروهای سنی می توانند در معرض خطر 
باشند پس باید از خود و اطرافیانمان با رعایت 

دســتورالعمل های بهداشتی مراقبت کنیم.وی 
عنوان کرد: ما چون در پاندمی کرونا هســتیم 
حتمــا کوچکترین علامت به ویــژه در افراد 
ســالمند و افرادی که بیماری های زمینه ای 
دارند را جدی بگیریم.دکتر براهیمی با اشاره 
به اهمیت واکسیناسیون عمومی به ویژه کادر 
درمان و افرادی که بیماری های زمینه ای دارند 
اظهار کرد: هم اکنون شــرکت های زیادی در 
دنیا هستند که بعنوان تولید کننده واکسن فعالیت 
می کنند که این واکسن ها هر کدام ساختارهای 
مختلفی دارنــد لذا ما بایــد در کنار رعایت 
پروتکل های بهداشــتی حتما هر واکسنی که 
در دسترس بود نسبت به واکسیناسیون خود 
اقدام کنیم در حال حاضر کادر درمان و افراد 
سالمند و بیمارانی که بیماری زمینه ای دارند 

در اولویت تزریق واکسن هستند؛ حتما تا زمان 
واکسیناسیون همگانی شیوه نامه های بهداشتی 

را در پیش بگیریم.
متخصــص بیماریهای عفونی و گرمســیری 
مجتمع آموزشــی درمانی پیامبر اعظم)ص( 
بندرعباس تصریح کــرد: برخی افراد پس از 
دریافت مرحله نخســت واکسن یا حتی پس 
از دریافت مرحله دوم واکسن شیوه نامه های 
 بهداشتی را کمتر رعایت می کنند و یا ماسک
 نمی زنند؛ پاســخ کامل از واکســن تا 2 یا 
3 هفتــه بعد از تزریق ایجاد می شــود. ولی 
افراد باز هم باید پروتکل های بهداشــتی را 
 رعایت کنند.براهیمی بیان کرد: بیماران حتما 
سرفه های پیش رونده را جدی بگیرند برخی 
از ایــن بیماران پس از مراجعه و انجام ســی 
 تی اســکن درگیری ریه بیشتری در آنها دیده 
 می شود.وی اضافه کرد: پیک چهارم کرونا در کشور
  و اســتان به دلیــل مســافرتها و برگزاری

 مراســم ها و دور همی هــای ایام تعطیلات 
عید است از مردم می خواهیم در ایام مبارک 
ماه رمضان مراســم افطــاری و دور همی ها 
برگــزار نکنن که این امر موجب گســترش 
بیماری خواهد شد.دکتر براهیمی خاطر نشان 
کرد: بیماران مبتلا به فشــار خون و دیابت در 
روز های کرونایی نبایــد از روند درمان خود 
غافل شوند و برای چک کردن وضعیت بیماری 
مراجعه آن ها به مراکز درمانی ضروری است. 
چــرا که در صورت عــدم مراجعه و مصرف 
داروهای خودسرانه سیستم ایمنی آنها دچار 

مشکل می شود.

 کرونای انگلیسی در کمین کودکان و نوجوانان ؛

خانواده ها فرزندان خود را بیرون نبرند

طرح : فرامرز جهانورد



امام رضا )ع( : راستگو باشید و از دروغ بپرهیزید
) روضه بحار ج 2 ص 335(

ثواب انتشار حدیث روز تقدیم به : روزنامه منطقه جنوب کشور
بنیانگذار روزنامه دریا

زنده یاد حاج ایوب دبیری نژاد

آئین نامه اخلاق حرفه ای روزنامه دریا
روزنامه نگار موظف است ضمن دفاع از آزادی خبر و تفسیر و 
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 گروه خبر //  نماینده مردم هرمزگان در مجلس 
تاکیدکرد: افرایش فقر و بیکاری در هرمزگان به 

موجب عدم نگاه مردمی به اقتصاد است.
منصور آرامی با اشاره به مشکلات معیشتی مردم استان 
هرمزگان در کنار ظرفیت هــای فراوان خلیج فارس، 
گفت: افرایش فقر و بیکاری در این اســتان به موجب 
عدم نگاه مردمی به اقتصاد است، دولت بی تدبیر امید 

باید بداند که هرمزگان فقط کیش نیست.
آرامی ضمن تبریک ماه مبــارک رمضان، گفت: امید 
است در این ماه عزیز برای رفع مشکلات اقتصادی و 
معیشتی مردم و رفع ویروس منحوس کرونا دعا کنیم. 
روز 29 فروردین، روز ارتش جمهوری اسلامی است 
که نامگــذاری آن از ابتکارات امام راحل )ره( بود، در 

شرایطی که ارتش با کارشکنی های مختلف داخلی و 
خارجی مقابله می کند، این روز را خدمت همه نیروهای 
نظامی کشور، ارتشیان غیور و خانواده های معزز آنها 

تبریک عرض می کنم.
*ارتش در کنار سپاه پاسبان های تیز بین 
برای حفظ کیان و امنیت جمهوری اسلامی

نماینده مردم بندرعباس، قشم، ابوموسی، حاجی آباد و 
خمیر در مجلس شورای اسلامی، افزود: یاد و خاطره 
شهید بزرگوار شهید صیاد شیرازی را نیز گرامی می دارم 
و جا دارد در این روز که به نام ارتش نامگذاری شده 
اســت، تلاش و کوشش نیروهای ارتش از بخش ها و 
یگان های مختلف قدردانی به عمل آوریم. ارتش امروز 
در کنار سپاه پاسداران در شرایط سیاسی و جغرافیایی 
به حق پاسبان های تیز بین و نظاره گرهای هوشمندی 

برای حفظ کیان و امنیت جمهوری اسلامی هستند.

عضو مجمع نمایندگان اســتان هرمزگان در مجلس 
یازدهم اظهار کرد: دستاوردهای ارتش در حوزه های 
مختلف ستودنی است و به سهم خود از همه ارتشیان 
گرامی و شــریف به ویژه دلاور مردان غیور دریایی، 
هوایی و دریابانی که در شرایط سخت آب و هوایی در 
استان هرمزگان خدمت می کنند و حافظ مرزهای کشور 

هستند، خسته نباشید و خداقوت می گوییم.
وی تصریح کــرد: البته از مهمترین مســائلی که در 
خصوص ارتشــیان باید گفته شود، وضعیت معیشتی 
ارتشیان و خانواده های محترم آنها است که باید بپذیریم 
در این حوزه کم کاری شده است و جا دارد مجلس به 
دولت در جهت کمک به این نهاد مهم امنیتی و نظامی 

کشور توجه بیشتر کند.
آرامی اضافه کرد: روز 10 اردیبهشت، روز ملی »خلیج 
فارس« نامگذاری شده است، شاید فلسفه نامگذاری 
این روز که مصادف با اخراج پرتغالی ها از تنگه هرمز 

و خلیج فارس در ســال 1621 میلیاردی بود، امروز 
چندان موضوعیتی نداشته باشــد اما به لطف الهی و 
همت نیروهای نظامی و مردم مرزنشین خلیج فارس 
هیچ کشوری توان تعرض به این پهنه آبی را ندارد لکن 
مصائب مربوط به خلیج فارس امروز چیزهای دیگری 

است.
* لزوم استفاده از ظرفیت دریا و آب های 

خلیج فارس در راستای اقتصاد و توسعه 
دریا محور

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: 
بر همین اساس نخست؛ توجه به امنیت خلیج فارس 
همواره اولویت اول منطقه بوده لذا جا دارد ضمن گرامی 
داشــت یاد و خاطره شهیدان دارا و رئیسی علمداران 
مبارزه با اســتکبار در آب های خلیج فارس، بر حفظ 
آن تاکید داشــته باشیم. دیگر، استفاده از ظرفیت دریا 

و آب های خلیج فارس در راســتای اقتصاد و توسعه 
دریا محور در بخش هــای صنایع، تجارت، ترانزیت، 
کشــاورزی و آب، گردشــگری و ورزش و صید و 
صیادی از مسائل مهمی است که متاسفانه مغفول مانده 

است.
وی افزود: همچنین لازم است توجه به معیشت زندگی 
مردم ســاکن سواحل شــمالی خلیج فارس و جزایر 
همیشه ایرانی از اولویت های دیگر است، که متاسفانه 
در مقایسه با اهمیت ژئوپلتیک یا جغرافیای سیاسی به 
مردم ساحل نشین توجه نشده است و مردم ساکن این 
مناطق با نابه سامانی های فراوان اقتصادی و معیشتی 
روبه رو هســتند و همچنان صدایشان به گوش مرکز 

نرسیده است.
*افرایش فقر و بیکاری در هرمزگان به 

موجب عدم نگاه مردمی به اقتصاد
آرامی یادآور شــد: متاســفانه بــی توجهی به عمق 
مشکلات مردم و عدم نگاه مردمی به اقتصاد موجب 
وضع نابه ســامان شده است. بسیار متاسف هستم که 
آمار خانوارهای تحت پوشش کمیته امام )ره( در استان 
هرمزگان عددی بسیار نگران کننده است، رتبه بالای 
فقر و بیکاری در هرمزگان زیبنده این مردم نیســت. 
امروز میلیون ها متر مکعب آب از خلیج فارس شیرین 

سازی می شود اما همان مردم جزیره قشم و شهرهای 
رویدر ورودبار بندرخمیر و بسیاری از نقاط استان با 
مشکل بی آبی روبه رو هستند، امروز سرمایه گذاری 
های فراوان صنعتی در استان و بخش های فولاد، کشتی 
سازی، بندر، مناطق آزاد، نفت و گاز انجام شده است 
لکن آمار بیکاری و فقر بسیار بالاست لذا این به معنای 

بی توجهی به اقتصاد مردمی است.
نماینده مردم بندرعباس، قشم، ابوموسی، حاجی آباد 
و خمیر در مجلس شــورای اســلامی، افزود: امروز 
میلیون ها متر مکعب آب از این اســتان اســتخراج 
می شود و بزرگترین پالایشگاه های تولید بنزین و نفت 
در این استان قرار دارد لکن بخش اندکی از شهرها و 
روستاهای استان از نعمت گاز بهره مند هستند و این 
یعنی بی توجهی به اقتصاد مردمی.به گزارش  مهر، وی 
افزود: بارها درباره کمبودهای کمی و کیفی، امکانات 
آموزشی، درمانی، و راهای روستا در کنار جزیره کیش، 
صحبت کردیم و تذکر دادیم و گفتیم که هرمزگان فقط 
کیش نیست. این استان صدها روستا و شهر کوچک و 
بزرگ دارد، شهرهایی که حتی اسم آنها را نشنیده اید لذا 
برای یکبار مردم را صاحبان این نظام و انقلاب بدانید. 
البته از ایــن دولت بی تدبیر و امید بیش از این انتظار 
نیست زیرا این دولت با مردم بیگانه شده و خود را با 

چند عدد و رقم سرگرم کرده است.

نماینده مردم هرمزگان در مجلس تاکیدکرد

فقر و بیکاری در هرمزگان رو به افزایش است

  

گروه گزارش // طرح های توســعه سواحل مکران 
به کندی پیش مــی رود تا امید به تحقق کامل این 
برنامه، به دولت آینده برسد که با همت جهادی خود 
این طرح بزرگ و تاثیرگذار اقتصادی را به سرانجام 

برساند.
مختار رحیمی گفت : در ســال 1391 با تاکید مقام معظم رهبری 
موضوع تمرکز زدایی با محوریت بر توسعه سواحل مکران در جنوب 
شرقی کشور، مشتمل بر پنج شهرستان جاسک، سیریک، میناب در 
استان هرمزگان و چابهار و کنارک در استان سیستان و بلوچستان 
در مجاورت دریای عمان مطرح شــد. البته بخش عمده ای از این 
طرح با بیش از 60 درصد در استان هرمزگان قرار گرفته است، که از 
شهرستان میناب تا شهرستان جاسک گسترش پیدا می کند.هر کدام 
از شهرستان ها براساس موقعیت جغرافیایی و ظرفیت هایی که دارند 
برای آنها چشــم اندازی از توسعه منطقه مکران تعریف شده است. 
شهرستان جاسک به عنوان بزرگترین بندرگاه آزاد تجاری کشور، 
استقرار و ایجاد پایگاه نیروی دریایی، همچنین ایجاد پالایشگاه های 

نفت و پتروشیمی، انرژی و گازی برای آن برنامه ریزی شده است.
در سال های پس از آن نیز به طور متناوب توجه مسئولان کشوری 
و اســتانی بر اهمیت توسعه سواحل مکران روز به روز افزوده شد، 
به طوری که چشم انداز توســعه سواحل مکران در جنوب شرقی 
کشور در استان های هرمزگان و سیســتان و بلوچستان در قالب 
مجموعه ای از راهبردها، پروژه ها و طرح های اســتراتژیکی مبتنی 
بر موقعیت جغرافیایی ســواحل مکران، که بر اساس سیاست های 
کلی برنامه پنجم توسعه و همچنین مبتنی بر سند چشم انداز توسعه 
متوازن این منطقه و بر اساس سیاست های کلی برنامه ششم توسعه 
در به کارگیری ظرفیت و قابلیت های متنوع در جغرافیای این ساحل 
نیز آئین نامه های تنظیم شد. توسعه سواحل مکران در واقع توسعه 
اقتصادی کشور به دنبال داردولی به رغم همه این سیاست گذاری ها 
و قوانین وضع شده برای طرح توســعه سواحل مکران و با وجود 
برخورداری ها و شــاخصه های موجود در منطقه و اینکه سواحل 
مکران به لحاظ ژئوپلیتیک بودن در منطقه مورد توجه ایران و جهان 
قرار دارد همچنان حرکت توسعه ای و رفع موانع آن راهگشا و قابل 
قبول نیست.توسعه و آبادانی سواحل مکران می تواند راه های جدیدی 
را فراروی توسعه کشــور باز کند، پس در این میان باید توسعه و 
عمرانی و به ویژه برنامه های توسعه اقتصادی در طرح توسعه سواحل 
مکران بیشتر دیده شود تا تأثیر گذاری بهتری در فرآیند اقتصادی 
کشور رشد پیدا کند، ولی با وجود اجرای بعضی از پروژه های این 
طرح، آنچنان که در حد و جایگاه توسعه آن باشد به سواحل مکران 
توجه ویژه ای نشده است.طرح توسعه سواحل مکران نیاز به توجه و 
حمایت بیشتر دولت دارد بر اساس مشاهدات میدانی از منطقه مکران 
و پیشــرفت بسیار کم پروژه های تعریف شده برای توسعه سواحل 
مکران در طول این سال ها، نشان می دهد که باتوجه به مدت زمان 
طی  شده می توان گفت پیشرفت چندانی نداشته است و با گذشت 
بیش از 10 سال از عمر طرح توسعه سواحل مکران، حرکت اجرای 
پروژه ها لاک پشتی و کند پیش رفته است.مردم ساحل نشین به این 
باور هستند که این ابر پروژه ملی و فرامنطقه ای به این زودی ها به 
سرانجام نخواهد رسید بنابراین با وجود نیاز مبرم منطقه به توسعه، 
نیاز است که تمرکز و حمایت بیشتری از سوی دولت ها به توسعه 

سواحل مکران شود.
*توسعه مکران، موتور رونق اقتصادی 

خواهد بود
دریای عمان برای کشــورهایی که در مجــاورت آن قرار دارند به 
لحاظ اقتصادی، سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و نظامی اهمیت خاصی 
دارد و این ســاحل در حال حاضر به صحنه رقابت بیش از پیش 

کشورهای حاشیه دریای عمان برای حرکت پرشتاب در مسیر توسعه 
بدل شــده است. دیگر کشورهای همسایه ایران در دریای عمان به 
مانند کشورهای پاکستان، هندوستان و عمان توجه خود را به توسعه 
بنادر ساحلی در دریای عمان معطوف کرده اند و تلاش دارند وزن 
ژئوپلیتیک خود را افزایش دهند. این کشورها سعی دارند حضور 
قدرت های منطقه ای و فرامنطقه ای همچون کشورهای هند، چین و 
روسیه را برای سرمایه گذاری در سواحل عمان نیز فراهم کنند، هر 
چند تحقق این مهم نیازمند پیش بینی و تدارکات یک سلسله ساز و 
کارهای مقدماتی است که از جمله مهمترین این ساز و کارها می توان 

توجه جدی به مقوله طرح توسعه سواحل مکران به شمار آورد.
* اساسنامه توسعه سواحل مکران بی فرجام 

ماند
یکی از مهمترین برنامه های که مجلس برای طرح توسعه سواحل 
مکران انجام داد، تدوین ســند توسعه ســواحل مکران و تشکیل 
سازمان توسعه سواحل مکران بود. کلیات این سند در اردیبهشت 
ماه سال 1395 مورد تصویب نماینده گان مجلس شورای اسلامی 
قرار گرفت، این در حالیســت که یکــی از محورهای این طرح 
تشکیل سازمان توسعه سواحل مکران در هیأت دولت بوده است 
ولی تاکنون محقق نشد است. کارشناسان معتقدند که با اجرای سند 
توسعه سواحل مکران می توان سر و سامانی به این ابر طرح جنوب 
شرقی کشور داد.تشکیل سازمان سواحل مکران به عنوان یکی از 
متغیرهای حیاتی رشد و توسعه منطقه محسوب می شود و از همین 
جهت انتظار می رود دولت جدید با همکاری مجلس هر چه سریع تر 
اساسنامه این سازمان را مصوب و به مرحله اجرا برساند.در مجموع 
یک هزار و 218 طرح عمرانی برای طرح توســعه سواحل مکران 
پیش بینی و تعریف شده است که برای نظارت و اجرای این طرح ها 
و ابر پروژه ها نیاز به یک مدیریت واحد تحت عنوان سازمان است 
که بتواند استراتژیکی ترین طرح توسعه تاریخی ایران را رهبری کند.

*علت نهایی نشدن سازمان توسعه سواحل 
مکران، موازی کاری دستگاه های دولتی

نماینده مردم شرق هرمزگان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
جایگاه طرح توسعه سواحل مکران در جنوب شرقی کشور، بیان 
داشت: با توجه به اینکه احتمال تقابل رفتاری و موازی کاری سازمان 
توسعه سواحل مکران با دیگر دستگاه های اجرایی وجود دارد، پس 
از این جهت نمایندگان مجلس و دولت تمایل به تشکیل این سازمان 
نداشتند. حسین رئیسی، نبود یک مدیریت واحد و کمبود اعتبارات 
لازم از جمله عوامل عدم تحقق چندین ســاله این طرح دانست و 
افزود: پس از تاکید رهبر معظم انقلاب برای توسعه سواحل مکران 
و بنا به پیشــنهاد و مصوبه مجلس شورای اسلامی سازمان توسعه 
سواحل مکران تدوین شد ولی از آنجائیکه احتمال موازی کاری با 
دیگر دستگاه های اجرایی وجود داشت و ترس از اینکه این طرح 
سرنوشت خوبی نداشته باشد، ثبت این سازمان در دولت بلاتکلیف 

ماند.
*با این روند اجرای پروژه های طرح توسعه 

سواحل مکران طولانی و فرسایشی خواهد بود
رئیســی با بیان اینکه، اگر این طرح به این نحوه پیش برود بیش از 
80 سال به طول خواهد انجامید، تصریح کرد: برای توسعه سواحل 
مکران در مجموع بیــش از یک هزار و 600 طرح عمرانی بزرگ 
و کوچک با اعتباری بالغ بر 84 هزار میلیارد تومان تعریف شــده 
است، در صورتی که در بودجه 1400 پیشنهاد اضافه شدن یک هزار 
میلیارد تومان به این طرح شده است، که اگر به این منوال پیش برود 
80 ســال طول می کشد تا طرح توسعه سواحل مکران به سرانجام 
برسد.وی تاکید کرد: با توجه به رشد کنونی بودجه سالانه عمرانی 

طرح توسعه سواحل مکران نسبت به تناسب میزان عظیم و مهم بودن 
این طرح یقیناً سال ها طول می کشد تا که این طرح به سرانجام برسد.

رئیسی عنوان کرد: مردم هرمزگان و ساحل نشینان مکران امیدوارند 
که پس از چندین سال این ابر طرح در دولت جدید جان تازه تری 
به خود بگیرد.رئیسی با تاکید بر اینکه، مسأله طرح توسعه سواحل 
مکران و حل مسائل و چالش های پیش روی این طرح دیگر باید 
به یک نقطه اطمینان بخش برسد، افزود: از هر طرح و راهکاری که 
بتواند به توسعه سواحل مکران سرعت ببخشد از آن حمایت می کنیم.
نماینده مردم شــرق هرمزگان در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه، توسعه ســواحل مکران به یک دغدغه ی ملی برای همه 
مسئولان دستگاه های اجرایی و مسئله ذهنی مردم این منطقه تبدیل 
شده است بیان کرد: دغدغه ذهنی مردم این منطقه و مسئولان این 

است که زمان پایان این طرح چند سال دیگر طول می کشد.
*توسعه سواحل مکران وضعیت مناسبی 

ندارد
رئیسی با بیان اینکه، منطقه سواحل مکران از لحاظ شاخصه های 
توسعه در وضعیت پایین و نامناســبی قرار دارد، خاطرنشان کرد: 
مسئله و هدف اصلی این طرح، توسعه یافتگی و معضل اقتصادی 
و معیشــتی مردم منطقه ســواحل مکران در راستای پتانسیل ها و 
ظرفیت های این منطقه می باشدرئیسی با بیان اینکه، سواحل مکران 
زمانی به مرحله نهایی در توسعه خواهد رسید که مردم این منطقه 
توسعه و شکوفایی را در زندگی خود احساس کنند، اظهار داشت: 
از آنجاییکه تمام امورات توسعه در راستای رضایتمندی مردم این 
منطقه است و نظر به اینکه منطقه مکران از نظر توسعه جز مناطق 
کمتر توســعه یافته است، با تحقق این طرح گام مهمی در توسعه و 

آبادانی سواحل مکران برداشته می شود.
* دولت دوازدهم توان و سرمایه گذاری های 

خوبی در راستای توسعه سواحل مکران 
گذاشته است

فرماندار جاسک با اذعان به اینکه از دولت آینده و بخش خصوصی 
انتظار می رود که با سرعت بخشی به این طرح اتفاقات مهمتری را 
برای منطقه ایجاد کند، اظهار کرد: دولت دوازدهم ســرمایه گذاری 
و وقت بیشتری برای توســعه و تکمیل این پروژه مهم گذاشتند و 
خوشبختانه برخی از طرح های بزرگ و مهم از قبیل خط انتقال نفت 
گوره به جاسک که در حال اجرا است امیدواریم در آینده ای نزدیک 
شاهد تکمیل و اتمام هرچه سریع تر این طرح پراهمیت باشیم محمد 
رادمهر در بخش دیگری از سخنان خود به توسعه سواحل مکران 
نیز اشــاره و تصریح کرد: اگر طرح توسعه سواحل مکران به طور 
کامل اجرا شود و اگر ظرفیت های این سواحل را به درستی به کار 
گرفته شود، اطمینان دارم که فقر از منطقه دور خواهد شد، و علاوه 
بر اســتان هرمزگان و استان سیستان و بلوچستان به توسعه دیگر 
استان های همسایه هم کمک خواهد کرد.وی در ادامه به چالش های 
عمده توسعه سواحل مکران اشاره کرد و گفت: اگر بخواهیم در مسیر 
توسعه و شکوفایی شدن این طرح گام برداریم، باید نگاهی جدی و 
تازه به این طرح داشته و حضور بخش خصوصی و شرکتهای بین 
المللی را در آن عرصه تقویت کنیم.رادمهر با بیان اینکه برای توسعه 
باید مسائل مهم و اساسی منطقه در اولویت قرار گرفته شود تصریح 
کرد: ظرفیت های منطقه شامل دریا، کشاورزی و منابع طبیعی و در 
رأس همه آنها نیروی انســانی که این منطقه جز مناطقی است که 
نیروی انسانی با استعداد و زبده و بی نظیر دارد که در راستای توسعه 
سواحل مکران می توان بکار گرفته شود.از دولت جدید انتظار می رود 
که هر چه بیشتر در راستای اعتلای توسعه سواحل مکران و تحقق 
این طرح گام بردارد. پس از این جهت در توسعه سواحل مکران از 
دولت جدید انتظار می رود که قبل از هر تصمیمی به سواحل مکران 
سفر کنند و توسعه سواحل مکران از اولویت های برنامه های دولت 

خود قرار دهند./مهر 

 روند کند توسعه سواحل مکران
گروه خبر// سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
هرمزگان گفت: »مدرسه شریعتی )جری پولاک( در جزیره هرمز به بخش 

خصوصی واگذار می شود.«
به گزارش خبرنگار دریا ، سهراب بناوند بابیان این مطلب گفت: این واگذاری از 
طریق مزایده و سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام می شود و تمامی 
برآورد هزینه ها در این ســایت اعلام شده است. او با اشاره به اینکه واگذاری این 
بنا باهدف مشــارکت بخش خصوصی در راستای مرمت، احیا و نگهداری از این 
اثر تاریخی اســت، افزود:  با توجه به کاربری تعریف شــده برای این بنا، توسعه 
صنعت گردشــگری را به دنبال خواهد داشت.بناوند تأکید کرد:  مدرسه شریعتی 
)جری پولاک( از آثار مربوط به دوره پهلوی است که در سال  1382 به شماره 

10929 در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است.

  واگذاری یک بنای تاریخی هرمزگان به بخش خصوصی

گروه خبــر // معاون هماهنگی امــور اقتصادی 
استانداری هرمزگان گفت: کشتارگاه ها نسبت به 

ثبت اطلاعات در سامانه جامع تجارت اقدام کنند.
به گزارش خبرنگار دریا ، دکتر ایرج حیدری در جلســه 
ستاد تنظیم بازار اســتان هرمزگان، با اشاره به اقدامات 
برای تامین اقلام ضروری مورد نیاز استان، عنوان کرد: با 
پیگیری ها و تدابیر اتخاذ شده در ستاد تنظیم بازار اقلام 
ضــروری مورد نیاز مردم به ویژه مــرغ مورد نیاز مردم 

استان تامین و عرضه شده است. وی در همین خصوص 
افزود: با وجود کمبودهایی که در روند تولید مرغ گرم در 
اســتان و کشور به دلیل شیوع بیماری ایجاد شد این مهم 
در هرمزگان با همراهی خوب مردم، مدیریت شد. معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری هرمزگان خاطرنشان 
کرد: دستگاه های اجرایی مرتبط با تامین اقلام ضروری 
با هماهنگی فرمانداران به صورت مســتمر بازار را رصد 
کننــد تا خللی در روند تامین و عرضــه اقلام ضروری 

 مورد نیاز مردم ایجاد نشــود. وی بــا تاکید بر ثبت نام 
کشتارگاه های استان در سامانه یکپارچه تجارت، تصریح 
کرد: کلیه کشتارگاه های فعال در هرمزگان ضروری است 
نسبت به ثبت اطلاعات خود در سامانه جامع تجارت اقدام 
کنند. حیدری افزود: اداره کل دامپزشکی استان نسبت به 
روند ثبت اطلاعات کشتارگاه های استان در سامانه جامع 
تجارت نظارت کنند و در صورتی که کشتار گاهی اقدام به 

ثبت اطلاعات نکند طبق قانون با متخلفان برخورد نماید.

کشتارگاه ها نسبت به ثبت اطلاعات در سامانه جامع تجارت اقدام کنند

گروه خبر // مدیرعامل شــرکت 
فاضلاب هرمــزگان گفت:  و  آب 
با مجموع اقدامات انجام شــده، 
وضعیت آب بستک بهبود و تنش 
های آبی در این شهرستان کاهش 

یافت.
به گــزارش خبرنگار دریــا ، امین 
قصمی با بیان اینکه چاه های دشــت 
لاور میستان تأمین کننده آب شهرها 
و روستاهای مسیر خط انتقال است، 
افزود: بــا بروز خشکســالی و کم 

بارشی طی یک سال اخیر آب دشت 
های بستک افت کرده و شاهد تنش 
آبی طی یک ماه گذشــته در شهرها 
و روســتاهای این شهرستان بودیم.
وی ادامه داد، شرکت آب و فاضلاب 
هرمــزگان برای رفع این مشــکل و 
افزایش ظرفیت تولید آب بستک، اقدام 
به کف شکنی چاه های شماره سه و 
پنج دشت لاور میستان کرد که با اتمام 
این عملیات، ظرفیت تولید آب بستک 
افزایش و بخشی از کمبودهای آب این 

شهرستان جبران شد.
به گفتــه مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب هرمزگان، با این اقدام، کمبود 
آب 29 هزار نفر در شهرهای بستک، 
جناح، کوهیج و روستاهای میستان، 
لاور میســتان، گرن، میان تیر، پادرو، 
فاریاب، گتاو، کاشونی،  نهند، مغدان، 
خلوص، کهتویه، چالــه فرامرزان و 
داربست جبران شد.قصمی ادامه داد، 
شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان به 
منظور بهبود وضعیت آب شهرســتان 

بستک، کف شکنی، حفر چاه جدید 
و همچنین آزمایش پمپاژ چاه آهکی 
شماره سه را در دست اقدام دارد.وی 
ابراز امیدواری کرد، با عملیاتی شدن 
این طرح ها، نیاز آبی مردم شهرستان 

بستک مرتفع شود.

مدیر عامل آبفا هرمزگان خبر داد

 بهبود وضعیت آب و کاهش تنش های آبی در بستک

                   سعیده دبیری نژاد/ دریا
Dabiri_      @yahoo.com91

اسفندماه که شیوع کرونا در ایران آغاز شد، هیچ کس 
فکرش را هم نمی کرد این بیماری مدت مدیدی میهمان 
ناخوانده ایرانی ها باشد، اما با گذر زمان، این ویروس 
سمج به بخشی از زندگی مان مبدل شد و دیگر گریزی 
از آن نداریم و نگرانی از ابتلا به این بیماری در کنار 
هزینه های بالای درمــان آن ازجمله دغدغه های 
ما  در مواجهه با غولی میکروســکوپی است که بنا 
بر تعابیر مختلف، هزارچهره دارد و  توانسته تنها در 
یک روز405  نفر را به کام مرگ بکشــاند.»درمان 
کرونا در بیمارستان ها رایگان است«؛ این خبری بود 
که  با  شیوع ویروس کرونا توسط وزارت بهداشت 
مطرح شــد. »هزینه درمان کمتر از 10 درصد سهم 
بیمار است که در آن هم اگر بیمار تمکن مالی نداشته 
باشــد، از طریق مددکاری از محــل طرح تحول 
سلامت کمک می کنیم.« این مطلب هم یکی دیگر 
از معاونین وزارت بهداشت مطرح کرده بودند.وعده و  
وعیدهایی که تنها به درمان رایگان بیماری کرونا در 
بیمارستان ها خلاصه نشد و صحبت ها درباره رایگان 
بودن تست کرونا در بیمارستان های دولتی نیز به کرات 

شنیده می شد.در کنار همه این اظهارات متناقض و 
مشکلات اقتصادی که با کرونا تشدید شده است، این 
مردم هستند که باید در کنار نگرانی و استرس از ابتلا 
به کرونا با اضطراب و نگرانی از هزینه های ناشی از 
این بیماری نیز بجنگند و با توجه به هزینه های بالای 
آن ناگزیر بسیاری از آنان قادر به پرداخت هزینه های 
این بیماری نخواهند بود و به ناچار مجبورند از درمان 
خود در بیمارستان خودداری کنند؛مردمی که در این 
چندماهه از شیوع کرونا، مشکلات اقتصادی آنان 
تشدید شده است و راه چاره ای برای آنان به جز کنار 
آمدن با همه رنج ها و سختی ها وجود ندارد.در همه 
کشورهای دنیا پاندمی و اپیدمی به بیمه ها ارتباطی 
ندارد و پرداخت این هزینه ها به عهده حاکمیت است.

اما با همه این صحبت ها فقط کافی اســت به چند 
مورد از افرادی که به ویروس کرونا مبتلا شده اند و در 
بیمارستان بستری شده اند مراجعه کنیم.حتی کسانی 
که به درمانگاه ها ومطب پزشکان مراجعه می کنند و 
نیاز به خرید دارو و سی تی اسکن دارند هم از هزینه 
های زیاد در مان گله مند هســتند.داروها و قرص 
هایی که باید به صورت آزاد خریداری شود و حتی 
برای بعضی از بیماران هم اعلام شده است که  پک 
 پلاسما که باید بیمارستان تامین کند،  همراهان بیمار از

 داروخانه ها و یا کالاهای پزشکی تهیه کنند و بسیار 
نایاب شــده است و برای هر بیمار بنا به تشخیص 
پزشک باید چند پک خریداری شود. و قیمت هر 
پک  آن یک میلیون و دویســت اعلام شده است.

باید هزینه سی تی اسکن و بستری هم به این موارد 
اضافه شود. به جز هزینه رفت و آمد، مواد خوراکی 
و....بیماری کرونا جز اینکه خود فرد و اطرافیان را 
درگیر می کند و بسیار ناشناخته است و تا به الان به 
اقتصاد جامعه ضربه های زیادی وارد کرده است.اما 
در زمینه درمان این بیماری هم هزینه های زیادی باید 
پرداخت شود. در صورتی که با شیوع این بیماری 
اعلام شــد که هزینه ها کاملاً رایگان است و دولت 
بودجه ای برای این امر هم در نظر گرفته است اما این 
بودجه کجاهزینه شده است؟ که باید مسولین مربوطه 
پاسخگو باشند.بااینکه بیماری کرونا درمان مشخصی 
ندارد، و پزشکان بر اساس تجربه بالینی برای برخی 
بیماران، دارویی را تجویز می کنند.اما همین داروها 
بسیار نایاب هستند و توسط دلالان باید خریداری 
شــود که همراهان بیماران  هزینــه گزافی را باید 
پرداخت کنند.پرداخت اینگونه هزینه ها در شرایط 
اقتصادی حال حاضر برای بسیاری از خانواده سخت 
و سنگین است و گاهاً قابل پرداخت نیست.بهتر است 
در این شرایط بوجود آمده از خود و خانواده خود تا 
جایی که امکان دارد در برابر این ویروس مراقبت کنیم 
تا دچار مشکلات مختلف خصوصاً اقتصادی نشویم.

کرونا ،بیماری پر هزینه

یادداشت


